|  |
| --- |
| Затверджено  Рішення 43 чергової сесії  Ніжинської міської ради  VIII скликання  від 06.12.2024 р № 1-43/2024 |
|  |

**П Р О Г Р А М А**

**ЕКОНОМІЧНОГО І СОЦІАЛЬНОГО РОЗВИТКУ**

**Ніжинської міської**

**територіальної громади**

**на 2 0 2 5 рік**

**м. НІЖИН**

**ЗМІСТ**

Сторінка

|  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- |
| Паспорт програми економічного і соціального розвитку Ніжинської міської територіальної громади на 2025 рік | | | | **3** |
| **Вступ** | | | | **4** |
| **1.** | **Аналіз стану справ в економічній і соціальній сферах Ніжинської міської територіальної громади у 2024 році та визначення головних проблем** | | | **5** |
| **2.** | **Мета, пріоритетні напрями та заходи економічного і соціального розвитку Ніжинської міської територіальної громади у 2025 році** | | | **42** |
|  | **2.1.** | **Створення безпекових умов для розвитку соціального капіталу громади** | | **42** |
|  | 2.1.1 | Забезпечення безпеки мешканців громади в умовах воєнного стану та у післявоєнний період | | **42** |
|  | 2.1.2 | Надання якісних медичних послуг та створення умов для їх доступності | | **45** |
|  | 2.1.3 | Забезпечення належних умов для отримання якісної та доступної освіти | | **48** |
|  | 2.1.4 | Розвиток фізичної культури, спорту та молодіжної інфраструктури. Національно-патріотичне виховання | | **49** |
|  | 2.1.5 | Забезпечення стабільного функціонування споживчого ринку | | **52** |
|  | 2.1.6 | Розвиток культурного та туристичного потенціалу громади | | **53** |
|  | 2.1.7 | Забезпечення соціального захисту населення, у тому числі внутрішньо переміщених осіб Підтримка сімей, дітей та молоді | | **56** |
|  | 2.1.8 | Надання якісних адміністративних послуг | | **63** |
|  | **2.2.** | **Забезпечення належних умов для проживання громадян та стабільної діяльності житлово-комунального господарства громади** | | **63** |
|  | 2.2.1 | Забезпечення стабільного функціонування критичної інфраструктури, житлово-комунального господарства громади | | **63** |
|  | 2.2.2 | Розвиток транспортної інфраструктури | | **64** |
|  | 2.2.3 | Забезпечення якості надання населенню житлово-комунальних послуг. | | **66** |
|  | 2.2.4 | Розширення енергозберігаючих заходів | | **68** |
|  | 2.2.5 | Забезпечення ефективного управління об’єктами комунальної власності | | **69** |
|  | **2.3.** | **Створення сприятливих умов для стабільного функціонування бізнесу** | | **71** |
|  | 2.3.1 | Модернізація та розвиток промислового виробництва | | **71** |
|  | 2.3.2 | Розширення зовнішньоекономічної діяльності та реалізація інвестиційного потенціалу громади | | **71** |
|  | 2.3.3 | Забезпечення доступу до ресурсів та стимулювання розвитку бізнесу | | **72** |
|  | 2.3.4 | Розвиток ринку праці, підвищення рівня зайнятості населення | | **73** |
|  |  |  | |  |
| **3.** | **Джерела фінансування програми економічного і соціального розвитку Ніжинської міської територіальної громади на 2025 рік** | | | **75** |
|  |  | |  |  |
|  | **Додатки до Програми:** | | |  |
|  | **Додаток 1.** Основні прогнозні показники економічного і соціального розвитку Ніжинської міської територіальної громади на 2025 рік | | | **76** |
|  | **Додаток 2**. Перелік міських цільових програм, які передбачається реалізувати у 2025 році | | | **78** |
|  | **Додаток 3**. Перелік інвестиційних проектів, які планується реалізувати у 2025 році | | | **81** |
|  | **Додаток 4.** Звіт про стратегічну екологічну оцінку Програми економічного і  соціального розвитку Ніжинської міської територіальної громади на 2025 | | | **82** |

# Паспорт

# Програми економічного і соціального розвитку

# Ніжинської міської територіальної громади на 2025 рік

|  |  |
| --- | --- |
| Назва програми | Програма економічного і соціального розвитку Ніжинської міської територіальної громади на 2025 рік |
| Підстава для розробки Програми | Конституція України,закони України «Про місцеве самоврядування в Україні», «Про засади державної регіональної політики», «Про державне прогнозування та розроблення програм економічного і соціального розвитку України», Бюджетний кодекс України |
| Замовник Програми | Ніжинська міська рада |
| Головний розробник Програми | Відділ економіки виконавчого комітету Ніжинської міської ради |
| Відповідальні за виконання Програми | Структурні підрозділи Ніжинської міської ради, служби, підприємства, установи та організації Ніжинської міської територіальної громади |
| Мета Програми | Стабілізація стану безпеки та вирішення спільних проблем мешканців громади, підвищення надійності та стійкості енергетичної інфраструктури,стабільне функціонування місцевої економіки в умовах воєнного стану та післявоєнного відновлення, забезпечення захисту прав та інтересів найбільш вразливих соціальних груп населення. |
| Завдання Програми | - Створення безпекових умов для розвитку соціального капіталу громади.  - Забезпечення належних умов для проживання громадян та стабільної діяльності житлово-комунального господарства громади  - Створення сприятливих умов для стабільного функціонування бізнесу |
| Термін реалізації Програми | 2025 рік |
| Основні джерела фінансування заходів Програми | - бюджет Ніжинської міської територіальної громади;  - обласний та державний бюджет;  - власні кошти підприємств, установ та організацій;  - інші джерела, незаборонені діючим законодавством. |
| Система організації контролю за виконанням Програми | Контроль за виконанням Програми здійснює постійна комісія міської ради з питань соціально-економічного розвитку, підприємництва, інвестиційної діяльності, бюджету та фінансів. Інформація про виконання Програми розміщується на веб-порталі Ніжинської міської ради |

**Вступ**

Програма економічного і соціального розвитку Ніжинської міської територіальної громади на 2025 рік (далі – Програма) визначає сукупність взаємоузгоджених завдань і заходів, що будуть реалізуватися з метою вирішення нагальних проблем та досягнення основних цілей розвитку громади. Пріоритетні заходи на 2025 рік – стабілізація безпеки та захист цивільного населення, забезпечення життєдіяльності громади в період воєнного стану та у післявоєнний період, підтримка територіальної оброни громади та всебічне сприяння Збройним силам України, Національній гвардії України в обороні держави при забезпеченні повноцінного функціонування соціальної сфери.

Законодавчим підґрунтям розроблення Програми є закони України «Про місцеве самоврядування в Україні», «Про засади державної регіональної політики із змінами», «Про державне прогнозування та розроблення програм економічного і соціального розвитку України» та постанова Кабінету Міністрів України «Про розроблення прогнозних і програмних документів економічного і соціального розвитку та складання проектів Бюджетної декларації та державного бюджету». Програма враховує основні положення Державної стратегії регіонального розвитку на 2021–2027 роки, Глобальних цілей сталого розвитку до 2030 року, визначені ООН, Стратегії екологічної безпеки та адаптації до змін клімату на період до 2030 року, Стратегії екологічної безпеки та адаптації до зміни клімату на період до 2030 року. Узгоджується зі Стратегією сталого розвитку Чернігівської області на період до 2027 року, враховано розпорядження Чернігівської обласної військової адміністрації від 16.08.2024 №687 «Про розроблення проєкту Програми економічного і соціального розвитку області на 2025 рік», Стратегію розвитку Ніжинської міської територіальної громади на 2023-2027 рр., План відновлення і розвитку Ніжинської міської територіальної громади 2024-2027 рр, розпорядження міського голови від 30.08.2024 № 149 «Про затвердження структури проєкту Програми економічного і соціального розвитку Ніжинської міської територіальної громади на 2025 рік».

Програма містить:

- основні прогнозні показники економічного і соціального розвитку Ніжинської територіального громади на 2025 рік (додаток 1), переважна більшість яких розраховано на підставі планових показників на основі відкритої інформації щодо макроекономічних прогнозів Міністерства економіки України, оскільки призупинено формування та оприлюднення статистичної інформації, що пов’язано з дією режиму воєнного стану. Також використані дані аналізу економічної ситуації у громаді у поточному році, намірів підприємств,установ та організацій, структурних підрозділів Ніжинської міської ради щодо їх діяльності у наступному році;

- перелік місцевих цільових програм, які передбачається реалізувати у 2025 році (додаток 2);

- перелік інвестиційних проектів, які планується реалізувати у 2025 році (додаток 3);

- звіт про стратегічну екологічну оцінку Програми, розроблений відповідно до Закону України «Про стратегічну екологічну оцінку» (додаток 4).

Підготовка проєкту Програми здійснювалася відділом економіки спільно з виконавчими органами міської ради, з урахуванням пропозицій депутатів міської ради, підприємств, організацій та установ, з урахуванням особливих умов і наслідків, спричинених повномасштабним російським вторгненням на територію України в цілому та для Ніжинської міської територіальної громади, наявних матеріально-технічних ресурсів та фінансових можливостей та, враховуючи стратегічні цілі, визначені Стратегією розвитку Ніжинської міської територіальної громади на 2023- 2027 роки.

Програма залишається відкритою для доповнень та коригувань. Зміни та доповнення до Програми затверджуються рішенням Ніжинської міської ради за поданням постійної комісії міської ради з питань соціально-економічного розвитку, підприємництва, інвестиційної діяльності, бюджету та фінансів.

**1. Аналіз стану справ в економічній і соціальній сферах Ніжинської міської територіальної громади у 2024 році та визначення головних проблем.**

Зважаючи на складну економічну та безпекову ситуацію в умовах війни, що триває в Україні, Ніжинська громада долає виклики воєнного стану: забезпечення соціально-економічного розвитку Ніжинської міської територіальної громади, покращення умов для активізації діяльності, поліпшення середовища для ведення ділової та економічної діяльності, покращення загальних макроекономічних показників. Програма розроблена на короткостроковий період виходячи із загальної оцінки соціально-економічної ситуації, наявних матеріально-технічних ресурсів та фінансових можливостей.

Економічними проблемами в умовах воєнного сьогодення є: зниження активності господарської діяльності із-за суттєвого обмеження торговельно-економічних відносин в період воєнного стану, ускладнення логістики, міграції населення та відтоку кваліфікованих кадрів, ріст цін на пальне, енергоносії та сировину, відсутність замовлень та ринків збуту виробленої продукції, та, як результат, неповна завантаженість виробничих потужностей, обмеженість обігових коштів як у бізнесу так і у населення, критичний стан систем тепло-, водопостачання та водовідведення .

Така ситуація призводить до обмеження можливостей для динамічного розвитку економіки виключно на основі внутрішніх ресурсів. Залучення більшого обсягу інвестицій, міжнародної матеріально-технічної допомоги в реальний сектор економіки для забезпечення ревіталізації громади та розвитку Ніжинської МТГ є важливим як в період дії воєнного стану так і в період повоєнного відновлення .

Ніжинська громада активно здійснювала активну міжнародну діяльність по:

* **підтримці та розвитку мережі партнерських та побратимських зв'язків міста Ніжина з містами та муніципалітетами інших країн.** Ніжин має вже 10 міст побратимів, зокрема, триває співпраця з містами - побратимами Ніжина:

м. Прейлі (Латвія), муніципалітет Вахтебеке (Королівство Бельгія),м. Олькуш, Свідниця, Дембиця (Республіка Польща), м. Іматра (Фінляндія),м. Яніна (Греція),

Стейт-Колледж (Штат Пенсільванія), 2 німецьких міста Вольфсбург та Нойштадт. Ведеться робота над налагодженням партнерств Ніжина з містами Сен-Жермен-ан-Ле (Франція), Франкенталь (Німеччина), Гейнсвілл (США);

* **співпраці та взаємодії з дипломатичними представництвами, консульськими установами іноземних держав та представниками донорських організацій:**
* 29 березня 2024 року відбувся моніторинговий візит представників Програми USAID DOBRE Н. Сафронової (програмна спеціалістка) та спеціалістки відділу моніторингу та оцінки Є. Сльозки;
* 26 березня 2024 року відбувся візит представників ПРООН: Н. Красківської – спеціалістки із мобілізації громад, А. Верітової – спеціалістки з грантів, І.Гончарука – спеціаліста з верховенства права та доступу;
* 12 березня 2024 року відбувся візит представників Німецького товариства міжнародного співробітництва GIZ;
* 11 березня 2024 року відбувся візит Набіля Сіуфі, керівника EarlyBird Global та SRDB Law Firm з метою підписання меморандуму про співпрацю;
* 9 лютого 2024 року дружній візит Mattia Nelles, співзасновника та директора Німецько-українського бюро German-Ukrainian Bureau, Т. Лопащук, представниці Німецько-українського бюро, та О. Підгорного, представника ГО «Доброчин»;
* 18 квітня відбулася перша зустріч представників Ніжинської громади з консультанткою з планування місцевого економічного розвитку (МЕР) Т.Данилів. Також на зустрічі були присутні: старший програмний спеціаліст Програми USAID DOBRE Н. Сафронова та експерт з місцевого економічного розвитку Програми USAID DOBRE В. Юрків;
* на початку травня Ніжин відвідала делегація з міста-побратима Іматра (Фінляндія);
* 15 травня у Ніжинській громаді відбулося засідання щодо місцевого економічного розвитку (МЕР) за участі представників Програми DOBRE старшої програмної спеціалістки Н. Сафронової та консультантки з планування місцевого економічного розвитку Т. Данилів;
* 21 травня 2024 відбувся візит із обміну досвідом у м. Ніжин для робочих груп з громадської безпеки та відновлення, що діють в громадах Чернігівщини за сприяння Програми розвитку ООН (UNDP) в Україні за фінансової підтримки Європейського Союзу, наданої в межах проєкту «EU4Recovery – Розширення можливостей громад в Україні» на чолі з Федерікою Діспенцою – в.о. програмного менеджера UNDP в Україні;
* 31 травня Ніжинська громада розпочинає програму співробітництва з Міжнародною організацією з питань міграції (МОМ);
* налагоджено співробітництво з БФ «Леруа Мерлен Солідарність»;
* у вересні 2024 р. відбувся візит представника французької Національної федерації цивільного захисту (FNPC) Марка Антуана Бако;
* **співробітництву з міжнародними та іноземними організаціями.**

Так, Ніжинська громада співпрацює з:

* UNDP та її супутніми організаціями та програмами: Програмою «U-LEAD з Європою» UNOPS, UNFPA, ЮНІСЕФ.
* USAID;
* Global Communities;
* IOM;
* SIDA;
* GIZ;
* JICA;
* Finn Church Aid;
* «Michigan for Ukraine»;
* Міжнародною Асоціація Підтримки України;
* Фондом міжнародної солідарності республіки Польщі в Україні
* Martin Duplantier Arcitects.

Керівництво міста та представники громади беруть активну участь у міжнародних форумах, що дозволяє залучити ще більше партнерств для розвитку нашого міста.

- **роботі з потенційними інвесторами:**

- розміщується інформація щодо інвестиційного потенціалу та інвестиційної діяльності міста в мережі Internet. Ведеться робота по наповненню розділу Інвестиційна діяльність на офіційному сайті Ніжинської міської ради та сторінки в соціальній мережі Фейсбук з назвою «Ніжин Інвестиційний» (Ніжин Інвестиційний | Facebook). На ній висвітлюється інформація про грантові пропозиції, вільні земельні ділянки, приміщення, міжнародну співпрацю ТГ та інша інформація, спрямована на залучення потенційних інвесторів. Інформація про інвестиційні проекти громади розміщена на платформі «Ділові громади України»;

* У громаді розроблено План відновлення та розвитку Ніжинської громади 2024-2027рр., Профіль Ніжинської територіальної громади та Економічний профіль Ніжинської громади.
* Розроблено новий англомовний презентаційно-промоційний матеріал про Ніжинську громаду.

У 2024 році інвестиційна діяльність Ніжинської міської територіальної громади спрямовувалася на залучення міжнародних партнерів та реалізацію ключових інфраструктурних проєктів. Були досягнені певні успіхи в сфері співпраці з міжнародними організаціями.

Залучено грантових коштів та міжнародної і вітчизняної матеріально-технічної допомоги Ніжинській ТГ: Орієнтовна вартість залученої позабюджетної грантової та матеріально-технічної допомоги – 140 945 760,00 грн.Географія залученої допомоги:

Франція, США, Японія, Німеччина, Фінляндія, Латвія.

**ПРООН та інші фонди ООН – 13 483 470,5 грн:**

* ПРООН надала КНП «Ніжинська центральна міська лікарня ім. М. Галицького» Ніжинської міської ради автомобіль для надання мобільних поліативних послуг на суму 2 202 200,00 грн,
* У межах реалізації проєкту «Безпечна громада», що фінансувалася ПРООН через імплементуючого партнера ГО «Час для нас» громада отримала грант у розмірі 1 650 000 грн,
* ПРООН надав Територіальному центру соціального обслуговування (надання соціальних послуг) Ніжинської міської ради Чернігівської області у партнерстві з ГО МІСТО Н грант на суму 410 000 грн,
* ПРООН надав ветеранському простору «Незламні» у партнерстві з ГО МІСТО Н грант на суму 560 000 грн,
* UNICEF надало підтримку КП «ВУКГ» у вигляді матеріалів і обладнання на суму 2 614 403,22 грн,
* UNICEF надало підтримку КП «НУВКГ» у вигляді матеріалів і обладнання на суму 1 457 400,62 грн,
* UNICEF надали допомогу на суму 632 480,3 грн 8 закладам освіти,
* представництво Дитячого фонду ООН (ЮНІСЕФ) в Україні надали допомогу Ніжинському пологовому будинку на суму 3396,58 грн,
* UNICEF передав НМЦПМСД товарно-матеріальних цінностей на суму 29 569,07 грн,
* UNICEF передав навчальним закладам громади матеріально-технічні цінності на суму 3 924 020,68 грн;

**американські фонди –** **7 714 758,43 грн:**

* Програми USAID DOBRE-2 реалізований Проєкт місцевого економічного розвитку на суму 680 000,00 грн,
* в межах Програми USAID DOBRE-2 реалізований Проєкт удосконалення послуги, за яким Ніжинська громада отримала багатофункціональну комунальну машину Karcher Mic 35 на суму – 2 768 926,00 грн,
* Global Communities у межах Проекту CLEAR виділено грошову допомогу на «вінтеризацію» вразливим категоріям населення на суму 2 480 000, 00 грн,
* за підтримки програми "DOBRE" у Ніжинській ТГ реалізований проект «Мобільний мультимедійний молодіжний простір», у рамках якого громада отримала 400 000,00 грн,
* в рамках USAID DOBRE-2 був отриманий автомобіль Suzuki Vitara для пологового будинку вартістю 885 372.00 грн,
* в рамках USAID DOBRE-2 був отримані зарядні станції для КНП «НМЦЛ» на суму 761 370,90 грн
* Благодійна некомерційна організація Систерс Систер (місто-побратим Стейт-Колледж) надала Територіальному центру соціального обслуговування (надання соціальних послуг) Ніжинської міської ради Чернігівської області матеріально-технічні цінності на суму 139089,53 грн;

**німецькі фонди – 13 891 591,6 грн:**

* DEUTSCHE GESELLSCHAFT FUR INTERNATIONALE, ZUSAMMENARBEIT GMBH передали КНП «НМЦПМСД», «НЦМЛ» та Територіальному центру соціального обслуговування товарно-матеріальних цінностей на суму 11 642 041,59грн,
* Engagement Global профінансував спільний проєкт з містом-побратимом Нойштадтом по закупівлі навісного обладнання на багатофункціональну комунальну машину MIC-35 на суму 2 249 550,00 грн;

**французькі фонди – 34 867 973,2 грн:**

* французька Національна федерація цивільного захисту (FNPC) надала обладнання КП «ВУКГ» та КП «НУВКГ» на суму 7 562 473,16 грн,
* АСTED надав послуги з будівництва та ремонту шкільних укриттів на суму 27 305 500,00 грн;

**японські фонди - 1 746 725,22 грн:**

* «PEACE WINDS JAPAN, LOCAL BRANCH OFFICE OF PEACE WINDS JAPAN» КНП надали метеріально-технічні цінності «Ніжинському міському пологовому будинку» на суму 1 746 725,22 грн;

**інші європейські фонди та організації – 10 092 098,2 грн:**

* Благодійна організація Tavi Draugi (Рига, Латвія) спільно з Ризькою міською думою передали матеріально-технічних цінностей на суму 181 573,69 грн,
* Філія Асоціації «Medicos del Mundo» в Україні передала КНП «НМЦПМСД» та навчальним закладам громади обладнання на суму 7 359 536,58 грн,
* Terre des hommes – «Надання допомоги дітям по всьому світу - Фонд" в Україні, надали допомогу закладам освіти та Ніжинський міський центр соціальних служб Ніжинської міської ради на суму 180 452,00 грн,
* Finn Church Aid передали матеріально-технічні цінності навчальним закладам на суму 1 156 000 грн,
* «Центр матеріально-технічного та інформаційного забезпечення освітніх закладів» Державного Агентства Стратегічних Резервів (RARS), Польща передали матеріально-технічні цінності навчальним закладам на суму 1 106 283 грн,
* Всесвітня організація охорони здоров'я (ВООЗ) надала матеріально-технічну допомогу КНП НЦМЛ на суму 69 252, 90 грн,
* Асоціація Іспанії «Дитинство в Над» передало матеріально-технічні цінності МЦ «Спорт для всіх на суму» 39 000 грн;

**іноземні міста-побратими Ніжина – 2 241 655,58 грн:**

* міська рада міста-побратима Франкенталь передала Ніжину сміттєвоз вартістю 1 352 690 грн,
* місто-побратим **Іматра** надало допомогу Ніжинській ТГ у вигляді консервованої їжі, спальних мішків, поролонових матраців та зарядних станцій на суму 626205 грн,
* отримано гуманітарну допомогу від німецького міста **Вольфсбург** у вигляд двох автомобілів (136760,89 грн.),
* місто-побратим **Прейлі** надало допомогу БО «БФ «Українська незламна душа» для меблювання ветеранського простору «Незламні» на суму 126 000,00 грн;

**українські організації – 56 907 487,7 грн:**

* КНП «Ніжинська міська стоматполіклініка» отримала допомогу від БО БФ «Національна агенція гуманітарної допомоги «ЗДОРОВІ» – 261 789,00 грн,
* БО «БФ» Фонд сім’ї Андрєєвих» передав КНП «НМПБ» Ніжинської міської ради автомобіль на суму 816 000,00 грн,
* КУ «Обласна база спеціального медичного постачання» передала КНП «НМЦПМСД» вироби медичного призначення на суму 1 642 300,00 грн,
* ДУ «Чернігівський обласний центр контролю та профілактики хвороб МОЗ України передав КНП «НМЦПМСД» вироби медичного призначення на суму 54 678,00 грн,
* НМЦЛ ім. Галицького отримала ангіографічний апарат від Міністерства Охорони Здоров’я України на суму 27 876 198,77 грн,
* ДУ « Центр громадського здоров'я Міністерства охорони здоров'я України» надало допомогу пологовому будинку у вигляді автомобіля Suzuki Vitara вартістю 1 066 479,45,
* Громадська організація «Істок» надала допомогу закладам освіти на суму 135 220 грн,
* Благодійна організація «Благодійний фонд «Фортечний» надала допомогу у розмірі 364 262,71 грн,
* Благодійна організація «Благодійний фонд Євгена Пивоварова» надала матеріально-технічну допомогу КНП НЦМЛ на суму 381 394,06 грн,
* БФ «Благодійний фонд 280 днів» надав допомогу Пологовому будинку на суму 43 500,00 грн,
* «Центр матеріально-технічного та інформаційного забезпечення освітніх закладів» Чернігівської обласної ради від Іноземного підприємства «ЛОГІН» передав навчальним закладам Ніжина матеріально-технічні цінності на суму 477 005,28 грн,
* «БЛАГОДІЙНИЙ ФОНД «ВІДОМІ» надала матеріально-технічні цінності закладам освіти на суму 29 880 грн
* «БЛАГОДІЙНИЙ ФОНД «КАРІТАС-КИЇВ» надала матеріально-технічні цінності закладам освіти на суму 170 048,45 грн,
* Громадська організація «ІСТОК» надала матеріально-технічні цінності закладам освіти на суму 129 870 грн,
* Громадська організацій «АГЕНЦІЯ ЛОКАЛЬНИХ ІНІЦІАТИВ» надала матеріально-технічні цінності закладам освіти на суму 10 829 грн,
* Up To HELP E.V. надала матеріально-технічні цінності закладам освіти на суму 46 000 грн,
* БО «БФ» Місія Солідарності» надала матеріально-технічну допомогу КНП НЦМЛ на суму 125000 грн,
* ГО «Неурядова організація «ІН ТАЧ Юкрейн Фундейшн» надала матеріально-технічну допомогу КНП НЦМЛ на суму 92 573,43 грн,
* ПрАТ «Фармацевтична фірма «Дарниця» надала матеріально-технічну допомогу КНП НЦМЛ на суму 125030,00 грн,
* КНП «Чернігівська обласна лікарня» ЧОР надала матеріально-технічну допомогу КНП НЦМЛ на суму 14418,54 грн,
* БО Всеукраїнська мережа людей , які живуть з ВІЛ/СНІД надала матеріально-технічну допомогу КНП «НЦМЛ ім. М.Галицького» на суму 115 944 грн,
* ТОВ "Виробничо-торгова компанія "СПЛАЙН" надало матеріально-технічну допомогу КНП “НЦМЛ ім. М.Галицького” на суму 2 202 200 грн,
* ГО «Фонд відновлення України» надало матеріально-технічну допомогу КНП «НЦМЛ ім. М.Галицького» на суму 2 925 грн,
* Український жіночий фонд надав ветеранському простору «Незламні» у партнерстві з ГО «МІСТО Н» грант на суму 560 000 грн.

Упродовж 9 місяців 2024 року в Ніжинській громаді реалізовані або знаходяться у процесі реалізації понад 30 проєктів, серед них:

**-проєкти посилення спроможності громади:**

- ПPООН з впровадження інтегрованої моделі відновлення та розвитку Ніжинської ТГ;

- навчальна програма "Євроінтеграція для українських муніципалітетів" Cities4Cities, United4Ukraine,

- розпочата трирічна співпраця з IOM у межах проєкту «Життєздатність+»,

- Програми USAID DOBRE,

- екстреного реагування,

- місцевого економічного розвитку,

- вдосконалення послуги будівництва, ремонту та обслуговування доріг та тротуарів,

- переосмислення міст в Україні. Навчальна програма для громад від Ro3kvit;

-**проєкти енергоменеджменту та енергоефективності:**

* «Будівництво мережевої сонячної електростанції для власного споживання електричної енергії КП «Ніжинське управління водопровідно-каналізаційного господарства» в м. Ніжин Чернігівської області,
* «Муніципального енергетичного плану Ніжинської міської територіальної громади на період до 2030 року» у співпраці з ГО «ДІКСІ ГРУП» у підготовці проєкту для подальшого його погодження у встановленому законодавством порядку,
* СТАРТЕР на підтримку та залучення муніципалітетів до спеціальної програми нарощування потенціалу (навчання на робочому місці) з елементами розробки місцевих енергетичних планів, систем енергоменеджменту та проектів з енергоефективності, впровадження цінностей Нового європейського Баухаузу (сталість, естетика та інклюзивність як керівні принципи реконструкції), а також у тісній співпраці з Угодою мерів (CoM),
* Winterization (ERP-6) Програми DOBRE,
* Panelka 2.0 («TEPLO») з екологічного утеплення житлового будинку у Ніжині від Ro3kvit;
* **проєкти спрямовані на покращення медичної послуги:**
* у 2024 р. завершився проєкт «Посилення спроможності надання реабілітаційних послуг людям, які зазнали наслідків війни», що реалізувало ГО «МІСТО Н» за підтримки Програми розвитку ООН у межах проєкту «Сприяння безпеці людей в Україні шляхом реагування на багатовимірну кризу, спричинену війною» за фінансової підтримки Уряду Японії,
* «EU4ResilientRegions – Special Assistance Programme Ukraine» – «Міцні регіони – Спеціальна програма підтримки України» / Deutsche Gesellschaft für Internationale Zusammenarbeit (GIZ) GmbH у межах якого створено кол-центру у КНП Ніжинська центральна

міська лікарня імені М. Галицького, закуплене лабораторне обладнання та реагенти, мікроавтобус з додатковим обладнанням для перевезення осіб на візках, сонячна станція з сонячними панелями тощо;

* **проєкти спрямовані на психологічну підтримку та соціальну інтеграцію й адепта-цію:**
* «Посилення спроможності надання реабілітаційних послуг людям, які зазнали наслідків війни» реалізує ГО «МІСТО Н» за підтримки Програми розвитку ООН у межах проєкту «Сприяння безпеці людей в Україні шляхом реагування на багатовимірну кризу, спричинену війною» за фінансової підтримки Уряду Японії,
* «Створення ветеранського простору "НЕЗЛАМНІ" у Ніжинській ТГ». Загальна сума фінансування проєкту - 1 000 000 грн. Назва донорської організації: Cedos та WESTERN NIS Enterprise Fund (WNISEF),
* ПРООН (ініціатива «Мери за економічне зростання») профінансувала проєкт «Створення умов для працевлаштування та соціально-психологічної адаптації внутрішньо переміщених осіб шляхом створення виробництва з пошиття одягу на базі комунального підприємства у Ніжинській ТГ»,
* «Ревіталізація жінок постраждалих від війни шляхом створення «Арт-світлиці» на базі Простору соціальної адаптації Ніжинського Територіального центру соціального обслуговування (надання соціальних послуг) Ніжинської міської ради Чернігівської області»,
* «Посилення спроможності надання послуг з психологічної підтримки та психологічної реабілітації ветеранів Ніжинським ветеранським простором "Незламні"» за технічного адміністрування ІСАР Єднання та сприяння Програми розвитку ООН (UNDP) в Україні за фінансової підтримки Європейського Союзу, наданої в межах проєкту «EU4Recovery – Розширення можливостей громад в Україні», фінансової підтримки Уряду Королівства Нідерландів.
* Український жіночий фонд підтримав проєкт «Створення кімнати психологічної підтримки ветеранів та жінок постраждалих від війни «Жіноче коло» на базі ветеранського простору «Незламні»;
* **проєкт, спрямований на громадську безпеку:**

«Розробка та впровадження цільової програми «Безпечна громада» для Ніжинської ТГ на 2023 – 2027 роки».

* **культурні проєкти:**

«Аудіовізуальна студія для сприяння розвитку молоді у сфері креативних індустрій «Контента»; реалізує громадське обʼєднання «Культурна платформа Закарпаття» за підтримки Дитячого фонду ООН (ЮНІСЕФ) в Україні,

«Візії національних спільнот у сучасному українському суспільстві на прикладі інформаційно-просвітницької діяльності в Ніжинській територіальній громаді», що реалізується ГО «ЕкоАртПлатформа» і управління культури Ніжинської міської ради за підтримки Офісу Ради Європи;

* **молодіжні проєкти:**
* Програми USAID DOBRE «Мобільний мультимедійний молодіжний простір»,
* «Innovative Learning Labs» реалізований ГО «Лабораторія Ініціативної Молоді» спільно з Ніжинським міським молодіжним центром,
* «Просто про складне та невидиме», реалізований ГО «YouthUp» ГО «Лабораторія Ініціативної Молоді» спільно з Ніжинським міським молодіжним центром за підтримки Дитячого фонду ООН UNICEF,
* «Хаб спроможності громадських організацій «ОГІРОК», реалізований Ніжинським міським молодіжним центром з фінансової підтримки Deutsche Gesellschaft für Internationale Zusammenarbeit (GIZ); п**роєкти, що реалізуються спільно з містами-побратимами:**
* спільно з німецькими містами-побратимами Вольфсбургом та Нойштадтом реалізуються 2 проєкти загальною вартістю 100 000 євро, що фінансуються Engagement Global,
* спільно з німецькими містами-побратимами Вольфсбургом та Нойштадтом реалізуються 5 проєктів закупівлі обладнання для Ніжинської громади, що фінансуються GIZ;
* **підтримані проєкти, що мають невдовзі стартувати:**
* НЕФКО «Модернізація системи централізованого теплопостачання м. Ніжина» , що буде профінансований за кошти ЄС у розмірі 2 млн євро,
* будівництво нової модульної лікарні в Ніжині, що буде профінансований Урядом Франції у розмірі 35млн євро,
* «Реабілітація на рівні громади в Україні: Пілотування комплексного реабілітаційного підходу в цільових громадах», який буде реалізований у громаді у співпраці з БФ "Пацієнти України" та GIZ Ukraine в рамках «Спеціальної програми підтримки України / EU4ResilientRegions»,
* проєкт з відновлення та підтримки громад HREF, що буде реалізований у співпраці з IOM та фінансування уряду Німеччини.
* Проте, існують і виклики під час роботи з залученням донорів, визначення яких та спрямування зусиль на їх подолання, стане основою для стабільного економічного розвитку громади у 2025 році: зокрема, брак коштів для співфінансування проєктів, проблема непідготовленості фахівців управлінь, відділів та комунальних установ і підприємств до реалізації проєктів (недосконалість проєктного мислення та розуміння основ проєктного менеджменту).

**СИСТЕМА БЕЗПЕКИ**

Значна увага в умовах дiї воєнного стану приділяється поліпшенню діяльності у сферi цивільного захисту, зокрема, підвищенню рівня безпеки населення, а також захисту населення та територій від наслідків виникнення надзвичайних ситуацій техногенного та природного характеру. Головне завдання органів управління та сил міської ланки територіальної підсистеми єдиної державної системи цивільного захисту в 2024 році виконано.

Станом на 01.10.2024 створено місцевий матеріальний резерв для виконання заходів, спрямованих на запобігання, ліквідацію надзвичайних ситуацій (придбання паливно-мастильних матеріалів) в сумі 392,8 тис.грн ;

- на виконання заходів, спрямованих на попередження виникнення НС спрямовано 110,7 тис.грн;

- на проведення поточних ремонтів та технічного обслуговування захисних споруд ЦЗ виділено 1 871,5 тис. грн.;

- на забезпечення спеціалізованих служб цивільного захисту, комунальних підприємств життєзабезпечення витрачено 67,7 тис.грн.

Протягом поточного року (щоквартально) проводяться обстеження стану всіх захисних споруд, що перебувають на обліку.

В навчально-методичному центрі цивільного захисту та безпеки життєдіяльності пройшли перепідготовку 80посадових осіб підприємств, установ, організацій громади. Протягом 2024 року проведено 20 спеціальних об’єктових навчань та тренувань суб’єктів господарювання з відпрацювання дій формувань та працюючого персоналу. Пройшли підготовку з цивільного захисту населення – 63 осіб та 94 особа з протипожежної безпеки.

З метою забезпечення оборони населених пунктів Ніжинської міської територіальної громади, важливих об’єктів і комунікацій, які забезпечують життєдіяльність громади, було запроваджено Комплексну програму заходів та робіт з територіальної оборони Ніжинської міської територіальної громади на 2024 рік.

Виконання визначених Програмою заходів сприяло:

* здійсненню заходів із комплектування людськими ресурсами, транспортними ресурсами та забезпеченню функціонування підрозділів, які передбачені для виконання завдань територіальної оборони;
* обороні населених пунктів Ніжинської міської територіальної громади;
* охороні та обороні важливих об’єктів і комунікацій, які забезпечують життєдіяльність громади;
* підготовці населення Ніжинської міської територіальної громади до руху національного спротиву;
* матеріально-технічному забезпеченню підрозділів, створення, зберігання та обслуговування запасів матеріально-технічних і сировинних ресурсів, передбачених для виконання завдань ТрО.

В ході реалізації вищезазначеної Програми станом на 01 жовтня 2024 року було профінансовано заходи на загальну суму 10 872,1 тис грн.

У поточному році за рахунок коштів громади проведено поточний ремонт 10 споруд цивільного захисту на суму – 1756,7 тис.грн, встановлено 3 захисні фортифікаційні споруди (найпростіше укриття) цивільного захисту на території навчальних закладів, на суму – 14100 тис.грн. Продовжується будівництво по об’єктам: системи передачі даних та відеоспостереження, сума договору 1199,0 тис.грн; захисної споруди цивільного захисту на території однієї з ніжинських гімназій за кошти благодійної організації.

На даний час заклади освіти громади використовують:

4 ЗЗСО власні захисні споруди цивільного захисту (сховища, ПРУ),

1 власна споруда подвійного призначення, що будується,

2 ЗДО та 6 ЗЗСО мають власні найпростіші укриття,

5 ЗДО та 5 ЗЗСО мають угоди на використання укриття.

За кошти міського бюджету побудовані найпростіші укриття для 3 гімназій. Це дало можливість збільшити відсоток закладів загальної середньої освіти, у яких освітній процес здійснюється в очній формі, до 87%.

Відсутні укриття в 7 ЗДО, що не дає можливість задовольнити повністю потреби мешканців громади у дошкільній освіті.

До нового навчального року проведені поточні ремонти:

- в укритті ЗОШ І-ІІІ ступенів №7 здійснено міжнародною гуманітарною організацією «АКТЕД», забезпечено меблями та протипожежними засобам;

- в укритті гімназії №13;

- в укритті гімназії №14 Міжнародна неурядова гуманітарна організація ACTED (Франція) (побілка, фарбування та штукатурка стін укриття) та закуплено меблі ( лавки, стільчики, дитячі столи, полиці), ковдри, електричні конвектори, ігровий і дидактичний матеріали;

- у ПРУ гімназії №15 «Основа»;

. - в укритті гімназії №2 за кошти Фонду Фінська церковна допомога та Фонду АКТЕД: водогін, санвузли, водовідведення, штукатурні роботи, укладання підлоги, встановлення дверей;

- у ПРУ гімназії № 3 Київською школою економіки на загальній площі 500 м2, встановлено меблі (дивани, шафи, ярусні місця для сидіння).

Для забезпечення пожежної та техногенної безпеки 7 закладів освіти та одна установа (ІРЦ) облаштовані пожежною сигналізацією. Функціонування та технічне обслуговування наявних систем пожежної автоматики здійснюється згідно норм. Забезпечено охорону 15 закладів дошкільної освіти із залученням поліції охорони. Усі заклади освіти облаштовані тривожною кнопкою.

Системи відеоспостереження наявні у 10 закладах загальної середньої та одному закладі дошкільної освіти. Класи безпеки функціонують у чотирьох закладах, у шести закладах загальної середньої освіти працюють інспектори з безпеки , в Управлінні освіти - спеціаліст з безпеки освітнього середовища.

З метою підвищення надійності надання послуг централізованого водопостачання, водовідведення та очистки стічних вод у періоди знеструмлення та блекауту КП «НУВКГ» додатково забезпечено 3 резервними джерелами альтернативного живлення. Облаштовано 2 укриття. Всього на балансі КП «СЄЗ» знаходиться 14 ПРУ, сховищ – 1, найпростіших укриттів - 67, найпростіших модульних укриттів - 3. З них 10% відремонтовані і приведені у належний стан у 2024 році.

**БЮДЖЕТ ГРОМАДИ**

В умовах воєнного стану, складних умовах для роботи бізнесу, несвоєчасної сплати податків або сплати податків до бюджету громади не в повному обсязі, ,незважаючи на внесені зміни до податкового та бюджетного законодавства, які стосуються місцевих бюджетів, бюджет Ніжинської міської територіальної громади за 9 місяців 2023 року виконаний на 110,4%.

За 9 місяців 2024 року до бюджету Ніжинської міської територіальної громади зараховано 632 526,4 тис. грн. В порівнянні з відповідним періодом 2023 року доходи бюджету збільшені на 8 683,7 тис. грн.

В тому числі доходи загального фонду бюджету склали 595 630,3 тис.грн, або 108,6% уточненого плану звітного періоду та 120,4% початкового, що на 20 664,3 тис.грн більше в порівнянні з січнем-вереснем 2023 року.

За звітний період до загального фонду бюджету територіальної громади надійшло 135 408,0 тис. грн.. трансфертів, тоді як за 9 місяців 2023 року 89275,3 тис. грн, що на 46 132,7 тис. грн більше. Освітньої субвенції отримано 94 859,3 тис. грн, що складає 100,0% плану звітного періоду.

Власних та закріплених доходів акумульовано до загального фонду 460 222,3 тис. грн, що становить 111,5% уточненого прогнозу звітного періоду та 115,1% початкового. Найбільшу питому вагу в надходженнях загального фонду займає податок на доходи фізичних осіб (57,1%) та податок на майно (19,0%)

**Динаміка доходів загального фонду бюджету громади , тис.грн.**

За 9 місяців 2024 року не забезпечено виконання планового показника по податку на доходи фізичних осіб, рентної плати за спеціальне використання лісових ресурсів (крім рентної плати за спеціальне використання лісових ресурсів в частині деревини, заготовлення в порядку рубок головного користування), частини акцизного податку з виробленого в Україні пального, адмiнiстративного збору за проведення державної реєстрацiї юридичних осiб та фiзичних осiб – підприємців, адмiнiстративного збору за державну реєстрацiю речових прав на нерухоме майно та їх обтяжень, надходжень від орендної плати за користування цілісним майновим комплексом та іншим майном, що перебуває в комунальній власності, збору за місця для паркування автотранспорту та туристичного збору.

В порівнянні із відповідним періодом минулого року податкових і неподаткових платежів отримано на 25 468,4 тис.грн менше в основному за рахунок зменшення надходжень податку та збору на доходи фізичних осіб (на 80 694,9 тис.грн менше), в той же час збільшились надходження по платі за землю (на 25 395,5 тис.грн більше) та єдиному податку (на 23 475,1 тис.грн більше).

До бюджету громади за січень - вересень 2024 року податку та збору на доходи фізичних осіб зараховано 262 747,6 тис.грн, плановий показник звітного періоду виконаний на 98,4%. В порівнянні з відповідним періодом 2023 року цих доходів отримано на 80 694,9 тис грн менше, або на 23,5%.

Основною причиною зменшення є зарахування податку на доходи фізичних осіб з грошового забезпечення, грошових винагород та інших виплат, одержаних військовослужбовцями та особами рядового і начальницького складу, що сплачується податковими агентам до державного бюджету.

Відповідно до Закону України від 08 листопада 2023 року №3428-ІХ «Про внесення змін до Бюджетного кодексу України щодо забезпечення підтримки обороноздатності держави та розвитку оборонно-промислового комплексу України» «військове» ПДФО з 01.10.2023 року по 31 грудня року, в якому припинено чи скасовано воєнний стан, в повному обсязі зараховуватиметься до державного бюджету. Прийняття вищезазначеного закону призвело до щорічних втрат доходів бюджету Ніжинської міської територіальної громади в сумі близько 160,0 млн. грн.

За 9 місяців 2024 року бюджет територіальної громади отримав 36 896,1 тис.грн доходів спеціального фонду, що складає 150,1% від затвердженого розпису на 9 місяців 2024 року. В тому числі субвенція з місцевого бюджету за рахунок залишку коштів освітньої субвенції, що утворився на початок бюджетного періоду 2024 року в сумі 3 876,6 тис. грн та 882,6 тис. грн.. іншої субвенції з місцевого бюджету (на реалізацію спільного з Всесвітньою продовольчою програмою ООН проєкту часткового забезпечення витрат для організації гарячого харчування учнів 1-4 класів протягом 2023/2024 навчального року).

У доходах спеціального фонду найбільшу питому вагу (78,8%) займають власні надходження бюджетних установ - 25 336,1 тис. грн., або 191,1%.

Видатки бюджетуНіжинської міської територіальної громади за 9 місяців 2024 року виконано в цілому у сумі 529 474,5 тис. грн., що складає 74% до уточненого плану на звітний період та 60% до уточненого річного плану. Видатки загального фонду становлять 450 630,1 тис. грн., при уточненому плані 595 175,6 тис. грн., або 76%, це на 2,1% (на 9 833,2 тис. грн.) менше у порівнянні з відповідним періодом 2023 року. Видатки спеціального фонду за 9 місяців 2024 рік склали 78 844,4 тис. грн., що на 24 089,8 тис. грн. більше проти 9 місяців 2023 року.

Фінансування видатків здійснено відповідно до уточненого розпису бюджету з урахуванням наявних фінансових ресурсів, пропозицій головних розпорядників коштів, на підставі платіжних інструкцій.

Протягом звітного періоду із бюджету Ніжинської міської територіальної громади в першу чергу проводилось фінансування захищених статей, на які направлено 387 633,2 тис. грн., або 86,8% від обсягу загального фонду без врахування субвенцій (крім освітньої субвенції), з яких на виплату заробітної плати з нарахуваннями перераховано 316 184,4 тис. грн. (70,8%); на придбання медикаментів і продуктів харчування –15 272,8 тис. грн. (3,4%); оплату послуг з охорони комунальних закладів культури –50,9 тис. грн.; на енергоносії та комунальні послуги –40 930,6 тис. грн. (9,2%); інші захищені видатки (КЕКВ 2280,2730) – 15194,4тис. грн. (3,4%).

На житлово - комунальне господарство із загального фонду бюджету направлено 31 144,4 тис. грн, що становить 6,9% обсягу видатків загального фонду та 75% до плану на період.

Виплата заробітної плати працівникам бюджетної сфери та оплата енергоносіїв проведені в повному обсязі до фактичних нарахувань. Кредиторська заборгованість станом на 01.10.2024 року відсутня.

На фінансування соціально-культурної сфери за 9 місяців 2024 року направлено 323 151,8 тис.грн, або 71,7% загального фонду бюджету, у тому числі на:

-освіту – 237 929,0 тис. грн, або 74 % до уточненого плану на 9 місяців 2024р.;

-охорону здоров’я – 28 343,3 тис.грн, або 89% до уточненого плану на 9 місяців 2024р.;

-соціальний захист та соціальне забезпечення – 29 289,2 тис. грн, або 89% до уточненого плану на 9 місяців 2024р.;

-культуру – 11 176,0 тис. грн, або 65% до уточненого плану на 9 місяців 2024р.;

-фізичну культуру і спорт – 16 414,3 тис. грн, або 93% до уточненого плану на 9 місяців 2024р.

Проте, існують і проблемні питання:

1. Встановлення на постійній основі зарахування до бюджетів територіальних громад 64 відсотків податку на доходи фізичних осіб і повернення місцевим бюджетам «військового» і «силового» ПДФО.

2. Залишення реверсної дотації в бюджетах територіальних громад до завершення воєнного стану.

3. Виділення субвенції з державного бюджету місцевим бюджетам на компенсацію витрат на харчування дітей зі статусом «дитина, яка постраждала внаслідок воєнних дій та збройних конфліктів».

4. Компенсація різниці в тарифах на послуги централізованого теплопостачання та гарячого водопостачання.

5. Списання заборгованості місцевих бюджетів перед державним бюджетом за середньостроковими позиками, яка знаходиться на обліку в Держказначействі та склалася через неправильне планування державними органами видатків з фінансування делегованих повноважень і направлялась місцевими органами на їх дофінансування. Заборгованість бюджету Ніжинської міської територіальної громади за середньостроковими позиками, отриманими у 2012-2013 роках на виплату захищених статей видатків, складає 7,0 млн грн.

**БІЗНЕС**

На території Ніжинської територіальної громади на 01.01.2024 року здійснювали господарську діяльність 1300 юридичних осіб та 3798фізичних осіб-підприємців.

В умовах відкритої збройної агресії російської федерації проти України суб’єкти господарювання громади не тільки продовжують свою роботу, а і започатковують новий бізнес.

Динаміка реєстрації суб'єктів господарювання на території Ніжинської міської ТГ, осіб

Управлінням «Центр надання адміністративних послуг» протягом 2024 року було проведено 142 реєстрації нових фізичних осіб-підприємців та 9 реєстрацій створення юридичної особи. Проте, загальна кількість новостворених суб’єктів господарювання перевищує дані цифри, так як переважна більшість виконує операції на державних порталах он-лайн або користуються послугами ЦНАП в інших регіонах. З причини обмеження видатків бюджету міської територіальної громади, відсутня фінансова можливість використання комп’ютерної програми Економічний профайл громади (VkursiEconomy), який надає онлайн доступ до системи баз даних, що дозволяє отримувати актуальну інформацію щодо суб’єктів господарювання громади та виконувати її аналіз.

Не заважаючи на продовження воєнного стану протягом 2024 року в Ніжинській МТГ продовжила збільшуватись мережа підприємств торгівлі (почали працювати 22 нових закладів торгівлі), ресторанного господарства, завдяки чому в повній мірі задовольняються потреби мешканців та внутрішньо переміщених осіб у споживчих товарах.

В поточному році в громаді на площі М. Заньковецької була організована сезонна торгівля саджанцями плодово-ягідних дерев та кущів, декоративними рослинами, насінням та супутніми товарами.

А влітку мешканці громади мали можливість придбати овочеву продукцію та фрукти, завітавши на торгівельний майданчик за адресами: вул. Набережна Вороб’ївська, 1А та по вул. Покровській, де була організована сезонна торгівля рішенням виконавчого комітету.

Торгівельно-ярмарковий простір налічує 9 яток та розташований по вулиці Яворського. Для зручності мешканців громади, ВПО та гостей громади, транспортне сполучення по даній вулиці заборонене, що створює комфортні та безпечні умови для учасників ярмаркового простору. Одна ятка розміщена поруч торгівельного центру «Прогрес». 7 суб’єктів господарювання та 1 майстер образотворчого та декоративно-прикладного мистецтва міста Ніжина здійснюють торгівлю крафтовими товарами. Торгівельний простір в центрі міста працює і в літній період, і під час холодної пори року. Ятки використовуються для здійснення торгівельної діяльності, шляхом укладання договору оренди з КП «Оренда комунального майна». Слід зазначити, що після перенесення дислокації яток, суб’єкти господарювання зазначили на різке зменшення кількості споживачів, не дивлячи на те, що нове місце розташування знаходиться в центрі міста.

З метою контролю за дотриманням вимог законодавства щодо формування, встановлення та застосування державних регульованих цін, на території Ніжинської міської територіальної громади здійснюється моніторинг цін за визначеним переліком товарів.

Постійно проводиться оперативний розгляд заяв та скарг громадян із споживчих питань, при особистому спілкуванні громадянам надаються консультації щодо вирішення проблемних питань споживачів. До Журналу реєстрації звернень, заяв, скарг громадян з питань захисту прав споживачів протягом року вноситься інформація щодо звернень. Надаються консультації щодо складання претензій. Понад 30 громадян звернулися за консультаціями особисто або за телефоном «гарячої лінії» 2-53-36. Всі звернення розглянуті та врегульовані.

Розроблений інформаційний стенд на якому розміщені зразки документів, які повинні використовувати споживачі при захисті своїх прав.

Актуальна інформація з питань захисту прав споживачів розміщується відділом економіки на офіційному сайті Ніжинської міської ради у розділі «Захист прав споживачів».

Для більш активного просування та розповсюдження інформації сфери захисту споживачів на сторінці відділу економіки у мережі Facebook та офіційному сайті міської ради було розміщено 10 публікацій.

Проводяться обстеження суб’єктів господарювання, які займаються торгівлею, наданням побутових послуг чи здійснюють діяльність у ресторанному господарстві на предмет оформлення «Куточка споживача»: проводиться роз’яснювальна робота з підприємцями щодо вимог, закріплених в Законі України «[Про захист прав споживачів»](http://www.peritus.com.ua/zakon-ukrajiny-pro-zahyst-prav-spozhyvachiv/) і Порядку провадження торгівельної діяльності з наданням інформаційних повідомлень стосовно наявності, правильності наповнення «Куточка споживача» та практичними рекомендаціями щодо дотримання чинного законодавства в сфері захисту прав споживачів. Протягом 9 місяців 2024 року було обстежено 30 суб’єктів господарювання.

З метою створення інформаційного довідника - каталога про суб’єкти господарювання громади триває збір інформації про місцевий бізнес.

В соціальній мережі Facebook на сторінках: відділу економіки та Центру підтримки підприємництва (Бізнес хабу) продовжується поширення інформації для бізнес кіл щодо конкурсів, грантових програм, сезонної торгівлі, змін в законодавстві інша корисна інформація. Представників малого та середнього підприємництва оперативно інформують щодо участі в онлайн семінарах, форумах та інших заходах.

У поточному році представників бізнесу запрошували до участі у: засіданні круглого столу «Підтримка органічного бізнесу» в рамках Чернігівського регіонального форуму, Форумі «Відновлення економіки Чернігівської області в умовах війни: діалог з бізнесом», Міжнародній виставці «URBIS» (формат «SmartCitiesMeetup»), Форумі «Підприємництво без бар'єрів: діалог держави, бізнесу та громадськості», продовольчій виставці Балтійського регіону «RIGA\_FOOD 2024», семінарі від Асоціації міст України для представників бізнесу на тему: «Електронні аукціони, як інструмент залучення інвестора».

У квітні 2024 року відбулась зустріч у форматі "питання - відповіді" представника ГУ ДПС у Чернігівській області та представників місцевого бізнесу щодо проблемних питань у податковому законодавстві.

У вересні 2024 року за участі представників: відділу економіки, ДО «Регіональний фонд підтримки підприємництва по Чернігівській області», Управління Держпраці в Чернігівській області, Управління захисту прав споживачів та контролю за регульованими цінами Головного управління Держпродспоживслужби в Чернігівській області та суб’єктів господарювання відбувся семінар – зустріч. Розглянуті та обговорені питання: актуальні програми та інструменти підтримки бізнесу, питання щодо Законі «Про захист прав споживачів», «Про рекламу», зміни в законодавстві про працю, перевірки підприємців, інформаційну компанію «Виходь на світло!».

У рамках дискусійного заходу «Залучення молоді до формування місцевої молодіжної політики: інструменти та можливості» з представниками молоді декількох громад Чернігівщини було проведено ознайомлення з досвідом підтримки бізнес-ініціатив молоді в громаді.

Для підтримки місцевих виробників проводяться інтерв’ю з представниками бізнес спільноти у тому числі за участі Телерадіокомпанії «ТІМ». Розповідь місцевої крафтової виробниці шоколаду ФОП О.Труш зацікавила споживачів та була поширена в соціальних мережах.

Організовано інтерв’ю з директором ТОВ «Оксамит смаку», про діяльність підприємства, а саме: експорт соняшникової олії за кордон, до Литви, Латвії, Польщі, Німеччини та Голландії.

Для підтримки місцевих виробників, партнерами [Програмою DOBRE](https://www.facebook.com/decentralizationisdobre?__cft__%5b0%5d=AZVuCYRFU9FFsis47LF4AEVCnbR5JVfyO8EE-__FbWNF8kS17ZshHBpz1AKPAy0020ckTPE080iRdGM-N0ZnzUljKogp-KGvdyU2RzXJgHyRdnqbglanYn1TUbhcF0DRsEDnRnbC3Wv3-xO_0djjR9iHNwNTB6OgK3Ri2RfDvHqSxTZlqnX6BH4lmjzs1b3JL1JL2daqEtLnB_Wt6xmx30kN&__tn__=-%5dK-y-R) та [USAID Ukraine - USAID Україна](https://www.facebook.com/USAIDUkraine?__cft__%5b0%5d=AZVuCYRFU9FFsis47LF4AEVCnbR5JVfyO8EE-__FbWNF8kS17ZshHBpz1AKPAy0020ckTPE080iRdGM-N0ZnzUljKogp-KGvdyU2RzXJgHyRdnqbglanYn1TUbhcF0DRsEDnRnbC3Wv3-xO_0djjR9iHNwNTB6OgK3Ri2RfDvHqSxTZlqnX6BH4lmjzs1b3JL1JL2daqEtLnB_Wt6xmx30kN&__tn__=-%5dK-y-R) закуплено та встановлено LED-екран на центральній площі міста, який демонструє відеоконтент про товари та послуги місцевого бізнесу. Потягом тестового режиму послуги з демонстрації відеоконтенту надавались безкоштовно. Послугою скористались 70 суб’єктів господарювання.

Крім цього, вищезазначеними партнерами була надана інша техніка для створення фото та відео рекламного контенту. За допомогою якої можна брендувати вироби та оформлювати друковану продукцію (гравірувальний верстат, принтер етикеток, ламінатор, кольоровий принтер), створювати фото/контент (фотоапарат, лайт-бокс з фотофонами, лед-лампа), презентувати товар/послугу (СМАРТ-ТВ). Допоміжною технікою скористалось близько 100 підприємців.

Відділом економіки та Центром підтримки підприємництва надається підтримка у підготовці грантових заявок та складанні бізнес-планів за державною програмою «єРобота» для місцевих підприємців, з метою відкриття власного бізнесу та його розвитку. Протягом 9 місяців 2024 року: 5 учасників отримали мікрогранти в розмірі 250,0 тис.грн на розвиток та розширення власної справи (сфера обслуговування, експериментальне вузькопрофільне ательє під потреби ЗСУ, послуги з управління будинками, відкриття локації приготування смачної їжі та безалкогольних напоїв), один учасник (УБД та ветеран війни) отримав грант від держави в розмірі 500,00 тис.грн (розширення діючого СТО). Загальна кількість створення нових робочих місць буде складати – 14, в результаті їх реалізації.

Забезпечено підтримку у заповненні грантових заявок для конкурсу бізнес-проєктів від програми CLEAR, GlobalCommunities. І як результат, троє підприємців отримають міжнародний грант (в розмірі 5000$) на розвиток та розширення власного бізнесу (сфера обслуговування та кондитерська промисловість). Загальна кількість створених робочих місць складе - 5. Чекаємо на результати інших заявок.

Підтримка місцевого бізнесу залишаться одним з ключових питань для подальшого розвитку нашої громади. Важливим є стимулювання активності суб’єктів господарювання, які є учасниками бойових дій, особами з інвалідністю внаслідок війни, члени їх сімей, створення або розвиток їх власного бізнесу, сприяння забезпечення зайнятості населення та створення нових робочих місць, підтримка суб’єктів господарювання, які перемістили свій бізнес на територію Ніжинської міської територіальної громади з інших регіонів України.

Саме тому, рішенням Ніжинської міської ради від 08.02.2024р. №86-36/2024 «Про надання разової безповоротної фінансової допомоги на створення або розвиток власного бізнесу» прийнято Порядок надання разової безповоротної фінансової допомоги на створення або розвиток власного бізнесу, що дозволить фінансово підтримати таких суб’єктів господарювання. В разі виділення фінансування, будуть поводитись відповідні заходи, передбачені Порядком.

Продовжується спільна робота з Радою підприємців при Ніжинській міській раді. Протягом 2024 року відбулось 4 засідання Ради підприємців на яких розглядались питання: сприяння релокованому бізнесу ВПО, що надасть додаткові перспективи Ніжинській громаді, спілкувались в режимі «Питання-відповіді» з директором КП «Комунальний ринок» Р.Кострицею, який є членом ради підприємців, розглядалось звернення від представника ветеранського простору щодо допомоги у закупівлі професійного манекену для навчання та тренінгів по наданню первинної допомоги у ветеранському просторі «Незламні». Завдяки співпраці бізнесу та волонтерів, манекен був придбаний.

На одному із засідань розглядались питання щодо проекту рішення Ніжинської міської ради «Про встановлення місцевих податків та зборів», після обговорення було ухвалено рішення рекомендувати депутатам міської ради на черговій сесії підняти податок за цільовим призначенням на землі житлової забудови, землі громадської забудови та землі промисловості, ставку єдиного податку, а для ФОПів другої групи залишити на рівні 10%.

На виставкових полицях Центру підтримки підприємництва представлено продукцію виробників громади для ознайомлення гостей міста, делегації від міст-побратимів та всієї спільноти.

З нагоди професійного свята - Дня працівників торгівлі подяками міського голови відзначені 14 колективів суб’єктів господарювання та 32 ФОПи, за внесок у розвиток торгівельної галузі громади та участь у формуванні бюджету.

До професійного свята Дня підприємця подяками міського голови відзначені 5 колективів юридичних осіб та 29 ФОПів за розвиток підприємництва, створення додаткових робочих місць та участь у формуванні бюджету громади.

Однією із форм взаємодії з представниками бізнес спільноти є спільна робота у сфері регуляторної діяльності.

Інформація щодо реалізації Ніжинською міською радою та її виконавчим комітетом державної політики у сфері регуляторної діяльності оприлюднюється на офіційному сайті Ніжинської міської ради та її виконавчого комітету (<https://nizhynrada.gov.ua/>)у розділі «Регуляторна політика». Постійно оновлюються підрозділи «Регуляторні акти», «Відстеження результативності», «Оприлюднення проектів регуляторних актів» та ін.

На виконання Закону України «Про засади державної регуляторної політики у сфері господарської діяльності», постанови КМУ №835 від 21 жовтня 2015 р. № 835 «Про затвердження Положення про набори даних, які підлягають оприлюдненню у формі відкритих даних» та з метою забезпечення ефективного обміну інформацією між розпорядниками та користувачами наборів даних, проводилась робота щодо розміщення на Єдиному державному веб-порталі відкритих даних та актуалізації наборів даних «Перелік регуляторних актів» і «План підготовки регуляторних актів», розпорядником яких є Ніжинська міська рада та її виконавчий комітет.

До реєстру діючих регуляторних актів Ніжинської міської ради та її виконавчого комітету включено дев'ять регуляторних актів.

Прийнято рішення Ніжинської міської ради від 08.11.2023р. №17-34/2023 «Про затвердження плану діяльності з підготовки проєктів регуляторних актів на 2024 рік».

Підготовлено Звіт про здійснення державної регуляторної політики Ніжинською міською радою та її виконавчим комітетом у 2023 році.

Протягом 2024 року Ніжинською міською радою прийнято один новий регуляторний акт, а саме: рішення «Про встановлення місцевих податків та зборів» від 11 червня 2024 року№41-38/2024.

А з метою приведення раніше прийнятого рішення міської ради до норм чинного законодавства, Ніжинською міською радою прийнято рішення від 25 вересня 2024 року № 27-40/2024 «Про втрату чинності рішення Ніжинської міської ради від 26 лютого 2021 року №30-7/2021 «Про встановлення заборони продажу пива (крім безалкогольного) алкогольних, слабоалкогольних напоїв, вин столових суб'єктами господарювання (крім закладів ресторанного господарювання) у визначений час доби в місті Ніжині».

**ВОЛОНТЕРСЬКИЙ РУХ**

На даний час підтримка Збройних Сил України та гуманітарна допомога лишаються одними з пріоритетів малого бізнесу. Значна частина суб’єктів господарювання продовжують допомагати фінансово, продукцією, надають послуги, засоби захисту/оборони, медикаменти.

Волонтерський рух активно функціонує та підтримується мешканцями громади,установами та Ніжинською міською радою.

З нагоди свята Міжнародного дня волонтера, який припав на 5 грудня у 2023 році, подяками міського голови були відзначені 14 волонтерів з міст побратимів нашої громади, 9 благодійних/громадських організацій, 39 активних учасників волонтерського руху за самовідданість, вагомий внесок у розвиток волонтерського руху, всебічну підтримку ЗСУ.

У поточному році взято участь у міжнародній конференції «Роль волонтерства у розбудові потужного громадянського суспільства» від Ради Європи в Україні. В ході конференції відзначено Ніжинську міську територіальну громаду, яка увійшла в сімку одних із перших, хто створив «Програму сприяння розвитку волонтерства», відбувся обмін досвідом та розробка сценаріїв для вирішення проблем у громадах.

В громаді продовжує діяти Програма сприяння розвитку волонтерства Ніжинської територіальної громади на 2023-2027 роки, заходами якої передбачено надання фінансової підтримки відповідно до Порядку надання фінансової підтримки громадським організаціям, що здійснюють волонтерську діяльність на території Ніжинської міської територіальної громади за рахунок коштів бюджету громади.

Щороку, згідно Порядку, робочою групою проводиться відбір конкурсних пропозицій для надання фінансової підтримки в наступному бюджетному році. Восени 2023 році пройшли відбір 4 волонтерські громадські організації. За результатами відбору, рішенням Ніжинської міської ради у 2024 році вирішено надати фінансову підтримку:

- Громадській організації «Ніжинські вогники перемоги» на суму 100, 0 тис.грн;

- Благодійній організації «Благодійний фонд «Карітас Чернігів»» на суму 99,5 тис.грн.

09 жовтня поточного року завершився прийом заяв від громадських організацій, що здійснюють свою діяльність на території Ніжинської міської територіальної громади. Було подано 5 заяв на отримання фінансової підтримки за рахунок коштів бюджету територіальної громади. Надані документи перевірені та зареєстровані. В подальшому документи будуть розглянуті на засіданні робочої групи. Загальна сума фінансування становить 500,0 тис.грн.

В рамках волонтерської діяльності Молодіжною радою Ніжинської ТГ було організовано благодійні ярмарки для допомоги ЗСУ та збір для допомоги херсонцям.

**ПРОМИСЛОВІСТЬ**

Дія воєнного стану протягом тривалого часу вплинула на роботу промислових підприємств Ніжинської міської територіальної громади:, перебої з постачанням електроенергії, ріст цін на енергоресурси, пальне та сировину, зменшення замовлень та ринків збуту виробленої продукції, порушення логістичних маршрутів, відтік кваліфікованих кадрів, і, як результат, неповна завантаженість виробничих потужностей, брак обігових коштів.

У структурі промисловості продовжує переважати харчова галузь.

Обсяги виробництва у харчовій галузі у 1 півріччі 2024 року склали 3311117,5 тис.грн., що більше на 351985,8 тис.грн. або на 11,9% проти 1 півріччя 2023 року завдяки нарощуванню обсягів виробництва ПрАТ «Ніжинський жиркомбінат». По ТОВ «НіжинХліб» на 10,5 % та ТОВ «Ніжинський хлібобулочний комбінат» на 5,8 % спостерігається зменшення обсягів виробництва.

В галузі машинобудування обсяги виробництва склали 227131,1 тис.грн., що на 111923 тис.грн. або на 97 % більше проти півріччя 2023 року по більшості виробниках галузі. Зменшили обсяги виробництва ПрАТ «Завод «Ніжинсільмаш» на 52,5 % УТОС на 7,1% ТОВ НВП «Метекол» на 48,8 %, ТОВ Ніжинмеханізація» на 33,5%.

Обсяги виробництва меблів склали 1486,6 тис. грн., що менше на 0,2% проти 1 півріччя 2024 року. Вплинуло на роботу підприємства збої в постачанні електроенергії та зменшення замовлень.

У хімічній галузі виробництво ПрАТ «Ніфар» не відновлено, замовлення на виготовлення лакофарбових виробів відсутні. На даний час підприємство, в основному, здійснює діяльність по здачі в оренду приміщень та складів.

ПрАТ «Ніжинський цегельний завод» у 1 півріччі 2024 року сезонне виробництво не відновив. Не можуть запустити виробництво із-за графіків відключення електроенергії. Вимушені скорочувати персонал.

**РИНОК ПРАЦІ**

На вітчизняного ринку праці у період воєнного стану зростає потреба в максимально раціональному використанні наявної робочої сили та забезпеченні сприятливого рівня адаптивності працездатного населення до змін на ринку праці.

Протягом січня-вересня 2024 року у службі зайнятості взято на облік 583 безробітних громадян – на 23 % менше, ніж за відповідний період 2023 року.

Загальна кількість наявних вакансій у січні-вересні 2024 року (474 одиниці) була майже у 2 рази меншою чисельності безробітних громадян на обліку.

Рівень укомплектування наявних вакансій склав 76,8% (за цей період торік – 72,7%), що показує збільшення укомплектування вакансій за рахунок осіб з числа безробітних.

За сприяння служби зайнятості області протягом січня-вересня 2024 року забезпечено роботою 458 громадян.

Відповідно до Порядків про надання компенсаційних виплат за працевлаштування певних категорій громадян, 67 роботодавцям міста, які працевлаштували осіб з числа безробітних на новостворені робочі місця, здійснювалася компенсаційні виплати .

Постановою Кабінету Міністрів України від 21 червня 2022 року №738 затверджено «Порядок надання мікрогрантів на створення або розвиток власного бізнесу». З початку року за цією програмою скористалось 16 осіб Ніжинщини отримали позитивне рішення за поданими заявами та бізнес-планами щодо отримання мікрогрантів.

На обліку в службі зайнятості перебували 67 безробітних з числа внутрішньо-переміщених осіб. 7 осіб з числа внутрішньо переміщених осіб отримали роботу за умови компенсації роботодавцям коштів, затрачених на оплату їх праці протягом трьох місяців.

За направленням служби зайнятості проходили професійне навчання, перенавчання або підвищення кваліфікації на замовлення роботодавців 100 осіб.

Протягом 9 місяців 2024 року було видано 30 ваучерів на навчання, що позитивно впливає на підтримку певних категорій населення.

Стимулює, мотивує до праці та допомагає мати певну матеріальну допомогу під час пошуку постійної роботи тимчасова зайнятість. Так, до участі у громадських та інших роботах тимчасового характеру, суспільно-корисних робіт було залучено 40 осіб.

Станом на 1 жовтня 2024 року чисельність безробітних на обліку в службі зайнятості становить 217 громадян, що зумовлено відтоком населення працездатного віку за кордон.

Необхідною передумовою позитивних зрушень на ринку праці у 2025 році стане посилення відповідальності та підвищення ролі органів виконавчої влади усіх рівнів у реалізації державної політики зайнятості, а з боку служби зайнятості - за відновлення ринку праці, розвиток і укріплення ідеології обслуговування клієнтів у напрямку клієнтоорієнтованості, індивідуального підходу до кожного безробітного, надання якісних, адресних послуг, мотивуючих людей до праці в легальному секторі економіки, сприяючих поверненню громадянам активної життєвої позиції.

**ЖИТЛОВО-КОМУНАЛЬНЕ ГОСПОДАРСТВО**

Діяльність у сфері житлово-комунального господарства спрямована на задоволення потреб мешканців громади у наданні житлово-комунальних послуг належної якості, відновлення та розвиток інфраструктури міста,утримання об’єктів житлово-комунального господарства в належному стані, покращення благоустрою міста, проведення ремонту вулично-шляхового покриття та фінансову підтримку комунальних підприємств.

Загальний розмір доходів комунальних підприємств у сфері житлово-комунального господарства за результатами діяльності за І півріччя 2024 року склав 123,2 млн. грн., що на 9,12% або на 10,3 млн. грн. більше порівняно з відповідним періодом минулого року.

Загальні витрати підприємств за звітний період – 122,1 млн. грн., що на 8,62% або на 9,7 млн.грн. більше в порівнянні з аналогічним періодом минулого року.

Чистий фінансовий результат діяльності підприємств комунальної власності міської ради за І півріччя 2024 року – прибутковий (сальдо) розміром 1021,5тис.грн. За І півріччя 2023 року комунальні підприємства отримали прибутковий фінансовий результат, що склав 554,7 тис. грн., у тому числі чистий прибуток – 1158,7 тис. грн., збиток – 604,0тис.грн.,

**Фінансовий стан комунальних підприємств**

Незважаючи на роботу в умовах воєнного стану, питома вага прибуткових комунальних підприємств за останній звітний період (6 місяців 2024 року) складає 100% (всі 6 діючих комунальних підприємств отримали прибуток), за аналогічний період минулого року вона була нижчою – 85,7% (6 із 7).

На житлово – комунальне господарство із загального фонду бюджету Ніжинської міської територіальної громади направлено 31 144,4 тис. грн, що становить 6,9% обсягу видатків загального фонду та 75% до плану на період.

Зокрема, профінансовано 700 тис. грн. на реконструкцію системи опаленняКП «Ніжинське управління водопровідно-каналізаційного господарства» для відключення від центрального теплопостачання та переведення на тверде (дров’яне) опалення адміністративного та виробничих приміщень за адресою вул. Козача, 5 шляхом установки твердопаливного котла 98 кВт.

КТВП «Школяр» надано фінансову допомогу в сумі 1123,3 тис. грн. для усунення порушень виявлених ревізією при перевірці управління освіти.

З метою виконання термінового поточного ремонту приміщеньКП «СЄЗ» для попередження виникнення аварійних ситуацій; виділено 368 тис. грн. Також надано безповоротну фінансову допомогу на сплату податків та зборів до місцевого, обласного та державного бюджетів за рахунок коштів загального фонду - 399,1 тис. грн.

По МЦП «Удосконалення системи поводження з твердими побутовими відходами, розвитку та збереження зелених насаджень, благоустрою територій Ніжинської міської територіальної громади» виділено КП «ВУКГ» для прибирання територій загального користування та благоустрою міста: 14715,8 тис. грн через казначейську мережу.

По МЦП «Забезпечення функціонування громадських вбиралень» виділено для забезпечення роботи вбиралень: 455,8 тис. грн через казначейську мережу.

- По МЦП «Реконструкція, розвиток та утримання кладовищ Ніжинської міської територіальної громади» виділено кошти: 1277,8 тис. грн через казначейську мережу для забезпечення роботи та утримання кладовищ.

З метою належного утримання безпритульних тварин за рахунок міської цільової програми «Контролю за утриманням домашніх тварин та регулювання чисельності безпритульних тварин гуманними методами на 2024 рік» за кошти міського бюджету профінансовано 265,9 тис. грн на стерилізацію 107 тварин.

За кошти міського бюджету встановлено на вулицях 316 енергозберігаючих світлодіодних ліхтарів вуличного освітлення.

В результаті залучення грантових коштів та міжнародної матеріально-технічної допомоги Ніжинській ТГ:

* UNICEF надало підтримку КП «ВУКГ» та КП «НУВКГ» у вигляді матеріалів і обладнання на суму 4071,8 тис.грн.,
* в межах Програми USAID DOBRE-2 громада отримала багатофункціональну комунальну машину Karcher Mic 35 на суму 2 768, 9 тис.грн,
* Engagement Global спільно з містом-побратимом Нойштадтом профінансував закупівлю навісного обладнання на багатофункціональну комунальну машину MIC-35 на суму 2 249,5 тис. грн;
* французька Національна федерація цивільного захисту (FNPC) надала обладнання КП ВУКГ та КП НУВКГ на суму 7 562,5 тис. грн,
* міська рада міста-побратима Франкенталь передала Ніжину сміттєвоз вартістю 1 352,7 тис. грн.

Вкрай наболілим питанням, що потребує вирішення, залишається стан накопичення стихійного сміття на території громади внаслідок несанкціонованого скидання сміття та рослинних відходів населенням поблизу контейнерних майданчиків для збирання побутових відходів. На такі дії людей спонукала заборона спалювання сухотрав’я і рослинних залишків, притягнення до адміністративної відповідальності з накладенням штрафних санкцій.

Для підвищення відповідальності та свідомості громадян з питань дотримання правил та норм законодавства у сфері управління відходами працівниками комунального підприємства «Виробниче управління комунального господарства» спільно з представниками відділу благоустрою**,** житлових питань, паркування, роботи з органами самоорганізації населення та взаємодії з правоохоронними органами та КП «Муніципальна Варта» проводиться інформаційно-роз’яснювальна робота серед населення.

Протягом останніх років комунальне підприємство «Виробниче управління комунального господарства» надавало послуги з ліквідації стихійних сміттєзвалищ з території Ніжинської міської територіальної громади на договірних умовах з УЖКГ та будівництва Ніжинської міської ради.

Так, з території громади було ліквідованого стихійних сміттєзвалищ у 2021р. – 6330,34 т, 2022 р. – 5393,68 т, 2023 р. – 5212,38 т., за 8 місяців 2024 р. – 3827,00 т.

Для перевезення стихійного сміття підприємство використовує переважно вантажний транспорт - ЗИЛ 130 вантажний самоскид (1987 р.в.), ГАЗ 3307 спеціалізований вантажний самоскид (1992 р.в.), вантажні самоскиди КАМАЗ 5511 в кількості 2 одиниць (1979 р.в. та 1986 р.в.), МАЗ 5550С3 вантажний самоскид (2017 р.в.), трактори колісні КИЙ – 14102 в кількості 2 одиниць (2019 р.в. та 2021 р.в.), трактор колісний LOVOL FT504N (2020 р.в.). В середньому знос транспортних засобів становить 41,5%. В зв’язку з моральним та технічним зносом транспортні засоби часто виходять з ладу та потребують значних фінансових вкладень для проведення ремонту, тому підприємство потребує інвестицій на оновлення матеріально-технічної бази.

Крім того, існує необхідність у збільшенні обсягів роздільно зібраних побутових відходів до повторного використання та рециклінгу.

Згідно облікових даних підприємства за період з січня по серпень 2023 року на території громади утворилося 17830,26 т побутових відходів, з них оброблено (відсортовано) 166,5 т відходів або 0,93 % від загальної маси. За такий же період 2024 року на території громади утворилося 17581,8 т побутових відходів, з яких оброблено (відсортовано) 174,3 т відходів або 0,99 % від загальної маси, що свідчить про незначне підвищення обізнаності громадськості стосовно сучасного управління побутовими відходами та неефективності використання ручної праці під час сортування побутових відходів надавачем послуг з управління побутовими відходами.

Загальна протяжність мереж централізованого водопостачання – 274,5 км,з них зношених та замортизованих – 49,8%. Виконано в поточному році ремонт та заміну 0,488 км.

Загальна протяжність мереж централізованого водовідведення – 76,2 км, з них зношених та замортизованих – 70,7%. Виконано ремонт та заміну 0,165км.

КП «Ніжинське управління водопровідно-каналізаційного господарства» експлуатується застаріле енергоємне насосне обладнання на ВНС, КНС, очисних спорудах. Замінено у поточному році: очисні споруди – 1од., водопостачання – 1од. (ІІ підйом), водовідведення – 1од.

Проведена заміна насосних агрегатів; заміна насосних агрегатів; перехід на опалення твердопаливним котлом – 1 од. ВНС «Червонокозача. Придбано джерела альтернативного живлення для ВНС «Червонокозача» (пересувний); КНС «Космонавтів».

Станом на 01.10.2024 р. загальна кількість будинків, яка знаходиться в управлінні КП «Служба єдиного замовника» становить 140 од. Будинки на управлінні складають значну частину від загальної кількості обслуговуваних житлових будинків – 95,7 %, та будинки, які не обрали модель управління – 4,3 %.

Ціни на послугу з управління залишилися на рівні цін, що були встановлені при переході на спрощену систему оподаткування. Коригування цін на послугу з управління проводилось лише у зв'язку з поверненням підприємства до сплати ПДВ, у той же час підприємство несе збитки від управління.

У 6-ти багатоквартирних будинках, які ще не обрали модель управління встановлено тариф, затверджений у 2018 році і всі його складові розраховані з урахуванням цін, які на даний час не є обґрунтованими і потребують корегування.

КП «СЄЗ» має застарілу матеріальну базу, автопарк, 90 % якого автотранспортні засоби старше 40 років. У 2024 році було частково оновлено автопарк.

У 2024 році відбулося припиненням комунального підприємства «Керуюча компанія «Північна» шляхом приєднання до комунального підприємства «Служба Єдиного Замовника» затвердженого рішенням Ніжинської міської ради №63-37/2024 від 04 квітня 2024 року. Підприємству було передано, як правонаступнику, договори на управління із 27 багатоквартирними житловими будинками. Станом на 01.10.2024 року на управлінні залишилось 18 із 27 переданих будинків.

Переважно будинки, які обслуговують комунальне підприємство, мають термін експлуатації від 30 до 50 років. В зв’язку з цим, виникає необхідність в проведенні капітальних ремонтів будинків, зокрема з відновлення покрівлі, внутрішньо будинкових мереж опалення, водопостачання та водовідведення, електропостачання, укріплення фундаменту та фасадів будинків, здійснення утеплення фасадів, ремонт відмостки. Для цього необхідно мати додаткові кошти, оскільки в тарифі на послугу з утримання будинків не включені витрати на проведення капітальних ремонтів.

Таким чином, основними проблемними питаннями у сфері надання житлово - комунальних послуг є:

* накопичення стихійного сміття на території громади;
* захоронення на полігоні необроблених побутових відходів;
* зношеність основних фондів та мереж, недостатність фінансових ресурсів, необхідних для їх заміни, оновлення та утримання в належному технічному стані;
* здорожчання вартості електроенергії, підвищення цін на ПММ, будівельні та ін матеріали;
* недостатній рівень розрахунків споживачів за надані комунальні послуги;
* застаріла матеріально-технічна база комунальних підприємств;
  + збільшення кількості аварій на об’єктах житлового фонду, обумовлених високим зносом основних фондів, а також воєнною ситуацією у країні.

**Дорожньо-транспортний комплекс**

За поточний період 2024 року для попередження дорожньо - транспортного травматизму на вулично – шляховій мережі міста за рахунок бюджету громади було проведено наступні заходи:

* проведено заміну пошкоджених та встановлено відсутні дорожні знаки;
* проведено реконструкцію пішохідних переходів на вулиці Прилуцька (біля прохідної ремонтного заводу) шляхом встановлення консолей з попереджувальними світлофорами та ліхтарями освітлення пішохідних переходів;
* для попередження раптового виходу пішоходів на проїзну частину було виготовлено та встановлено 40 метрів турнікетного огородження.

У поточному році пасажирський транспорт працює відповідно до затвердженої мережі та з оптимальною кількістю рухомого складу для роботи на маршрутах по Ніжинській територіальній громаді, здійснюються пільгові перевезення пасажирів згідно рішення виконавчого комітету Ніжинської міської ради.

В зв’язку з значним зменшенням пасажиропотоку та різким підвищенням ціни на паливо-мастильні матеріали, на сьогодні в місті перевезення здійснюють 49 одиниць транспорту, на 14 маршрутах, 2 перевізників. З кожним перевізником укладений договір на перевезення пасажирів, що передбачує бездотаційне та безкоштовне перевезення пільгових категорій.

* Важливим напрямом роботи у 2024 році залишилося поліпшення стану вулично-шляхової мережі.

Завершено виконання робіт по об’єктам:

* капітальний ремонт частини під’їзної дороги до кладовища "Овдіївське" від №19 до №37 по вул. Вознесенська та від №67 до №83 по вул. Лисенка Миколи, сума виконання – 3487530,98 грн, площа покриття – 2686,0 м.кв.
* поточний ремонт тротуару по вул. Овдіївська до Ніжинської гімназії №13, сума виконання – 994467,92 грн., площа покриття – 415,5 м.кв.
* Наразі виконано та продовжуються роботи по поточному ремонту тротуарів, внутрішньоквартальних доріг, грейдеруванню:
* грейдерування та відсипка 14 вулиць та провулків:
* вул. Фурманська, О.Кониського, Березанська, Реміснича, Павлівська, Сковороди, Капітана Козубенка, Пашківська, Ватутіна, Бєляєва, Молодогвардійців, Шолом-Алейхема,
* провул. Пересічний, Заводський;
* поточний ямковий ремонт 18 вулиць: Незалежності, Шевченка, Прощенка Станіслава, Носівський шлях, Ветхинська, Овдіївська, Прилуцька, Козача, Воздвиженська, Ващенка, Шекерогринівська, Василівська, Покровська, Березанська, Журавська, Липіврізька, вул. Шепелівська, вул. Борзнянський Шлях. Вартість виконання - 5514677,23 грн;
* поточний ремонт внутрішньоквартальних доріг: вул. Шевченка, 112, Шевченка, 96а, Шевченка, 97б-99г, Овдіївська, 7;
* виконуються роботи з поточного ремонту внутрішньоквартальних доріг: вул. Шевченка, 126, Космонавтів, 49

**ЕНЕРГОЗБЕРЕЖЕННЯ**

На 2024 рік були підготовлені заходи щодо стимулювання населення ОТГ до запровадження енергозберігаючих заходів у житлових будинках, а також в об’єднаннях співвласників багатоквартирних будинків (ОСББ) але в результаті військової агресії з боку РФ їх неможливо було реалізовувати.

Наша громада є першою в Чернігівській області, що розпочала запровадження енергоефективних заходів шляхом застосування механізму ЕСКО. В 2019 році було укладено перші 5 ЕСКО договорів, в подальшому роботу була продовжено та у 2024 р. енергосервісні компанії додатково уклали 6 договорів, загальна кількість укладених договорів склала 18 шт. За період роботи ЕСКО компаній (19-24 рр.) досягнуто економію теплової енергії 3305 Гкал , зменшено викидів СО2 на 1018,58 тон. Враховуючи позитивний досвід впровадження ЕСКО механізму Ніжинській громаді запропонували взяти участь в другій фазі проекту ПРООН «Усунення бар’єрів для сприяння інвестиціям в енергоефективність громадських будівель в малих та середніх містах України шляхом застосування механізму ЕСКО». В рамках проекту в 2024 році було запропоновано реалізацію заходів з енергоефективності шляхом застосування механізму ЕСКО по 7 об’єктах бюджетної та комунальної сфери. Заплановано встановлення 2 сонячних станцій для водоканалу та в лікарні.

В громаді функціонує система енергоменеджменту, що включає в себе систему енергомоніторингу, які стали передумовою економії споживання енергоресурсів та води від 7% до 10% завдяки проведенню роз’яснювальної роботи серед працівників бюджетної сфери та комунальних підприємств щодо необхідності впровадження заходів з енергозбереження та інших заходів, передбачених системою енергоменеджменту. Економія в 2024 р. в порівнянні з базовим 2019 р. за 9 місяців становить 16734 м3 води, теплової енергії 1775 Гкал., газу 35485 м3. Зменшення викидів СО2 від впровадження системи енергоменеджменту за період січень -вересень 2024 в порівнянні з аналогічним періодом 2019р. складає 623,75 тон.

У 2024 о**дним з важливих напрямків діяльності з енергоефективності залишається просвітницька робота, до якої залучались експерти з різних організацій (GIZ, U-LEAD, ГО «Екоклуб», Центр підвищення кваліфікації, фонду енергоефективності, ПРООН, Агентство енергоефективності та інші). Проводились навчання серед посадових осіб ОМС, енергоменеджерів, відповідальних осіб бюджетних закладів громади.**

В зв’язку з військовою агресією РФ та бойовими діями на території України та цілеспрямованими атаками на інфраструктуру країни, особливо енергетичну, виникли ризики постачання не в повному обсязі або несвоєчасного постачання енергоресурсів до громади. Особливо ця проблема загострилася в опалювальний період 2022-2023р. та очікується важким 2024-2025р. Основною проблемою постало відновлення та збереження інфраструктури громади, стабільне забезпечення енергоресурсами (електричною, тепловою, паливом) в необхідній кількості та заходи з енергозбереження. Одним з основним завданням була і є можливість постачання енергії з альтернативних та відновлювальних джерел, у зв’язку з чим до грантових організацій (проектів) було спрямовано ряд пропозицій щодо реалізацій проектів, направлених на енергозбереження та використанням відновлювальних джерел енергії. В 2023 році в співпраці з різними організаціями було підготовлено два перед-ТЕО щодо встановлення СЕС на лікарнях (для пологового будинку та стоматологічної поліклініки). Розроблено комплексне ТЕО щодо встановлення СЕС на об’єктах водопостачання та водовідведення, що дозволить підприємству працювати в період надзвичайних ситуацій та значно економити електроенергію в звичайний час. Для лікарні та водоканалу розроблені перед-ТЕО щодо встановлення СЕС приватними інвесторами на умовах ЕСКО механізму. На даний час реалізовано один проект по встановленню СЕС на пологовому будинку потужністю 80 кВт з установкою зберігання енергії 65 кВт. Триває реалізація проекту по встановленню СЕС на водоканалі потужністю 130 кВт. Робота станцій дозволить економити до 1,5 млн. грн. на рік по діючим тарифам. Вивчається можливість впровадження інших проектів щодо використання ВДЕ на об’єктах бюджетної сфери, комунальних підприємствах громади та на об’єктах критичної інфраструктури (теплові насоси, сонячні колектори, твердопаливні котельні).

**Управління майном та землями комунальної власності**

Проводяться заходи щодо організації постійного контролю за використанням майна та земель комунальної власності, а також забезпечення надходження коштів до бюджету громади , вирішення нагальних проблем.

За 9 місяців 2024 року було підготовлено 127 рішень на сесію Ніжинської міської ради та виконавчий комітет Ніжинської міської ради, укладено та продовжено 33 договори оренди нерухомого майна та 7 договорів оренди припинили свою дію.

Від оренди та суборенди комунального майна за 9 місяців 2024 року надійшло до бюджету громади 2 353,3 тис. грн. На рахунки балансоутримувачів за поточний період 2024 року надійшло 4 197,4 тис. грн. Від приватизації комунального майна- 2 917,6 тис. грн.

У комунальну власність Ніжинської міської територіальної громади за період з 01 січня 2024 року по 30 вересня поточного року прийнято три об`єкти нерухомого майна. Під час збирання документів для підготовки заяв про визнання спадщини від умерлою виникають проблеми, зокрема щодо надання інформації, витягів та копій документів, передбачених законодавством, органами реєстрації актів цивільного стану, нотаріату, реєстрації актів цивільного стану.

З питань земельних відносин у поточному році було підготовлено 91 рішення на сесію Ніжинської міської ради, видано витягів з рішень – 465; на виконавчий комітет Ніжинської міської ради підготовлено 9 рішень.

Кількість новоукладених договорів оренди землі станом на 01.10.2024р. – 23, переукладених договорів оренди землі - 19.

Надходження від оренди земельних ділянок юридичними особами за 9 місяців 2024р. становлять 10 818,6 тис.грн; від оренди земельних ділянок фізичними особами та фізичними особами-підприємцями становить 1 983,2 тис.грн. Надходження від продажу земельних ділянок власниками об’єктів нерухомого майна, розміщеного на цих ділянках склали 3 612,9 тис. грн. Було підготовлено до продажу та виставлено на земельні торги (аукціон) з продажу права оренди (власності) 7 земельних ділянок, продано право оренди на 4 земельні ділянки.

Виходячи з пріоритетів, виконуються завдання щодо інвентаризації земель, проведення земельно-облікових заходів, визначення обсягів передачі у власність земельних ділянок несільськогосподарського призначення, що підлягають продажу власникам об’єктів нерухомого майна, розміщеного на цих ділянках та продажу земельних ділянок або прав на них на конкурентних засадах.

Проводились заходи по виявленню земель, що не використовуються, використовуються нераціонально або не за цільовим призначенням, встановленню кількісних та якісних характеристик земель, необхідних для ведення державного земельного кадастру, здійснення контролю за використанням та охороною земель і прийняття на їх основі відповідних рішень органами виконавчої влади та органами місцевого самоврядування.

**МЕДИЦИНА**

Покращення якості амбулаторної та стаціонарної допомоги шляхом впровадження новітніх лікувально-діагностичних технологій, покращення матеріально-технічної бази комунальних медичних закладів громади є пріоритетними напрямками розвитку громади.

Комунальне некомерційне підприємство «Ніжинська ЦМЛ ім. М.Галицького» – багатопрофільна лікарня зі стаціонаром на 425 ліжок та поліклінікою, потужністю 700 відвідувань у зміну, надає послуги вторинної (спеціалізованої) медичної допомоги, є кластерною лікарнею. Заклад акредитований в грудні 2023 року, має першу акредитаційну категорію. Заключено договір з Національною службою здоров’я України про надання медичної допомоги по 19 пакетам. На наступний рік закладом планується заключити новий пріоритетний пакет медичних послуг «Медична допомога при гострому інфаркті міокарда».

З початку повномасштабного вторгнення рф на Україну, КНП «Ніжинська ЦМЛ ім. М.Галицького» надає медичну допомогу військовослужбовцям в умовах стаціонару та амбулаторно. Станом на 04.10.2024 року в закладі отримали лікування 3533 військових ЗСУ, амбулаторну допомогу отримали 1545 військових.

За 9 місяців 2024 року в стаціонарі проліковано всього 12710 пацієнтів, проведено 2180 хірургічних утручань, з них за екстреними показниками – 1616 операцій, з приводу гострого мозкового інсульту за цей період проліковано 653 пацієнти. З приводу коронавірусної хвороби COVID-19пройшли лікування 170 пацієнтів. За 9 місяців 2024 року проліковано в стаціонарі 1208 військових ЗСУ.

У поліклініці за поточний період прийнято 142780 амбулаторних пацієнтів, проведено 2944 операційних утручань, надана амбулаторна допомога 405 військовим ЗСУ.

Для мешканців Ніжинської громади покращено доступ до медичних послуг – реєстратура старого типу перетворилась на сучасну приймальну та кол-центр. Звернувшись до кол-центру, можна вирішити багато питань: дізнатись графік роботи лікарів, записатися онлайн на прийом до вузьких спеціалістів поліклініки та на планову госпіталізацію в стаціонар.

З 12 червня поточного року (дата відкриття) операторами кол-центру було прийнято та оброблено 18 119 дзвінків.

З початку 2024 року КНП «Ніжинська ЦМЛ ім.М. Галицького» отримала благодійну допомогу на суму 11,6 млн грн (медикаменти, маски хірургічні, засоби індивідуального захисту, милиці, кушетки, меблі, аналізатори, зарядні станції, ліжко функціональне, дезінфекційні засоби, стіл операційний, електрохірургічний апарат, візок інвалідний, подушки протипролежневі, автомобілі)

У рамках Проєкту «Спеціальна програма підтримки України EU4ResilientRegions», який фінансується європейським Союзом та впроваджується Німецьким товариством міжнародного співробітництва GIZ отримано аварійне джерело живлення від сонячних панелей на 53 кВт

У рамках реалізації Проєкту екстреного реагування 6 (Winterization 2024-2025) Програми USAIDDOBRE отримано 15 потужних зарядних станцій ємністю до 2100 Вт/год.

Комунальне некомерційне підприємство «Ніжинський міський центр первинної медико-санітарної допомоги»(далі Центр) функціонує у складі 10 амбулаторій загальної практики-сімейної медицини ( АЗПСМ №10 відкрито в 2024 році). Надання медичних послуг здійснюється 95 медичними працівниками, в т.ч. 37 лікарями. Штатна чисельність працюючих на підприємстві – 151,75 посадових одиниць. На сьогоднішній день з лікарями Центру уклали декларації щодо надання первинної медичної допомоги 55,1 тис. пацієнтів.

У поточному році підприємство утримувалося за рахунок коштів плати за медичні послуги з надання первинної медичної допомоги населенню згідно з договором та додатками укладеними з Національною службою здоров’я України. Підприємство функціонує в умовах воєнного часу без призупинення діяльності по наданню медичної допомоги населенню.

Центр отримав цільове фінансування в межах міських програм на 2024 рік на загальну суму 7057,5 тис.грн., з них : фінансову підтримку на виконання окремих заходів соціального спрямування для забезпечення безоплатно лікарськими засобами хворих на рідкісні (орфанні) захворювання та пацієнтів пільгових категорій на загальну суму 3819,4 тис.грн.; на забезпечення медичними виробами та іншими засобами осіб з інвалідністю, дітей з інвалідністю, інших окремих категорій населення на загальну суму 1412,2 тис.грн.; на оплату спожитих комунальних послуг та енергоносіїв виділено 1825,9 тис.грн.

У 2024 році, за рахунок коштів плати за надані медичні послуги, підприємством придбано обладнання на загальну суму 179,5 тис.грн. (камертони медичні без глушителя, ультрафіолетові екрановані бактерицидні опромінювачі, принтери).

Також Центром було отримане обладнання, як благодійна та гуманітарна допомога від благодійників на загальну суму 8069,5 тис.грн. (глюкометри, ультразвукову систему з датчиком, гематологічні аналізатори, аналізатори сечі, систему холтерівського моніторингу, очний тонометр, стерилізатор повітряний, сканер вен з підлоговою підставкою, зовнішній дефибрілятор з електродами, портативні УЗД системи, меблі медичні, легковий автомобіль (медичний транспорт), апарати для вимірювання тиску, електрокардіографи, набори таблиць для перевірки зору, пікфлуометри, дерматоскоп, стетоскопи, ваги медичні, центрифуга лабораторна, фармацевтичні холодильники, камертони, плантографи).

У зв’язку з високими рейтинговими показниками закладу в Україні Центр був обраний та приймає участь в трьох пілотних проєктах Програми розвитку ООН та ЮНІСЕФ. А саме:

* допологовий та післяпологовий патронаж дітей віком від 0 до 3-х років;
* доконтактна профілактика ВІЛ -інфекції;
* впровадження телемедицини.

КНП «Ніжинський міський центр первинної медико-санітарної допомоги» фінансово стійке та готове забезпечувати подальшу реалізацію завдань щодо надання населенню первинної медичної допомоги в умовах воєнного часу.

Протягом 9 місяців 2024 року у КНП «Ніжинська міська стоматологічна поліклініка» було проведено 27641 відвідувань, в т.ч.:

- терапія та хірургія – 17848 відвідувань;

- дитяче відділення – 3790 відвідувань;

- ортопедія – 6003 відвідувань;

Загальна кількість санованих – 4236 осіб, в т.ч. дітей – 1166 осіб. Кількість осіб, що отримали протези – 1905 осіб.

КНП «Ніжинська міська стоматологічна поліклініка» підписано договір з Національною службою здоров’я України по пакету «Зубопротезування окремих категорій осіб, які захищали незалежність, суверенітет та територіальну цілісність України» за двома групами послуг:зубопротезування та зуболікування.

З моменту підписання договору з НСЗ послугами скористалися 236 пацієнтів, з них:

* зубопротезування – 45 осіб, зуболікування – 191 особа.

З початку року міською цільовою програмою «Турбота» охоплено пільговим лікуванням та зубопротезуванням 341особу на загальну суму 733,7 тис.грн.,з них:

* безоплатне зубопротезування пільгових категорій населення Ніжинської міської територіальної громади – 8 осіб;
* безоплатне лікування пільгових категорій дитячого населення Ніжинської міської територіальної громади – 169 осіб;
* безоплатне лікування військовослужбовців Збройних Сил України та Національної гвардії України на період дії військового стану на території України- 164 особи.

КНП Ніжинська міська стоматологічна поліклініка оновилася сучасним медичним обладнанням на загальну суму 1204,9 тис. грн., в т. ч. за рахунок коштів місцевого бюджету (Програма фінансової підтримки КНП «НМСП») придбано стоматологічний мікроскоп вартістю 500,00 тис.грн.

У 2024 році з метою виконання вимог медичної реформи прийнято рішення Ніжинської міської ради від 25 вересня 2024 року №10-40/2024 «Про припинення комунального некомерційного підприємства «Ніжинський міський пологовий будинок» Ніжинської міської ради Чернігівської області шляхом приєднання до комунального некомерційного підприємства «Ніжинська центральна міська лікарня імені Миколи Галицького» Ніжинської міської ради Чернігівської області, та ліквідаційною комісією розпочато процес реорганізації.

**ОСВІТА**

Освітній процес у громаді здійснюють 33 заклади та установи та 3 заклади позашкільної освіти, які підпорядковані Управлінню освіти.

**18 закладів дошкільної освіти, з них 3 дошкільні структурні підрозділи** при ЗЗСО.

Кількість дітей у ЗДО (в т.ч. у НВК і дошк. структ. підрозділах) – 1305. Очна форма – 1011 вихованців (7 закладів та 3 дошкільні структурні підрозділи), дистанційна- 294 вихованців (4 заклади).

Відсоток охоплення дітей віком від 3-х до 6-ти років становить - 96%, в тому числі, від 1р. до 6р. – 63%.

Завантаженість закладів дошкільної освіти становить – 130 дітей на 100 місць (1319 місць – у 18 закладах дошкільної освіти. Враховуючи призупинення освітньої діяльності (ЗДО №№2, 9, 25) та простій (ЗДО № 15), що складає 317 місць, станом на 01.09.2024 року – кількість місць становить 1002).

Кількість закладів дошкільної освіти, в яких організовано роботу груп з інклюзивним навчанням – 2, у них:

кількість інклюзивних груп –5 ;

кількість дітей з особливими освітніми потребами в групах з інклюзивним навчанням – 17;

кількість асистентів вихователя – 5.

Усього дітей пільгових категорій – 465, з них дітей:

з числа внутрішньо переміщених осіб – 21,

які отримали статус дитини, яка постраждала внаслідок воєнних дій – 138,

перебувають за кордоном - 14.

Станом на 01 січня 2024 року перебували на простої шістнадцять педагогічних працівників та двадцять дев’ять інших працівників закладів дошкільної освіти. На даний час залишаються на простої чотири непедагогічних працівника закладів дошкільної освіти та сім у відпустці без збереження заробітної плати. Педагоги закладів дошкільної освіти працевлаштовані з повним навантаженням у зв’язку із збільшенням штату під час воєнного стану вдвічі у кожній групі ЗДО з офлайн навчанням (відповідно до рішення виконавчого комітету).

**15 закладів надають послуги загальної середньої освіти** з контингентом 6681 учнів, з них: ліцеїв (у тому числі ЗЗСО І-ІІІ ступенів) - 2, гімназій (у тому числі ЗЗСО І-ІІ ступенів ) - 13. Фінансово самостійні три (гімназії №№ 2,3,13).

Середня наповнюваність класів у ЗЗСО громади становить 26,5 учнів. Навчається у громаді-6223. 453 здобувача освіти продовжують перебувати за кордоном країни, 5 - за межами Ніжинської ТГ. 107 учнів із внутрішньо переміщених осіб здобувають загальну середню освіту в школах громади.

Рівний доступ до навчання забезпечує інклюзивна та індивідуальна форма освіти. Кількість дітей з особливими освітніми потребами щорічно збільшується. Станом на вересень 2024 року повну загальну середню освіту здобувають 87 здобувачів з особливими освітніми потребами, що на 11 дітей більше ніж у попередньому навчальному році. Для 41 з них у 29 класах 6–ти закладів організовано інклюзивне навчання(кількість асистентів вчителя – 27, кількість асистентів дитини – 2).

44 учні навчаються індивідуально (педагогічний патронаж). З метою розвитку творчих здібностей дітей, їх навичок комунікації, грамотності у сфері ІКТ, учителі впроваджують в тому числі SMART-технології у роботі з дітьми з особливими освітніми потребами.

На виконання Програми «Соціальний захист учнів закладів загальної середньої освіти Ніжинської міської територіальної громади шляхом організації гарячого харчування у 2024 році» різними видами харчування з вересня 2024 року забезпечено 6223 особи (93% від зарахованих до закладів, 100% від тих що отримують освіту в громаді).

Кількість учнів ЗЗСО, забезпечених гарячим харчуванням - 4677 (75%). Середня вартість харчування - 55 грн. За кошти місцевого бюджету харчуються -3314учнів (53%). З них: 38 учнів із числа сиріт, позбавлених батьківського піклування; 135 учнів із малозабезпечених сімей; 38 учнів із числа дітей з особливими освітніми потребами; 107 дітей із числа внутрішньо переміщених осіб; 1013 дітей, які отримали статус дитини, яка постраждала внаслідок воєнних дій і збройних конфліктів; 671 учень, батьки яких є учасниками бойових дій: антитерористичної операції (АТО), операції об’єднаних сил (ООС), повномасштабного вторгнення росії на території України; 111 учнів, батьки яких безпосередньо беруть участь у захисті держави; 47 учнів з числа осіб, визначених у статті 10 Закону України «Про статус ветеранів війни, гарантії їх соціального захисту»; 1156 учнів 1-4 класів не категорійних родин.

У громаді функціонують 3 заклади позашкільної освіти. Кількість гуртків в закладах позашкільної освіти - 143, в них дітей - 1851 (30% від загальної кількості дітей шкільного віку).

Кількість гуртків та секцій, організованих на базі закладів загальної середньої освіти - 96, в них дітей - 1486 (17% від загальної кількості дітей шкільного віку). Загальний відсоток охоплення гуртковою роботою здобувачів освіти – 47%).

Для створення безпечних та комфортних умов перебування учасників освітнього процесу в закладах освіти плідно проводилась співпраця з міжнародними організаціями. У 2024 році благодійні організації та установи надали допомогу закладам освіти Ніжинської громади на 9 559,5 тис. грн.

Результатом кропіткої роботи всіх учасників освітнього процесу у 2024 році є показники офіційної статистики Українського центру оцінювання якості освіти. За результатами національного мультипредметного тесту 2024 року сформований рейтинг закладів загальної середньої освіти, у яких щонайменше 5 учнів узяли участь у підсумковому тестуванні. Серед 203 шкіл Чернігівської області Ніжинський ліцей Ніжинської міської ради Чернігівської області при Ніжинському державному університеті імені Миколи Гоголя (160,24 балів ЗНО) на першому місці, Ніжинська загальноосвітня школа І-ІІІ ступенів №7 Ніжинської міської ради Чернігівської області (144,98 балів ЗНО) на 18 місці, Ніжинська гімназія №15 «Основа» Ніжинської міської ради Чернігівської області (141,39 балів ЗНО) на 29 місці, Ніжинська гімназія №16 Ніжинської міської ради Чернігівської (134,24 балів ЗНО) на 78 місці.

На виконання наказу Управління освіти Ніжинської міської ради № 66 від 02 травня 2024 року «Про затвердження Операційного плану заходів з реалізації у 2024—2025 роках Стратегії утвердження української національної та громадянської ідентичності Управління освіти Ніжинської міської ради Чернігівської області» закладами загальної середньої освіти м. Ніжина проведено: години спілкування, бесіди, тематичні вечори, альманахи пам’яті на тему «Сила нескорених», «Феномен стійкості», «Низько вклоняюсь тобі, Герою!», «Герої не вмирають», «Ми шануємо пам’ять Героїв», «Пам’ять про Героїв навіки у наших серцях», «Герої поряд з нами», «Віримо в Збройні Сили України!», «Бережемо пам’ять про загиблих випускників!», обговорення документального фільму «Країна Героїв» та круглий стіл «Героям слава! Пам’ятаємо загиблих, шануємо живих».

Організовуються виставки дитячих малюнків, акції «Малюнок-оберіг для воїна»; дитячі роботи та листи-подяки передаються захисникам України.

Заклади освіти систематично оновлюють куточки пам’яті «Герої не вмирають» з інформацією про загиблих випускників. Ніжинською гімназією №6 виготовлений стенд «Слава тих років зійшла на п’єдестали» з інформацією про Сергія Рябуху; у музейній кімнаті створено і постійно оновлюється «Куточок пам’яті» героїв. Здобувачі освіти та педагогічні працівники гімназії №13 доглядають за могилами невідомих героїв на Авдіївському кладовищі. У Ніжинській гімназії № 15 «Основа» функціонує рекреація громадянської освіти, де облаштовано стенди «Наші випускники – захисники незалежної України», на яких висвітлена інформація про випускників закладу освіти, які полягли в боротьбі за незалежність і суверенітет України. На подвір’ї гімназії №9 встановлено пам’ятний знак «Слава Україні! Героям Слава!». Учні закладів освіти міста кожного року висаджують дерева на «Алеї Слави» на честь загиблих воїнів ЗСУ та покладають квіти до меморіальних дошок та комплексу «Героям захисникам України».

Гімназією № 5 видано збірку віршів Анікеєнка Олександра, загиблого під час повномасштабного вторгнення випускника гімназії. У ЗОШ № 7 готується до друку книга «У наших серцях і пам`яті». Здобувачами освіти гімназії № 9 підготовлена творча робота «Олександр Чернега — один із тисячі героїв» (спогади рідних, колег, побратимів та знайомих).

Новела Марини Шевченко, учениці гімназії №10, «Код Шевченка» про події життя та загибель героя Івана Юрійовича Шевченка стала переможцем XXIIІ Всеукраїнського конкурсу учнівської творчості під гаслом «Об’єднаймося ж, брати мої!» у номінації «Література». Науково-дослідницька робота здобувачки освіти гімназії № 3, Марії Шевченко, яка досліджувала життєвий шлях Станіслава Прощенка, який став для нас прикладом мужності, сили духу та любові до Батьківщини, здобула перемогу у номінації «Історія України і державотворення» XXIIІ Всеукраїнського конкурсу учнівської творчості під гаслом «Об’єднаймося ж, брати мої!».

Традиційними стали проведення патріотичних благодійних акцій «Донат на ЗСУ замість квітів», «Щедра Масниця», «Овочі для ЗСУ», «Поділись смаколиком із Захисником», «Допоможи пораненому Воїну», «Збирай кришечки на протези та дрони», «Великодній кошик для ЗСУ», «Подаруй тепло Захиснику», «Лист солдату», «Єдність – сила незламних», «Рандомні бокси для ЗСУ»; збір жерстяних банок для БФ «Вогники тепла», виготовлення оберегів «Бойовий гусак», виготовлення сухих супів й енергетичних батончиків; збір монет на підтримку протезування військових; збір коштів на комплектуючі для дронів волонтерському об’єднанню «Гурки Камікадзе» та співпраця з волонтерськими організаціями «Незламна душа», «Сухі супи» «Зграя вовченят», батальйоном «Покрова».

22 серпня 2024 р. була проведена зустріч освітян «Розв’язання проблеми утвердження національної та громадянської ідентичності в закладах позашкільної освіти».

За часи початку боротьби за незалежність під час повномасштабного вторгнення загинуло 118 випускників закладів загальної середньої освіти міста Ніжина. Урочисто відкрито меморіальні дошки 76 випускникам, подано клопотання про встановлення меморіальних дошок 17 випускникам. Іменами загиблих випускників закладів освіти названо курені роїв військово-патріотичної гри «Джура». Матеріали про життя та подвиги Героїв розміщені і постійно оновлюються на сторінках «Книги Звитяг».

З метою формування у молоді сталих традицій і мотивації щодо фізичного виховання і спорту як важливого чинника у забезпеченні здорового способу життя. За ініціативи Президента України В.Зеленського у закладах загальної середньої освіти міста проводилися фізкультурно-оздоровчі заходи і змагання «Пліч-о-пліч Всеукраїнські шкільні ліги» серед учнів та учениць під гаслом «Разом переможемо». Команди Ніжинських шкіл взяли участь у змаганнях із таких видів спорту: футзал, волейбол серед дівчат, волейбол серед юнаків та спортивне орієнтування. Усього було задіяно близько 3200 здобувачів освіти. Переможці ІІ (міського) етапу взяли участь в ІІІ (територіальному) етапі.

На базі Ніжинського будинку дітей та юнацтва функціонує гурток «Лідер». який надає можливості учням реалізувати, проявляти та розвивати себе. У рамках проєкту «Лідерство Об'єднує» у межах програми UPSHIFT, яку в Чернігівській області реалізується Громадською організацією «Агенція локальних ініціатив», за підтримки ЮНІСЕФ та Федерального міністерства економічного співробітництва і розвитку Німеччини через німецький державний банк розвитку KfW, створено молодіжний простір та проведено міський фестиваль-конкурс учнівських моделей самоврядування «Успішний досвід учнівського самоврядування міста Ніжина» серед учнів закладів загальної середньої освіти.

Проблемні питання в освітній галузі, які потребують першочергового вирішення:

1. Створення безпечного освітнього середовища у закладах, особливо для учасників освітнього процесу закладів дошкільної освіти з метою збільшення % охоплення дітей дошкільною освітою.

2. Зміцнення матеріально – технічного забезпечення закладів загальної середньої освіти з врахуванням особливостей освітнього процесу Нової української школи.

3. Актуалізація роботи у закладах та установах освіти з національно-патріотичного виховання, військово-патріотичного виховання, громадянської освіти як складових державної політики у сфері утвердження української національної та громадянської ідентичності.

**КУЛЬТУРА**

Мережа установ, що створюють умови для творчого розвитку особистості, підвищення культурного рівня, естетичного виховання громадян, доступності освіти у сфері культури та задоволення культурних потреб жителів Ніжинської міської територіальної громади включає 5 закладів культури, які підпорядковані управлінню культури і туризму Ніжинської міської ради, а саме:

- Ніжинський міський Будинок культури, при якому діє 22 творчих колективи, 9 з них з почесним званням «народний» та «зразковий»;

- Ніжинська міська централізована бібліотечна система, до складу якої входить 5 філіалів;

- Ніжинський краєзнавчий музей ім. І. Спаського з відділами: відділ «Художній музей», відділ «Музей історії міста Ніжина», відділ «Музей Природа Простер’я», відділ «Музей археології та історії підземного Ніжина», відділ «Музей «Поштова станція», відділ «Меморіальний будинок-музей Юрія Лисянського»;

- 2 комунальні заклади позашкільної мистецької освіти::«Ніжинська музична школа» та «Ніжинська хореографічна школа».

Діяльність закладів культури спрямована на організацію культурно-просвітницької роботи, відродження, збереження, популяризацію народних звичаїв, свят та обрядів, організацію дозвілля з естетичного, патріотичного виховання, розширення сфери платної діяльності закладів культури, вдосконалення їх роботи.

У Ніжинському міському Будинку культури 22 творчих колективи, 9 з них мають почесні званням «народний» та «зразковий», які протягом року брали участь у конкурсно-фестивальній діяльності та отримали: Гран-прі – 3; І місце – 9; ІІ місце – 5; ІІІ місце – 3.

Організовано та проведено 57 загальноміських культурно-мистецьких заходів та 17 гастролюючих концертів та вистав.

Надано платних послуг на суму129,4 тис грн. Кількість відвідувачів – 30 267.

Будинок культури активно займається волонтерською роботою на підтримку ЗСУ, основна діяльність спрямована на проведення благодійних концертів по збору коштів на потреби військових (зібрано 31530 грн), а також на виготовлення окопних свічок, пошиву нижньої білизни та устілок для взуття.

За кошти спеціального фонду МБК проведені косметичні ремонти кабінетів, ремонт даху над сценою та продовжується ремонт фасаду МБК.

Покращено матеріально-технічну базу: придбано світлодіодний прожектор LED PAR, роз’єми для виготовлення комутаційних та мікрофонних кабелів, бухта кабеля для виготовлення комутаційних та мікрофонних кабелів, вокальний шнуровий мікрофон, аудіоінтерфейс для багатоканального запису творчих колективів, а також сценічні костюми (вишиті сорочки для учасників народного аматорського ансамблю танцю «Поліська веселка»).

За рахунок коштів міського бюджету заправлено вогнегасники.

Протягом 2024 року до фондів Ніжинської міської централізованої бібліотечної системи надійшло:31 примірник книг на загальну суму 9,0 тис.грн, 43 назви періодичних видань на загальну суму 15,9 тис грн.за кошти міського бюджету.

Покращено матеріально-технічну базу бібліотек:

* придбано багатофункціональний пристрій для бібліотеки-філіалу №3 для дітей на загальну суму 15,0 тис.грн
* здійснено поточні ремонти системи каналізації в бібліотеці-філіалі №4 для дітей на загальну суму 14,8 тис. грн. та вітражного вікна в центральній бібліотеці на загальну суму 10,0 тис.грн.

Читачі бібліотек Ніжинської міської ЦБС взяли участь різноманітних Всеукраїнських, обласних літературних конкурсах, заходах, майстер-класах, мистецьких виставках, творчих зустрічах, презентаціях книг, мистецьких годинах.

Наукові співробітники Ніжинського краєзнавчого музею ім. І. Спаського протягом 2024 р. взяли участь у 11 наукових конференціях і семінарах, де представлено понад 20 публікацій наукового та науково-популярного змісту.

На базі НКМ ім. І. Спаського проведено 2 міжнародні конференції: VIII Спаські читання та Нові дослідження пам’яток козацької доби. В рамках підготовки науково-популярного видання «Енциклопедія Ніжина» підготовлено 485 статей на науково-довідковий апарат.

Також проведено 177заходів просвітницького спрямування та майстер класи, охоплено 3789 чоловік. Кількість відвідувачів: по квиткам 2935, безкоштовно 1029.

Кількість екскурсій – 477.

Проводиться постійне наповнення сторінки музею у соцмережах просвітницько-краєзнавчого змісту, більше 200 публікацій.

Кількість виставок – 21.

Розроблено і апробовано новий туристичний маршрут «Ніжин поліетнічний».

Вихованці комунального закладу позашкільної мистецької освіти «Ніжинська хореографічна школа» взяли участь у міжнародних, всеукраїнських та обласних фестивалях. Результати: гран-прі – 1, І місце – 33, ІІ місце – 9, ІІІ місце – 3.

Вихованці КЗ ПМО «Ніжинська музична школа» теж брали участь в онлайн-конкурсах: на міжнародних конкурсах – 54 перемоги, на Всеукраїнських конкурсах - 14 перемог, на обласних конкурсах – 50 перемог. Закладом за звітний період розроблено і проведено 4 благодійних творчих проєкти, на яких зібрано кошти у сумі 65,6 тис.грн, які передано ЗСУ.

Викладачі КЗ ПМО «Ніжинська музична школа» активно і постійно долучаються до проведення військового поховального ритуалу за загальною церемонією (ритуальні заходи з нагоди проводів загиблих воїнів з Ніжина і Ніжинської ТГ) у складі хорового колективу кафедрального собору церкви Всіх Святих, сурмача та барабанщика.

Також слід зауважити, що повномасштабне вторгнення тільки підсилили проблеми, які і до того існували в культурній сфері. У 2024 році по всій державі зменшена підтримка культури, її викреслено з основних пріоритетних напрямків. Бюджетні кошти Ніжинської МТГ, заплановані на галузь культури, перенаправлені на забезпечення соціальних виплат та підтримку ЗСУ. Галузь культури змушена була швидко адаптуватися до нових реалій: Переформатовано роботу та змінені відповідні акценти, проводились благодійні заходи для потреб ЗСУ, налагоджена співпраця з різними фундаціями по захисту культурної спадщини.

Посилилась співпраця з містами-побратимами у векторі культурно-мистецьких зв’язків.

З метою увічнення пам’яті загиблих ніжинців встановлено 23 меморіальні дошки (затверджені відповідними рішеннями виконавчого комітету Ніжинської міської ради). Робота в даному напрямі продовжується.

Через Програму розвитку культури, мистецтва та охорони культурної спадщини профінансовано встановлення нових меморіальних стендів Алеї Героїв, присвячених особистостям ніжинців - загиблим захисникам України.

**СОЦІАЛЬНИЙ ЗАХИСТ**

Протягом 2024 року робота управління соціального захисту населення Ніжинської міської ради (далі – Управління), комунальних закладів з надання соціальних послуг – територіального центру соціального обслуговування (соціальних послуг) та центру соціальних служб спрямовувалась на вирішення актуальних питань соціальної підтримки найбільш вразливих категорій населення, недопущення зниження соціальних стандартів і гарантій в складних умовах збройної агресії російської федерації проти нашої держави.

Перш за все робота була спрямована на здійснення таких важливих функцій як реалізація заходів щодо соціальної підтримки малозабезпечених верств населення Ніжинської територіальної громади, сімей з дітьми, соціального захисту осіб з інвалідністю, ветеранів війни і праці та громадян, які постраждали внаслідок аварії на ЧАЕС, надання пільг окремим категоріям громадян, соціального обслуговування осіб похилого віку, осіб з інвалідністю, та сімей, які перебувають в складних життєвих обставинах, а також забезпечення дотримання в цій сфері діючого законодавства України.

Особлива увага, у зв`язку із веденням бойових дій на території нашої держави, була надана підтримці внутрішньо переміщених осіб. В Ніжинській міській територіальній громаді знайшли прихисток 1978 внутрішньо переміщених осіб. Згідно з законодавством 458 внутрішньо переміщених осіб були забезпечені допомогою на проживання.

Продовжувалась робота щодо надання компенсації витрат власникам житла за тимчасове безоплатне розміщення (перебування) внутрішньо переміщених осіб. Протягом 2024 року 66 таким власникам нараховано компенсацію за розміщення ними 163 переселенців на загальну суму 387,5 тис. грн.

Для підвищення якості життя населення одним із основних завдань є забезпечення соціального захисту громадян шляхом надання державних соціальних допомог та компенсацій.

За дев’ять місяців 2024 року за державними та місцевими програмами забезпечено виплатами загалом  11 809 одержувачів за загальну суму 103 488,4 тис. грн., з них:

* 7014 одержувачам надано державних допомог різних видів та компенсацій на загальну суму 99 437,4 тис. грн.;
* 4795 одержувачам допомог за місцевою програмою «Турбота» на загальну суму 4 051,0 тис. грн.

Слід зазначити, що у 2024 році відбулося зростання кількості отримувачів державних допомог, а саме:

- державної соціальної допомоги особам з інвалідністю з дитинства та дітям з інвалідністю, що вірогідно зумовлене погіршенням стану здоров’я населення Ніжинської територіальної громади;

- допомоги на догляд одиноким особам, які досягли 80-річного віку та за висновком ЛКК потребують постійного стороннього догляду, що зумовлено підвищенням рівня поінформованості населення про права на отримання соціальної підтримки.

Поряд з цим, за місцевою програмою «Турбота» також відбулося збільшення зростання кількості отримувачів, в зв'язку із запровадженням одноразової матеріальної допомоги з нагоди дня народження мешканцям Ніжинської міської територіальної громади, яким виповнюється 70 і більше років.

З початком повномасштабної війни рф проти нашої країни жителі Ніжинської громади стали на захист Батьківщини. Боронячи свою рідну землю, починаючи з січня 2024 року 46 захисників - мешканців нашої громади отримали травми та каліцтва внаслідок бойових дій. З метою надання соціальних гарантій їм встановлено статус та видано посвідчення «Особа з інвалідністю внаслідок війни».

Члени сімей загиблих військовослужбовців у кількості 77 осіб отримали статус та відповідне посвідчення «Член сім’ї загиблого Захисника чи Захисниці України». Таким сім’ям на виконання міської цільової програми «Турбота» додатково до встановлених чинним законодавством пільг з оплати житлово-комунальних послуг з бюджету громади надається щомісячна грошова допомога у розмірі 1 000,00 грн. Зараз таку допомогу отримують 224 особи

За вказаною програмою 211 членів сімей загиблих військовослужбовців отримали одноразову матеріальну допомогу в розмірі 15 000 грн на сім’ю.

Для надання базових соціальних послуг та забезпечення виконання функцій у сфері соціальної інтеграції осіб з інвалідністю, соціального обслуговування, здійснення соціальної роботи та надання соціальних послуг населення, управлінням організовано забезпечення технічними та іншими засобами реабілітації 286 осіб; 32 дітей з інвалідністю отримали реабілітаційні послуги; 75 дітей з інвалідністю отримали реабілітаційні послуги у комунальній установі «Обласний центр комплексної реабілітації для дітей з інвалідністю «Відродження» на безоплатній основі.

Протягом року збільшилася кількість звернень громадян, які не здатні до самообслуговування та потребують постійного стороннього догляду. Наразі соціальну послугу догляду стаціонарного отримали 5 осіб з інвалідністю та 3 особи похилого віку.

Територіальним центром соціального обслуговування (надання соціальних послуг) Ніжинської міської ради та Ніжинським міським центром соціальних служб постійно проводиться визначення індивідуальних потреб осіб, які перебувають у складних життєвих обставинах, у соціальних послугах.

За 2024 рік структурними підрозділами територіального центру охоплено соціальним обслуговуванням 1 583 особи, які потребували допомоги та підтримки, а саме: одинокі, діти з інвалідністю, особи з інвалідністю, ветерани війни (у т. ч. особи з інвалідністю внаслідок війни), внутрішньо переміщені особи, ветерани праці тощо. Зокрема, послугу допомоги вдома отримали 708 осіб, соціальної адаптації – 297 осіб, натуральної допомоги – 538 осіб та 40 дітей з інвалідністю та осіб з інвалідністю отримали послугу денного догляду.

Для покращення якості надання соціальних послуг, розширення їх спектру та ефективної роботи закладу у 2024 році було створено мобільну соціальну службу з обслуговування на дому, паліативного догляду та натуральної допомоги, яка здійснила 100 виїздів по місту Ніжину та у віддалені населені пункти громади (с. Кунашівка, с. Переяслівка, с. Паливода, с. Наумівське), послугами охоплено 200 осіб; облаштувано безбар’єрний доступ (пандус) для маломобільних груп населення; покращено інституційну та організаційну спроможність Університету третього віку при відділенні денного перебування територіального центру – створено Простір соціальної адаптації; покращено якість надання соціальної послуги натуральна допомога (прання білизни та одягу) шляхом створення «Соціальної пральні».

За рахунок донорів GIZ Deutsche, Німеччина, у липні 2024 року отримано мікроавтобус MAN - спеціалізований транспортний засіб, та в серпні 2024 року запроваджено транспортну послугу «Соціальне таксі».

Для підсилення спроможності надавати якісні соціальні послуги з урахуванням гендерних підходів та соціально-економічного впливу війни на місцеві громади за реалізації ГО «МІСТО Н», за сприяння Програми розвитку ООН (ПРООН) в Україні та за фінансової підтримки Уряду Швеції на базі територіального центру соціального обслуговування (надання соціальних послуг) Ніжинської міської ради Чернігівської області невдовзі розпочне роботу «Арт-світлиця» - простір, який пропонуватиме комплекс послуг, спрямованих на адаптацію та психологічну підтримку для жінок, які зазнали впливу війни. Поточний ремонт приміщення для «Арт-світлиці» зроблено за рахунок місцевих коштів, меблі та обладнання закуплено за фінансової підтримки Уряду Швеції. Проте, існує потреба в покращенні та модернізації матеріально – технічної бази закладу.

Ніжинський міський центр соціальних служб (далі - Центр) є закладом, що проводить соціальну роботу із сім’ями, дітьми та молоддю, які належать до вразливих груп населення та/або перебувають у складних життєвих обставинах, і надає їм соціальні послуги.

У 2024 році проводилась робота з 3033 сім'ями, в яких виховуються 4029 дітей. Відповідно до Державних стандартів надання соціальних послуг вищевказаним сім’ям надані базові соціальні послуги.

Внаслідок яких 659 сімей отримали психологічну допомогу, 1352 сім'ї – юридичну допомогу, 3 сім’ї – сприяння у влаштуванні дітей до навчальних закладів, 115 сімей – допомогу у вирішенні житлово-побутових питань, 6 сімей – у реєстрації за місцем проживання, 1878 сімей – в оформленні документів, у т.ч. для отримання соціальних виплат, 1938 сімей – у налагодженні соціальних зв’язків, 776 сімей – в отриманні благодійної допомоги одягом, продуктами харчування, засобами гігієни тощо.

Протягом 2024 року з метою здійснення первинної оцінки соціально-психологічного стану постраждалих осіб та інформування їх про заходи та послуги, якими вони можуть скористатися, психологічної підтримки відповідно до потреб та ознайомлення з алгоритмом захисних дій в разі повторного факту вчинення домашнього насильства, було здійснено 309 виїздів мобільної бригади соціально-психологічної допомоги особам, які постраждали від домашнього насильства та/або насильства за ознакою статі.

За сприянням Фонду Народонаселення ООН в Україні (UNFPA), ГО «Інноваційні соціальні рішення» та підтримки Ніжинської міської ради було реалізовано проєкт щодо створення Денного центру з кризовою кімнатою для осіб, які постраждали від домашнього насильства та/або насильства за ознакою статі. Це надало можливість влаштувати до Кризової кімнати о на тимчасове проживання 8 осіб, які постраждали від домашнього насильства.

З метою інформування громадян з питань, що належать до компетенції управління, та роз’яснення їм з цих питань положень чинного законодавства протягом 2024 року розміщено 153 публікації на офіційному сайті Ніжинської міської ради та на офіційній сторінці управління в мережі «Facebook».

**ФІЗИЧНА КУЛЬТУРА І СПОРТ**

У 2024 році було проведено та взято участь командами та спортсменами міста у 209 заходах, в яких взяли участь 1703 спортсмени.

Проведено 48 навчально-тренувальних зборів для міських спортсменів та міських команд (хортинг - 4, гімнастика спортивна - 6, футбол - 20, бойове самбо - 9, волейбол - 2, волейбол пляжний, бокс, фут зал, боротьба самбо – 2, шахи - 2), проведено 35 загальноміських спортивних заходів з різних видів спорту(шахи – 11, спортивна гімнастика, настільний теніс, велопробіг, бокс – 2, волейбол – 2, художня гімнастика, фут зал, міні-футбол,бойове самбо, пішохідний туризм, пляжний волейбол - 12).

Взято участь міськими спортсменами у 174 змаганні, а саме:

- чемпіонатах України з легкої атлетики (8), волейболу пляжного (1), боксу (8), дзюдо (15), хортингу (3), шахів – (6), футболу (14), бойового самбо (5), гімнастики спортивної (1), боротьби самбо (2), карате (4), волейболу (1);

- чемпіонатах області з дзюдо(5), гімнастики спортивної (2), бойового самбо (2), хортингу (1), шахів(8), футболу (3), боксу(3), легкої атлетики (6), волейболу (4), карате (2), велоспорту (1);

- кубку Європи з дзюдо (2), чемпіонаті Європи з дзюдо (1), турнірі Європи з дзюдо (2), міжнародному турнірі з дзюдо (1), міжнародному чемпіонаті з боксу (1), чемпіонаті Азії з боксу(1), міжнародному турнірі з карате (1).

На проведення та підготовку до даних змагань профінансовано 1 220,7 тис.грн.

До дня фізичної культури та спорту були відзначені подякою міського голови тренери-викладачі та працівники сфери фізичної культури та спорту, вихованці дитячо-юнацьких спортивних шкіл міста.

З метою покращення умов роботи ДЮСШ міста придбано: атрибутику для нагородження на суму 39 тис.грн., страхувальний подіум для тренера на гімнастику спортивну – 42,0 тис.грн., килим для занять з художньої гімнастики – 231,9 тис.грн. Отримали благодійну допомогу (спортінвентар) для Ніжинської КДЮСШ – 12,6 тис.грн. Придбали перчатки для бойового самбо – 7,0 тис.грн, а також амуніцію для тайського боксу – 49,9 тис.грн.

**ПІДТРИМКА СІМЕЙ ТА ДІТЕЙ**

Станом на 01.10.2024 р. сімейними формами виховання (опіка, піклування, прийомні сім’ї, будинки сімейного типу) в місті охоплено 92% дітей зазначеної категорії. Найбільш поширеною формою сімейного виховання є опіка (піклування) над дітьми-сиротами, дітьми, позбавленими батьківського піклування. Станом на 01.10.2024 р. під опікою (піклуванням) перебуває 65 дітей або 73%. В місті функціонує 10 прийомних сімей, в яких виховується 21 прийомна дитина та 2 особи з числа дітей-сиріт, дітей, позбавлених батьківського піклування, та 2 дитячих будинків сімейного типу, в яких виховується 12дітей

За 9 місяців 2024 року в м. Ніжині виявлено 10 дітей, які залишилися без батьківського піклування. Станом на 01.10.2024 р. всі діти набули статус дітей, позбавлених батьківського піклування. Фактів порушення службою у справах дітей термінів, визначених законодавством для встановлення статусу, не було. Виконавчим комітетом Ніжинської міської ради 8 дітей влаштовано під опіку (піклування) в сім’ї громадян.

В місті Ніжині запроваджено послугу патронату над дитиною. Створено 3 патронатні сім’ї, в які влаштовано 5дітей, позбавлених батьківського піклування.

Систематично ведеться робота щодо забезпечення захисту прав та інтересів дітей, яка спрямована насамперед на реалізацію права дитини на сімейні форми виховання.

Серед основних напрямків роботи, спрямованої на попередження бездоглядності та безпритульності дітей, є раннє виявлення та ведення обліку дітей, які перебувають у складних життєвих обставинах. Станом на 01.10.2024 року на обліку дітей, які перебувають у складних життєвих обставинах у службі у справах дітей перебуває 64дитини, з яких 52 – це діти із сімей, у яких батьки ухиляються від виконання батьківських обов’язків, 1дитина – систематично самовільно залишає місце постійного проживання, 11 дітей – з приводу жорстокого поводження з дитиною. За звітний період 20 дітей, батьки яких ухиляються від виконання батьківських обов’язків, взято на облік дітей, що перебувають у складних життєвих обставинах служби у справах дітей**.**

Спеціалістами служби у справах дітей забезпечено постійний контроль за умовами проживання та виховання дітей-сиріт, дітей, позбавлених батьківського піклування та дітей у сім’ях, де батьки ухиляються від виконання батьківських обов’язків. З метою попередження нещасних випадків серед дітей спеціалістами служби у справах дітей станом на 01.10.2024р. проведено обстеження умов проживання дітей в 171сім’ях.

Відповідно до розпорядження міського голови від 12.01.2021р. № 13 «Про організацію та проведення щомісячних профілактичних заходів (рейдів) «Діти вулиці», «Вокзал» в місті працювала рейдова група з питань захисту прав дітей. До участі залучено працівників Ніжинського РУП ГУНП в Чернігівській області, управління освіти, центру соціальних служб, відділу у справах сім’ї та молоді. Всього за звітний період проведено 17 профілактичних рейдів щодо попередження дитячої бездоглядності, жебракування, правопорушень, соціальне інспектування дітей із сімей, що опинилися в складних життєвих обставинах. Проведено 23 обстеження умов проживання дітей, відібрано від батьків 2 дітей за ухилення від виконання обов’язків щодо виховання дітей. Працівниками Ніжинського РУП ГУНП в Чернігівській області складені відповідні протоколи.

До міського суду виконавчим комітетом Ніжинської міської ради, як органом опіки та піклування, подано 1 позов про відібрання дітей від батьків стосовно 2 дітей та 6 позовів про позбавлення батьківських прав за неналежне виконання обов’язків (з них 4позови задоволено).

Відділ сім’ї та молоді координує роботу з родинами загиблих. Протягом року вирішували соціально-побутові потреби членів сімей загиблих (померлих) Захисників і Захисниць України.

Проведена акція «Шануємо маму Героя», метою якої є вшанування всіх жінок, чиї сини та доньки загинули під час визволення України від рашистської навали у період 2014-2024 років.

Станом на 01.06.2024 рік в місті проживає 357 багатодітних сімей, в яких виховується 1178 дітей. Серед сімей є 1 родина, де виховується 10 дітей, 1 родина - 9 дітей, 2 родини - 8 дітей, 1 родина - 7 дітей, 4 родини – 6 дітей, 19 родин – 5 дітей, 54 родини - 4 дітей, 267 родин – 3 дітей.

Здійснюється організаційна робота щодо забезпечення в повному обсязі всіх багатодітних сімей та дітей (від 6 років) посвідченнями, що дають право користуватися пільгами. За звітний період відділом у справах сім’ї та молоді видано 32 посвідчення батьків із багатодітних родин, 80 посвідчення дітям.

В громаді діє Комплексна міська програма підтримки сім’ї, гендерної рівності та протидії торгівлі людьми на 2024 рік, якою передбачено 20,0 тис. грн. на фінансову допомогу багатодітним сім’ям. За звітний період 7 багатодітних сімей отримали матеріальну допомогу як ті, що перебувають у складних життєвих обставинах.

З метою зміцнення родинних стосунків, залучення родин до систематичних занять фізичною культурою і спортом, організації дозвілля, пропаганди занять фізичною культурою і спортом, як одного із засобів активного відпочинку, покращення здоров'я, профілактики захворювань проведені спортивні заходи "Спортивна родина - міцна Україна" для сімей і родин міста Ніжина. Кількість учасників – 67 багатодітних родин.

Зустріч «Жінки, знайте свої права»» підвищила рівень обізнаності жінок щодо їх прав, поінформованості щодо шляхів попередження та інструментів протидії дискримінації за ознакою статі, забезпечення рівних прав і можливостей жінок і чоловіків, попередження та зупинення усіх форм насильства стосовно жінок і дітей, торгівлі людьми, розвитку жіночого лідерства у всіх сферах та на всіх рівнях. Долучилися 25учасників.

Ніжинська міська рада стала партнером проєкту «Міста і громади вільні від домашнього насильства» на 2023 – 2026 роки. Завдяки проєкту створений «Денний центр з кризовою кімнатою» при Спецслужбі первинного соціально-психологічного консультування осіб, які постраждали від домашнього насильства та/або насильства за ознакою статі» на базі НМЦСС.

Представниками НМЦСС спільно з відділом у справах сім’ї та молоді виконавчого комітету Ніжинської міської ради проводиться оцінка потреб постраждалих осіб від домашнього насильства. Проінформовано про права, які мають постраждалі особи, а також про функції та можливості суб’єктів, що здійснюють заходи у сфері запобігання та протидії домашньому насильству. Надано інформацію щодо можливих видів підтримки та контакти для подальшого звернення за допомогою. Станом на 07.10.24 проведено 290 оцінок потреб постраждалих осіб.

Розпорядженням міського голови від 3 жовтня 2024 р. № 171 затверджено план спільних дій щодо запобігання та протидії домашньому насильству та/або насильству за ознакою статі у Ніжинській міській територіальній громаді на 2024 – 2025 роки

Працює Програма виплати стипендій обдарованій учнівській та студентській молоді Ніжинської громади,мета якої сприяти творчому потенціалу молодої людини в інтересах становлення, самореалізації особистості. Заохочення відбувалося за активну участь у науковій та громадській роботі, спорті, творчості суспільному житті громади.

На розгляд депутатів Ніжинської міської ради було винесено рішення про внесення змін до Програми виплати стипендій обдарованій учнівській та студентській молоді Ніжинської міської територіальної громади на період до 2024 року. Збільшено стипендії талановитій молоді Ніжина: студентська стипендія (для студентів навчальних закладів 1-4 рівнів акредитації) – у розмірі 3000 грн. учнівська стипендія (для учнів загальноосвітніх шкіл міста) – у розмірі 2000 грн.

**МОЛОДІЖНА ПОЛІТИКА**

Протягом 2024 року командою Ніжинського міського молодіжного центру спільно з партнерськими організаціями було проведено низку заходів для молоді.

У межах проекту «Розширення психосоціальної підтримки і розвиток життєвих навичок молоді у Чернігівській області» за підтримки UNICEF у вересні пройшов Форум молодіжних ініціатив Ніжина «CoolТИватор іDей» - 2024, який об’єднав близько 100 осіб з числа молоді та молодіжних працівників. Форум мав на меті обговорення викликів сучасності, які постають перед молоддю та спільнотою молодіжних працівників і працівниць, а також шляхів їх подолання; популяризація інструментів та можливостей участі молоді у житті громади; актуалізація діючої Міської цільової програми «Утримання та забезпечення діяльності КЗ НММЦ» та «Молодь Ніжинської міської територіальної громади» спільно з молоддю громади та молодіжними працівниками.

За результатами Форуму та згідно відгуків молодих людей (опитування учасників заходів після подій, онлайн-опитування, аналіз відвідуваності молоддю різних активностей, спостереження молодіжних працівників тощо), актуальним для молоді громади є питання якісної профорієнтації; екологічні проблеми (стихійні сміттєзвалища, забруднення водойм, велика кількість агресивних бродячих тварин), низький рівень медіапросвіти населення (різноманітні фейки) та споживання українцями російського контенту, високий рівень насильства та нетерпимості у молодіжному середовищі та низький рівень залученості жителів громади.

Згідно відгуків молодих людей, є запит на згуртування та підвищення навичок комунікації, а також подолання страху публічного виступу.

Також молодь мало обізнана з інструментами участі у житті громади (волонтерство, участь у консультативно-дорадчих органах та учнівському/ студентському самоврядуванні тощо), а також з можливостями всебічного розвитку, які існують у громаді (тренінги, майстерні, масові заходи, навчальні програми тощо).

Організовано воркшоп із розвитку молоді та її залучення до роботи новостворених Офісів Відновлення та Розвитку. Кількість учасників -22.

Депутати Молодіжної ради взяли участь у заході «Управління проєктами для представників органів місцевого самоврядування». Під час заходу мали можливість ознайомитися з найефективнішими методами планування, впровадження та контролю проєктів у сфері місцевого самоврядування. Кількість учасників – 30.

Відбулося пілотне стажування молоді в Ніжинській міській раді в рамках проекту «DOBRE. Голос громад - Чернігівщина». Стажери отримали можливість побачити «зсередини», як працює орган місцевого самоврядування, як приймаються важливі рішення для громади, дізнаються який функціонал, обов’язки та відповідальність покладені на ОМС, визначитися щодо можливості подальшої роботи в ОМС.

На базі Ніжинського державного університету імені Миколи Гоголя проведений форум «Молодіжна політика/молодіжна робота: Що? Де? Як?» Ініціативу організували депутати Молодіжної ради Ніжинської ТГ спільно з відділом у справах сім’ї та молоді з метою обговорення актуальних питань, що стосуються молодіжної політики та роботи.

Кількість учасників – 100.

Взято участь у форумі «Нахіба нам молодіжка». Депутати Молодіжної Ради були учасниками заходу, де обговорювали важливість молодіжних рад та їхню роль у розвитку нашої громади! Учасники/-ці форуму поділилися своїм досвідом, ідеями та проектами, які вже реалізуються в різних містах. Вони дізналися, як молодіжні ради можуть стати платформою для змін та активного залучення молоді до прийняття рішень. Кількість учасників – 20.

Проведено профорієнтаційні зустрічі в усіх навчальних закладах міста. Під час заходів учні дізналися про діяльність Молодіжної ради, обговорили питання учнівського самоврядування та можливості для реалізації молоді в умовах війни. Також було надано інформацію про написання грантових заявок та реалізацію проєктів у власних закладах. Кількість учасників – 620

Взято участь у програмі UPSHIFT, де було організовано проект «Профорієнтир», метою якого є надання учням старших класів інформації про різні професії, розвиток навичок самовизначення та допомога у виборі майбутнього професійного шляху. Проєкт спрямований на підвищення обізнаності молоді про сучасний ринок праці, можливості працевлаштування та самореалізації, а також на розвиток лідерських якостей і навичок написання грантових заявок для втілення власних ініціатив. Кількість учасників – 360.

З метою формування культури чистоти, правильного поводження з відходами та відповідального споживання ресурсів серед громадян, об’єднання зусиль заради екологічного майбутнього організовано міжнародну соціально – екологічну акцію з прибирання зелених зон та благоустрою до Всесвітнього дня прибирання «World Cleanup Day».

**КУНАШІВСЬКО-ПЕРЕЯСЛІВСЬКИЙ СТАРОСТИНСЬКИЙ ОКРУГ**

Кунашівсько - Переяслівський старостинський округ утворений в листопаді 2020р. внаслідок об’єднання двох старостинських округів Кунашівського та Переяслівського та увійшов до складу Ніжинської міської територіальної громади. До його складу входить 4 населені пункти: с. Кунашівка, с. Переяслівка, с. Паливода, с. Наумівське.

Завдяки виваженій та принциповій позиції виконкому Ніжинської міської ради, забезпечено стабільність по основним напрямкам забезпечення життєдіяльності населених пунктів старостату. Рік пройшов у складних умовах воєнного стану, нові реалії вплинули на пріоритети в роботі та здійсненні повноважень.

Згідно з даними погосподарського обліку в селах проживає 745 мешканців:с .Кунашівка - 433, с. Переяслівка – 223, с. Паливода – 78, с. Наумівське – 11, із них від народження до 18 років – 82, 60 і старше – 251 особа. У 2024 році народилося 1 дитина, померло 12 осіб. Згідно погосподарських книг старостату в с. Кунашівка з кодом 1 рахується 199 об’єктів ПГО, в с. Переяслівка – 117, с. Паливода – 41, Наумівське - 8. На території округу проживає 9 осіб із статусом «Учасник війни», 17 учасників бойових дій , 60 громадян з статусом «дитина війни», 38 дітей мають статус «дитина війни», проживає 7 багатодітних сімей.

Основним видом зайнятості сільського населення є городництво і вирощування сільськогосподарської продукції, як для власних потреб, так і для реалізації. Значна кількість населення працює в адміністративних центрах: Києві, Ніжині.

На території старостинського округу працюють: пункт здоров’я в с. Кунашівка, сільська бібліотека в с. Переяслівка, розміщено 4 об’єкти торгівлі. Здійснює свою діяльність ТОВ «Український аграрний союз», ФГ « Липіврізьке».На території округу діють релігійні громади ПЦУ у с. Кунашівка та УПЦ в с. Переяслівка.

Станом на 01.10 2024 року в Кунашівсько - Переяслівському старостаті надано більше 700адміністративних послуг.

Протягом звітного періоду проводилось оповіщення військовозобов’язаних та призовників. У випадку їх відсутності за місцем реєстрації, при необхідності, складались та направлялись до Ніжинського ТЦК та СП відповідні пояснення.

У старостинському окрузі ведеться погосподарський облік домогосподарств, як вид первинного обліку, передбачений для накопичення і систематизації відомостей, які збирають по кожному господарському об’єкту розташованому на території старостату і які є необхідними для проведення державних статистичних спостережень.

Згідно із розробленим та затвердженим графіком проводиться особистий прийом громадян. Протягом 2024 року на особистому прийомі громадян побувало 11 чоловік. Письмові звернення не надходили. Найбільше звернень від жителів стосувалися ремонту доріг, благоустрою та питань соціального характеру. Всі звернення розглянуто згідно законодавчих норм та наданих повноважень. Однак цей показник є в рази більший, оскільки щодня мешканці округу звертаються та отримують роз’яснення в усній формі, без проведення їх реєстрації.

Налагоджена ефективна співпраця з Ніжинським МРВ УМВС, зокрема, в особі дільничного інспектора. З метою профілактики правопорушень адміністративного законодавства проводиться постійна роз’яснювальна та попереджувальна робота.

Інформування населення в старостаті проводиться через мобільний додаток вайбер. Окрім цього на території сіл розміщено 4 інформаційні стенди, на яких розміщуються оголошення.

Незважаючи на складні умови воєнного часу питанням благоустрою населених пунктів приділялася значна увага. Основним завданням щодо реалізації заходів з благоустрою населених пунктів Ніжинської територіальної громади у 2024 році було забезпечення належного утримання та поліпшення санітарного та естетичного стану підвідомчої території. В 2024 році на території населених пунктів старостинського округу було проведено:

- відновлення стовпів на воротах кладовища с. Кунашівка ( громада с. Кунашівка),

- ямковий ремонт під’їзної дороги до с. Переяслівка (3 км.) та ремонт вуличного покриття в с. Кунашівка ( 1 км) (ТОВ « Український аграрний союз»),

- ремонт пам’ятника загиблим воїнам в с. Переяслівка (ТОВ « Український аграрний союз», працівники старостату),

- робітники старостинського округу постійно підтримували в належному санітарному та естетичному стані місця відпочинку та масового перебування людей, а це прибирання та обкошування зупинок, кладовищ, утримання в належному стані пам’ятних знаків та пам’ятників на території населених пунктів громади: прибирання, обкошування, фарбування Братських могил та обелісків,

- ТОВ « Український аграрний союз» систематично проводило обкошування узбіч доріг, а в зимовий період проводили прогортання доріг від снігу,

- КП «ВУКГ» щотижнево проводить вивіз сміття з сіл в трьох населених пунктах старостату: с. Кунашівка, с. Паливода, Переяслівка.

- проводились роботи з ліквідації аварійних та перерослих дерев в населених пунктах старостату ( КП ВУКГ).

Населені пункти старостату забезпечені Інтернет покриттям ( безпроводовий зв'язок). В с. Переяслівка встановлено вишку «Київстар».

На території населених пунктів старостинського округу постійно проживає 26 дітей шкільного віку та 5 дошкільного. Організовано підвезення дітей до навчальних закладів громади, діти, які мають статус малозабезпечених та статус «дитина війни» відповідно до законодавства України харчуються безкоштовно.

Налагоджена конструктивна робота з Центром соціальних служб, відділом сім’ї молоді і спорту, службою у справах дітей, Територіальним центром соціальної обслуговування (надання соціальних послуг) виконавчого комітету Ніжинської міської ради. Постійно ведеться моніторинг з метою виявлення і своєчасного взяття на облік соціально незахищених верст населення.

Для обслуговування населення старостату було задіяно 4 соціальних працівників Територіального центру соціального обслуговування.

Для посилення соціального захисту та забезпечення додатковою соціальною підтримкою найбільш вразливих та незаможних верств населення , виконавчим комітетом Ніжинської міської ради надається матеріальна допомога: на лікування, допомога особам, які постраждали внаслідок виникнення пожежі, іншим громадянам, які внаслідок недостатнього матеріального забезпечення потребують соціальної підтримки.

Медичне обслуговування: обслуговують населення в громаді – Ніжинська лікарська амбулаторія загальної практики сімейної медицини, пункт здоров’я в селах Кунашівка та Переяслівка раз на місяць здійснює прийом громадян сімейний лікар Центру ПМСД. Також медичні послуги нашим мешканцям надаються в КНП «Ніжинська центральна міська лікарня ім. М.Галицького».

***Отже, на розвиток економічної та соціальної сфер впливають невирішені проблемні питання, головними серед яких залишаються:***

- неповна забезпеченість мешканців громади захисними укриттями та сховищами, які відповідають вимогам;

- зменшення % охоплення дітей дошкільною освітою із-за невідповідності приміщень безпековим вимогам в умовах воєнного стану;

- дефіцит та відтік кваліфікованих кадрів у галузях матеріального виробництва та комунальній сфері, у медичній галузі відсутність вузьких дитячих спеціалістів (дитячий хірург, дитячий інфекціоніст), проєктному менеджменті, старіння робочої сили;

- децентралізована структура ЦМЛ, розміщення відділень в пристосованих будівлях;

- невідповідність тарифів медичних послуг за програмою медичних гарантій реальним витратам медичних установ (низькі тарифи);

- високий рівень захворюваності, смертності серед населення громади;

- загроза пошкоджень під час воєнних дій об’єктів критичної інфраструктури: житлового фонду, систем водопостачання та водовідведення, теплопостачання, їх зношеність потребує значних капіталовкладень;

-недостатня спроможність бюджету громади для її економічного та соціального розвитку, перерозподіл видатків на видатки стратегічного характеру, брак коштів для співфінансування інвестиційних проєктів,заборгованість бюджету громади за середньостроковими позиками, отриманими на виплату захищених статей видатків;

-втрата частини доходів бюджету громади через встановлені на постійній основі відсотків зарахування до бюджетів територіальних громад податку на доходи фізичних осіб і повернення місцевим бюджетам «військового» і «силового» ПДФО;

- зниження економічної активності суб’єктів малого та середнього підприємництва або повне її припинення у зв’язку із введенням воєнного стану в Україні;

- обмеження торгівельно-економічних відносин;

- порушення чи відсутність налагоджених логістичних зв’язків;

- недостатність інвестиційних ресурсів для модернізації та технологічного оновлення виробництва;

-неповна завантаженість виробничих потужностей промислових підприємств;

-відсутність замовлень та ринків збуту на виготовлену продукцію, зменшення обсягів її виробництва;

- зростання вартості енергоресурсів (електроенергія, частка якої у структурі собівартості продукції надто висока, паливно-мастильні матеріали, газ), сировини, запасних частин та послуг сторонніх організацій,

-збої в електропостачанні;

-недостатній рівень розрахунків за надані комунальні послуги різними категоріями споживачів (підприємці, підприємства, населення, тощо);

- діючі тарифи на комунальні послуги не покривають фактичних витрат підприємств, надавачів комунальних послуг;

-борг державного бюджету за відшкодування різниці в тарифах за надані послуги теплопостачання у громаді дорівнює боргу підприємства перед постачальником енергоносіїв та сплатою податків до державного бюджету);

- законодавчо припинене примусове стягнення з населення боргів за комунальні послуги.

- накопичення стихійного сміття на території громади;

- захоронення на полігоні необроблених побутових відходів.

***Існують також ризики і загрози, які можуть впливати на хід реалізації Програми, зокрема:***

- ймовірність повторного вторгнення рф та рб на територію Чернігівської області,

- тривалість військового стану в країні;

- негативна демографічна ситуація та продовження міграції працездатного населення в інші українські міста та до інших країн;

- нестабільна цінова політика на енергоресурси;

- нестабільність національної валюти та її девальвація;

- нестабільні надходження до місцевих бюджетів із-за змін у податковому законодавстві;

- перенесення термінів реалізації інвестиційних планів на майбутні періоди;

- недостатній рівень внутрішніх заощаджень та купівельної спроможності населення.

**2. Мета, пріоритетні напрями та заходи економічного та соціального розвитку Ніжинської територіальної громади у 2025 році.**

Метою Програми економічного та соціального розвитку Ніжинської територіальної громади на 2025 рік є стабілізація стану безпеки та вирішення спільних проблем мешканців громади, підвищення надійності та стійкості енергетичної інфраструктури, стабільне функціонування місцевої економіки в умовах воєнного стану та післявоєнного відновлення, забезпечення захисту прав та інтересів найбільш вразливих соціальних груп населення.

Програма передбачає комплекс основних завдань та заходів, визначених Стратегію сталого розвитку Чернігівської області на період до 2027 року та пріоритетів Стратегії розвитку Ніжинської міської об’єднаної територіальної громади 2027 із змінами, Плану відновлення та розвитку Ніжинської міської територіальної громади 2024-2027рр. Вона містить завдання, що передбачають спільні дії центральних та місцевих органів виконавчої влади, органів місцевого самоврядування. Водночас Програма економічного і соціального розвитку Ніжинської міської територіальної громади враховує унікальність громади та її потреби в розвитку та містить власні цілі та завдання розвитку громади.

На виконання стратегічних завдань та вирішення існуючих проблем спрямовані основні заходи Програми економічного і соціального розвитку Ніжинської міської територіальної громади на 2025 рік.

|  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| № п/п | | | Зміст заходів | Відповідальні виконавці | | | | | | | Очікувані результати | | Індикатори результату | |
| 2.1. Створення безпекових умов для розвитку соціального капіталу громади | | | | | | | | | | | | | | |
| 2.1.1. Забезпечення безпеки мешканців громади в умовах воєнного стану та у післявоєнний період | | | | | | | | | | | | | | |
| *Завдання 1* Ефективна система захисту та оповіщення у громаді | | | | | | | | | | | | | | |
| 1 | Нове будівництво місцевої автомати-зованої системи централізованого оповіщення Ніжинської міської територіальної громади Чернігівської області. (розробка, експертиза робочого проекту, робіт з монтажу та введення в експлуатацію облад-нання системи оповіщення) | | | Відділ з питань надзвичайних ситуацій та цивільного захисту населення, УЖКГ та Б | | | | | | | Підвищення рівня безпеки мешканців громади  Готовність до швидкого подолання негативних наслідків | | Вчасне попередження про можливі негативні наслідки та загрози | |
| 2 | Проведення ремонтних робіт з відновлення системи оповіщення цивільного захисту та її обслуговування | | |  | |
| 3 | Створити місцевий матеріальний резерв для виконання заходів, спрямованих на запобігання, ліквідацію надзвичайних ситуацій техногенного і природ-ного характеру та їх наслідків, а також наслідків руйнувань та пошкоджень на території громади (втому числі будівельні матеріали, інженерне обладнання, апаратура та інше). | | | Збільшення % профінансованих заходів, направлених на створення матеріального резерву | |
| 4 | Провести поточні ремонти, технічне обслуговування та утримання захисних споруд цивільного захисту та споруд подвійного призначення. Будівництво захисних споруд загального користування в багатоповерхових районах міста (бомбосховищ) їх комплектація необхід-ними матеріально-технічними засобами.  Проектування та будівництво безпечних локацій в місті . | | | Відділ з питань надзвичайних ситуацій та цивільного захисту населення, УЖКГ та Б. | | | | | | | Приведення до готовності захисних споруд до укриття в них населення.  Утримання їх в належному стані. | | Збільшення кількості придатних захисних споруд, безпечних локацій в громаді | |
| 5 | Підвищити рівень протипожежного захисту на території громади, забезпечити протипожежним захистом населення та об'єкти незалежно від форм власності | | | Відділ з питань надзвичайних ситуацій та цивільного захисту населення, управління НМР, Ніжинське РУ ГУДСНС України у Чернігівській області | | | | | | | Збереження здоров’я людей та забезпечення їх захисту та навколишнього природного середовища, об'єктів підвищеної небезпеки, об'єктів з масовим перебуванням людей та житлових будинків від пожеж. | | Зменшення кількості пожеж та економічних втрат від них | |
| 6 | Організувати навчання населення правилам безпечної поведінки при виникненні надзвичайних ситуацій, небезпечних подій та перепідготовка керівних, управлінських кадрів у сфері цвільно-го захисту | | | Відділ з питань надзвичайних ситуацій та цивільного захисту населення | | | | | | | Зниження ризиків виникнення надзвичайних ситуацій техногенного і природного характеру | | Збільшення кількості навчань на 10% | |
| 7 | Забезпечення заходів життєзабезпечення громади, критичної інфраструктури в період воєнного стану (в тому числі надання допомоги постраж-далому населенню, проведенню еваку-аційних заходів, оплати всіх послуг перевезення і транспортного забезпечення, ПММ, організації руху спротиву та інших питань посилення обороноздатності). | | | Захист мешканців громади та обєктів критичної інфра-структури від негативних наслідків загроз | |  | |
| 8 | Облаштовувати блок-пости, опорні пункти на ймовірних напрям-ках просування противника на період воєнного стану, оплата робіт та послуг, обладнання важливих об’єктів (напрямків) в інженерному відно-шенні, що підлягають охороні та обороні підрозділами територі-альної оборони. | | | Відділ з питань надзвичайних ситуацій та цивільного захисту населення, УЖКГ та Б. | | | | | | | Захист та оборона громади | |  | |
| *Завдання 2* Створення безпечних умов в закладах охорони здоров’я та освіти | | | | | | | | | | | | | | |
| 9 | Встановити систему пожежної сигналізації | | | КНП  «Ніжинська центральна міська лікарня ім. М.Галицького» (далі КНП «НЦМЛ») | | | | | | | Забезпечення протипожежного захисту пацієнтів та персоналу | | Збільшення протипожежного захисту будівель лікарні на 50% | |
| 10 | Капітальний ремонт укриття (ПРУ № 95733) під головним корпусом лікарні по вул.  Станіслава Прощенка, 21 | | | КНП«НЦМЛ» | | | | | | | Привести укриття у відповідність до вимог експлуатації та у готовність до використання за призначенням | | 100% придатної до використання за призначенням площі укриття | |
| 11 | Капітальний ремонт укриття (ПРУ № 93655) під дитячим відді-ленням лікарні,вул. Академіка Амосова, 1 | | | КНП  «НЦМЛ» | | | | | | | Привести укриття у відповідність до вимог експлуатації та у готовність до використання за призначенням | | 100 %придатної до використання за призначенням площі укриття | |
| 12 | Навчання персоналу з питань пожежної безпеки. Технічне обслуговування первинних засобів пожежогасіння. Забезпечення будинків, приміщень та споруд первинними засобами пожежогасіння. Проведення замірів опору ізоляції і перевірки спрацювання приладів захисту електричних мереж та електроустановок від короткого замикання. | | | КНП «Ніжинський міський центр первинної медико-санітарної допомоги» | | | | | | | Покращення обізнаності працівників при виникненні надзвичайної ситуації (пожежі у приміщеннях АЗПСМ), навиків користування вогнегасниками;  Забезпечення пожежної безпеки в приміщеннях АЗПСМ;  Електробезпека працівників та відвідувачів амбулаторій | | Залучити до навчання 138 чол  Провести технічне обслуговування 26 вогнегасників  По всім об’єктам підприємства здійснити проведення заміру опору ізоляції діючої електромережі, перевірку комутаційних приладів від короткого замикання. | |
| 13 | Встановити споруди подвійного призначення із захисними власти-востями сховища у закладах дошкільної освіти | | | Управління освіти,  УЖКГ та Б | | | | | | | Забезпечення належного рівня безпеки в освітньому середовищі;  - можливість організації навчання в очному режимі | | Збільшення % охоплення дітей дошкільною освітою  Збільшення кількості Класів безпеки на 4 | |
| 14 | Відкриття Класів безпеки закладах загальної середньої освіти | | | Підвищення свідомого ставлення учасників освітнього процесу за безпеку власного життя | |
| 15 | Створення належних умов для перебування в укриттях учасників освітнього процесу під час сигналу «Повітряна тривога» | | | Управління освіти | | | | | | | Підвищення комфортності (санітарно-гігієнічні вимоги,сон і т.д.) | |  | |
| *Завдання 3* Підтримка в належному стані безпечних локацій для населення | | | | | | | | | | | | | | |
| 16 | Поточний ремонт укриттів в 3 багатоповерхових будинках | | | Комунальне підприємство «СЄЗ» | | | | | | | Підвищення рівня безпеки мешканців багатоповерхових будинків | | Збільшення частки оновлених укриттів у житловому фонді на 4 %. | |
| **2.1.2 Надання якісних медичних послуг та створення умов для їх доступності** | | | | | | | | | | | | | | |
| *Завдання1* Забезпечення успішної роботи медичних установ, впровадження сучасних медичних технологій надання медичної допомоги | | | | | | | | | | | | | | |
| 1 | Виконувати та дотримуватися клінічних протоколів надання медичної допомоги | | | | | КНП:  «НЦМЛ», «Ніжинський міський центр первинної медико-санітарної допомоги (далі- Ніжинський ЦПМСД), «Ніжинська міська стоматологічна поліклініка» | | | | | Якісне та доступна медична допомога, зміцнення здоров’я мешканців громади | | Скорочення терміну перебування на лікуванні. Зменшення кількості повторних госпіталізацій. | |
| 2 | Зміцнити матеріальну базу медзакладів, забезпечити сучасною медичною діагностичною та лікувальною апаратурою | | | | | Покращення якості медичної допомоги та підтримання у відповідності з вимогами сьогодення конкурентоспроможності закладів | | Збільшення кількості оновленого обладнання | |
| 3 | Експертна оцінка контролю якості надання медичної допомоги | | | | | КНП«НЦМЛ» | | | | | Покращення якості надання медичної допомоги. Доступність медичної допомоги. | | Зниження кількості внутрішньолікарняної летальності. Зменшення кількості «занедбаних випадків». | |
| 4 | Розширити послуги реабілітаційного відді-лення. | | | | | Розширення спектру реабілітаційних послуг, збільшення їх кількості та якості. | | Збільшення кількості медичних послуг. Збільшення кількості пролікованих випадків. | |
| 5 | Удосконалити діагностичний процес мамографія з використанням цифрового мамографічного апарату. | | | | | Збільшення кількості обстежень. | | Зменшення кількості онкологічних «занедбаних випадків». Зменшення терміну втрати працездатності пацієнтів. | |
| 6 | Розширити послуги хірургічної допомоги на рівні поліклініки | | | | | Збільшення кількості хірургічних втручань на абулаторному рівні | | Зменшення навантаження на стаціонарні відділення хірургічного напрямку. | |
| 7 | Ввести в експлуатацію ангіографічного обладнання. | | | | | Запровадження послуг діагностичного (церебральна ангіографія) та лікувального (церебральна тромбектомія) напрямку. Можливість підписання нових пакетів послуг за Програмою медичних гарантій. | | Збільшення кількості пролікованих випадків. | |
| 8 | Розширити послуги діагностичного процесу за допомогою комп’ютерного томографа. | | | | | КНП «НЦМЛ» | | | | | Можливість проведення комп’ютерної томографії органів шиї та грудної клітки з використання контрастної речовини, покращення діагностичного процесу | | Зменшення терміну перебування пацієнта в стаціонарі.  Збільшення кількості пролікованих випадків. | |
| 9 | Відкрити ПЛР лабораторію | | | | | Покращення та розширення послуг лабораторної діагностики | | Скорочення термінів діагностичного процесу. | |
| *Завдання 2* Медичне забезпечення пільгових категорій населення | | | | | | | | | | | | | | |
| 10 | Забезпечити безоплатно лікарськими засобами пільгових категорій населення та хворих на окремі види захворювань при їх амбулаторному лікуванні | | | | | КНП «Ніжинський міський ЦПМСД» | | | | | Покращення умов надання первинної медичної допомоги пільговим категоріям | | Збільшення кількості осіб, забезпечених безоплатно лікарськими засобами | |
| 11 | Забезпечити медичними виробами та іншими засобами осіб з інвалідністю, дітей з інвалідністю, інших окремих категорій населення | | | | | Збільшення кількості осіб, забезпечених безоплатними медичними виробами та іншими засобами | |
| 12 | Забезпечити пільгове лікування та зубопротезування за міською цільовою програмою «Турбота» | | | | | КНП «Ніжинська міська стомато-логічна полік-лініка» | | | | | Покращення якості життя пільгових категорій населення | | Збільшення кількості пацієнтів, які отримали пільгове лікуваннята протезування до 520 осіб | |
| 13 | Забезпечити безоплатне зубопротезування та зубопротезування пільгових категорій населення за пакетом НСЗУ | | | | | Задоволення потреб пільгової категорії громадян в зубопротезуванні та зуболікуванні | | Збільшення кількість пацієнтів, які отримали послуги безоплатно до 700 осіб | |
| *Завдання 3* Розширення мережі медичних закладів | | | | | | | | | | | | |  | |
| 14 | Відкрити амбулаторію ЗПСМ після проведення робіт із реконструкції нежитлової будівлі «Аптеки» по вул.Озерна | | | | | КНП «Ніжинський ЦПМСД» | | | | | Покращення умов надання первинної медичної допомоги | | Збільшення кількості декларантів до 56897;  кількості відвідувань  до 143631. | |
| *Завдання 4* Медичні заклади забезпечено кваліфікованими спеціалістами | | | | | | | | | | | | | | |
| 15 | Забезпечити житлом кваліфікованих медичних працівників | | | | | КНП «Ніжинська міська лікарня ім. М.Галицько-го» | | | | | Зменшення відтоку медпрацівників та забезпечення мед закладів фахівцями належного рівня | | Збільшення кількості залучених кваліфікованих медпрацівників, які забезпечені житлом | |
| 16 | Навчання власного медичного персоналу та залучення спеціалістів до навчання. | | | | | КНП:  «НЦМЛ», Ніжинський ЦПМСД», «Ніжинська міська стомато-логічна полік-лініка» | | | | | Розширення спектру надання послуг кваліфікованої та спеціалізованої медичної допомоги, запровадження нових сучасних методів діагностики та лікування | | Збільшення частки персоналу, які підвищили кваліфікацію | |
| **2.1.3 Забезпечення належних умов для отримання якісної та доступної освіти** | | | | | | | | | | | | | | |
| *Завдання 1* Удосконалення освітніх процесів у закладах освіти | | | | | | | | | | | | | | |
| 1 | Застосування інфор-маційно-комунікацій-них технологій в освітньому процесі та управлінні закладами освіти | | | Управління освіти Ніжинської міської ради | | | | | | | Цифровізація управлінської діяльності в закладах загальної середньої освіти, використання електронних класних журналів та щоденників учнів | | % закладів загальної середньої освіти, де впроваджені інформаційно-комунікаційні технології (використання електронних класних журналів та учнівських щоденників) | |
| 2 | Запровадження в освітніх програмах закладів загальної середньої освіти як галузевих так і міжгалузевих інтегро-ваних курсів | | | Упорядкування в логічній послідовності результатів навчання кількох освітніх галузей | | Запровадження інтегрованих курсів природничо-математичних освітніх галузей в освітньому процесі базової школи ЗОШ І-ІІІ ступенів №7 як пропедевтичних курсів до профільного навчання. | |
| 3 | Розвиток SТЕМ - освіти | | | Формування у здобувачів освіти сучасних навичок жити у світі, що стрімко розвивається; легко і швидко адаптуватись до новітніх технологій і трендів. Можливість педагогічним працівникам використовувати неординарні підходи в навчанні та оцінюванні учнів. | | % викладання інтегрованих курсів «SТЕМ», «Робототехніка» у закладах загальної середньої освіти | |
| 2.1.4. Розвиток фізичної культури, спорту та молодіжної інфраструктури. Національно-патріотичне виховання. | | | | | | | | | | | | | | |
| *Завдання 1* Поліпшення системи дитячо-юнацького спорту в громаді | | | | | | | | | | | | | | |
| 1 | Провести спортивні змагання, відкриті турніри з видів спорту які культивуються у ДЮСШ | | | Відділ з питань фізичної культури та спорту | | | | | | | Створення умов для здорового та активного способу життя, підвищення спортивних результатів | | | Збільшення кількості спортивних заходів на 10% |
| 2 | Забезпечити участь учнів та тренерів ДЮСШ в змаганнях, турнірах, спортивних зборах, тренуваннях (оплата харчування, добових, транспортних витрат тощо), які проводяться за межами | | | Залучення до спорту більшої кількості молоді, пропаганда здорового способу життя | | | Збільшення кількості учасників спортивних заходів на 10% |
| 3 | Придбати обладнання та інвентар для спортсменів ДЮСШ | | | Покращення матеріально-технічної бази спортивних закладів | | | Кількість оновленого інвентаря та обладнання збільшено на 10% |
| *Завдання 2* Популяризація фізичної активності мешканців громади | | | | | | | | | | | | | | |
| 4 | Провести щорічне оцінювання фізичної підготовленості населення на підприємствах, установах, організаціях згідно затверджених нормативів | | | Відділ з питань фізичної культури та спорту | | | | | | | Визначення рівня фізичної підготовленості населення для подальшого розвитку їх фізичної культури | | | Підвищення рівня фізичної підготовленості населення |
| 5 | Провести спортивно-масові заходи, чемпіонати, відкриті турніри з різних видів спорту серед ветеранів | | | Залучення до спорту більшої кількості населення, пропаганда здорового способу життя | | | Кількість ветеранів, залучених до спортивних заходів |
| 6 | Відзначати та нагороджувати спортс-менів та фахівців фізичної культури та спорту | | | Заохочення кращих спортсменів, тренерів, працівників фізичної культури та спорту | | | Кількість відзначених спортсменів, тренерів, працівників фізичної культури та спорту |
| *Завдання 3* Осучаснення спортивних об’єктів для занять фізичною культурою та спортом | | | | | | | | | | | | | | |
| 7 | Облаштувати спортивну інфраструктуру ДЮСШ | | | Відділ з питань фізичної культури та спорту | | | | | | | Зміцнення та оновлення матеріально - технічної бази закладів спорту | | | підвищення якості організації проведення спортивних заходів, збільшення кількості учасників у спортивних заходах |
| 8 | Підготувати необхідні документи для створення плавального басейну або реабілітаційного спортивного комплексу | | | Розширення мережі спортивних об’єктів | | |  |
| *Завдання 4* Формування національно-патріотичної свідомості серед молоді | | | | | | | | | | | | | | |
| 9 | Утверджувати українську національну та громадянську ідентичність. Проведення змагань: «Пліч-о-пліч Всеукраїнські шкільні ліги» серед учнів та учениць під гаслом «Разом переможемо», Всеукраїнської військово-патріотичної дитячо-юнацької гри «Сокіл» («Джура») | | | Управління освіти Ніжинської міської ради | | | | | | | Формування та утвердження в суспільстві патріотичної свідомості, поваги до державних символів, суспільно-державних (національних) цінностей України.  Формування оборонної свідомості  Формування здатності брати участь у житті суспільства | | | Збільшення кількості учасників заходів патріотичного спрямування |
| 10 | Формувати суспільство відповідальних громадян України, які обізнані щодо дій, необхідних для забезпечення власної безпеки й безпеки інших людей у надзвичайних ситуаціях мирного і воєнного часу та мають високий рівень оборонної свідомості  Створення осередків з викладання предмета «Захист України» у Ніжинському ліцею при НДУ та Ніжинській ЗОШ І-ІІІ ступенів №7 | | | Кількість слухачів, які пройшли навчання в осередках |
| 11 | Формування активної життєвої та громадянської позиції. Участь у конкурсах, змаганнях національно-патріотичного спрямування | | | Збільшення кількості залучених учасників заходів |
| *Завдання 5* Підвищення громадянської свідомості та активізму молодих людей | | | | | | | | | | | | | | |
| 12 | Кінопокази українського кіно | | | КЗ «Ніжинський міський молодіж-ний центр» | | | | | | | Популяризація українського кінематографа та перегляд кіно як вид корисного дозвілля | | | Проведення кінопоказів українського кіно мінімум 1 раз на місяць протягом року  Збільшення кількості відвідувачів заходів. |
| 13 | Створення середовища для розвитку  громадянських компетенцій та  громадянської культури молоді,необхідних для формування успішної  людини XXI, у тому числі які сприяють підвищенню громадян-ської свідомості та активізму молодих людей задля розбудови та розвитку України | | | Підвищено статус  молоді як активного  суб’єкта усіх сфер  життя громади,  налагоджено  ефективну  комунікацію у  трикутнику «влада-  бізнес-громада»,а також рівень громадянської свідомості та активізму молодих людей | | | Проведення мінімум 4 сесій настільних ігор,тренінгів, воркшопів, майстер-класів або молодіжних проектів і програм на місяць протягом року Збільшення кількості відвідувачів заходів. |
| 14 | Забезпечення відкри-того безпечного простору коворкінгу для молоді на базі Молодіжного центру | | | Створення безпечних просторів для молоді для спілкування та активізму | | | Відвідувачами коворкінгу стали мінімум 50 молодих людей за рік |
| 15 | Проведення акцій, конкурсів, семінарів,  тренінгів, спрямованих на активізацію  волонтерського руху | | | Активізація  волонтерського руху серед молоді Зростання рівня національної  свідомості | | | Проведено мінімум 1 зустріч на місяць протягом року;  Знято мінімум 3 інформаційних відео про волонтерські спільноти в громаді за рік;  Проведено мінімум по 1 хвилі програм «Стажування в МЦ» та «Амбасадори МЦ» на місяць протягом року |
| 16 | Проведення та участь в акціях, конкурсах, презентаціях, дебатах, семінарах (тренінгах), конференціях, форумах, фестивалях, пленерах та інших заходах з метою підтримки ініціатив молоді, створення умов для її творчого і духовного розвитку, інтелектуального самовдосконалення. | | | Відділ у справах сімї та молоді | | | | | | | Популяризація у молодіжному середовищі інтелектуального дозвілля, матеріальне заохочення кращих гравців. Активізація участі молоді у наукових дослідженнях, розробках; підтримка інтелектуально-обдарованої молоді. Матеріальне стимулювання інноваційної діяльності у молодіжному середовищі. | | | Збільшення кількості заходів за участі молоді та залучених учасників |
| 17 | Проведення заходів, спрямованих на підтримку волонтер-ського руху національно-патріотичного спрямування, зокрема фестивалів, форумів волонтерських організацій тощо. | | | Популяризація ідей волонтерства | | | Збільшення чисельності громадських об’єднань, діяльність яких спрямована на національно-патріотичне виховання |
| 18 | Проведення молодіжних культурно-мистецьких, інформаційно-просвіт-ницьких заходів з нагоди Дня молоді, Дня студента, державних свят, визначних і пам’ятних дат | | | Відзначення соціально активної, творчої молоді. Поширення інформації серед населення про досягнення у сфері молодіжного громадського руху Матеріальне нагородження та відзначення активної молоді міста виготовлення буклетів  Об’єднання талановитої та соціально активної молоді, підтримка молодіжних ініціатив, підвищення рівня інформованості жителів міста про річницю з дня заснування Ніжина. Облаштування творчих майданчиків. | | | Збільшення кількості заходів за участі молоді та залучених учасників |
| **2.1.5 Забезпечення стабільного функціонування споживчого ринку** | | | | | | | | | | | | | | |
| *Завдання 1* Забезпечення потреб мешканців громади у якісних товарах та послугах | | | | | | | | | | | | | | |
| 1 | Інформаційна та ресурсна підтримка бізнесу.  Розповсюдження інформаційних (презентаційних) матеріалів (в електронному/друкованому вигляді) на актуальні теми з питань підприємництва про економічний потенціал суб’єктів господарювання Ніжинської МТГ | | | Відділ економіки  (сектор розвитку підприємництва, споживчого ринку  та захисту прав споживачів) | | | | | | | Розповсюдження інформації про потенціал малого та середнього бізнесу Ніжинської ТГ | | | Збільшення кількості презентаційних та інформаційних матеріалів до 28 на рік |
| 2 | Провести заходи з продажу продовольчих товарів та сільськогосподарської продукції власного виробництва від товаровиробників | | | Збільшення обсягів роздрібного товарообігу. | | | Збільшення кількості проведених заходів до 4 на рік |
| 3 | Підтримка діяльності торгівельно-ярмарково-го простору по вулиці Яворського | | | Залучення місцевих виробників до ярмаркової діяльності | | | Збільшення кількості залучених СГ до 10 |
| 4 | Провести превентивну роботу з підприємцями щодо вимог, закріплених в Законі України «[Про захист прав споживачів»](http://www.peritus.com.ua/zakon-ukrajiny-pro-zahyst-prav-spozhyvachiv/), Порядку провадження торгівельної діяльності та правил торгівельного обслуговування на ринку споживчих товарів | | | Дотримання суб’єктами господарювання норм чинного законодавства в сфері захисту прав споживачів | | | Збільшення кількості наданих консультацій та роз’яснень на 12%. |
| 2.1.6 Розвиток культурного та туристичного потенціалу громади | | | | | | | | | | | | | | |
| *Завдання 1* Збереження та розширення мережі закладів культури | | | | | | | | | | | | | | |
| 1 | Провести поточний ремонт в начальних приміщеннях КЗ позашкільної мистецької освіти «Ніжинська хореографічна школа» та запасного виходу будівлі АБТ «Ритм» Встановити металеву огорожу по лінії розмежування території школи  Обладнання будівлі хореографічної школи установкою пожежної сигналізації та системою оповіщення людей про пожежу 2-го типу | | | Управління культури та туризму Ніжинської міської ради | | | | Поліпшення енергоефективності приміщень, зниження витрат на опалення; підвищення комфорту та безпеки учнів під час навчання; покращення акустичних властивостей приміщень Відновлення функціональності та безпеки запасного виходу; відповідність запасного виходу нормам пожежної безпеки; забезпечення безперешкодного доступу до запасного виходу (відсутність зношених конструкцій) поліпшення естетичного вигляду школи  Відповідність встановленої системи вимогам пожежної безпеки; охоплення всіх зон школи пожежною сигналізацією. | | | | | | Збільшення кількості евакуаційних виходів та засобів пожежної безпеки до нормативного рівня |
| 2 | Створити арт-центр при відділі «Художній музей» Ніжинського краєзнавчого музею імені І.Спаського | | | Створення території для соціального спілкування, співтворчість з іншими людьми, соціальне згуртування. | | | | | | Збільшення контингенту відвідувачів до 1000 чол. |
| *Завдання 2* Розширення музейного та бібліотечного фондів | | | | | | | | | | | | | | |
| 3 | Збільшити експонати музейного фонду Народного музею українського старовин-ного костюму та побуту | | | Управління культури та туризму Ніжинської міської ради | | | | Поповнення експонатів музейного фонду Різноманіття нових експонатів; | | | | | | Збільшення відвідуваності музею; збільшення організованих виставок з новими експонатами |
| 4 | Розширити асортимент та оновити фонди книжкової продукції бібліотек Ніжинської міської ЦБС | | | Зацікавити відвідувачів бібліотек оновленою книжковою продукцією, особливо українською | | | | | | Оновлення книжкового фонду на 1,9 % від усього фонду бібліотеки;  --кількість щомісячних читачів серед дорослих зросте на 15%;  -збільшиться загальна кількість читачів віком 18-24 роки на 5%;  -частка відвідувачів, що обирають українську мову для читання книг, збільшиться на 50%. |
| 5 | Забезпечення сучасною комп’ютерною та оргтехнікою бібліотеки Ніжинської міської ЦБС | | | Користувачі отримають знання щодо важливості володіння інформацією та як протидіяти інформаційним загрозам | | | | | |  |
| *Завдання 3* Створення позитивно-привабливого туристичного іміджу міста та громади | | | | | | | | | | | | | | |
| 6 | Здійснити науково-дослідницьку роботу краєзнавчого спряму-вання про місто та його цікаві локації | | | Управління культури та туризму Ніжинської міської ради  Управління культури та туризму Ніжинської міської ради | | | | Вивчення та введення в інформаційний простір інформації про місто та його цікаві локації | | | | | | Збільшення кількості відвідувачів музеїв  до 8100 на рік  Видання науково- популярних монографії та краєзнавчої літератури |
| 7 | Формування,  облаштування та  популяризація  нових туристичних  маршрутів | | | Всебічне задоволення культурних потреб населення | | | | | | Кількість нових туристичних маршрутів –3  Кількість роздруковано-го роздатково-го матеріалу – 1000 примірників  Кількість туристів – до 7000 чол.  Кількість закордонних туристів – до 100 чол.  Апробація нових турис-тичних маршрутів  збільшення кількості екскурсій до 600. |
| 8 | Розробити нову кон-цепцію висвітлення історії міста, знакових подій і постатей та експозиційних площах музею | | |  |
| 9 | Розробити нові майстер класи та удосконалити старі | | | Відродження, збереження та розвиток народних художніх промислів, як важливої складової духовної культури українського народу Залучення всіх різновікових груп населення | | | | | | Організація проведення нових 25 нових виставок на рік |
| 10 | Затвердити концепцію наповнення експозиційних площ відділу історії міста Ніжина | | |  | | | | | |  |
| *Завдання 4* Відродження і розвиток самодіяльної художньої творчості | | | | | | | | | | | | | | |
| 11 | Участь народних та зразкових аматорських колективів у фести-валях та конкурсах. | | | Управління культури та туризму Ніжинської міської ради | | | | Розвиток самодіяльної художньої творчості.  Збір коштів на допомогу ЗСУ та моральна підтримка.  Впровадження нових стилів та репертуару.  Престижність конкурсів, створення нових творчих колаборацій та обмін досвідом, збільшення кількості учасників у колективах.  Підвищення рівня впізнаваності та репутації колективів. | | | | | | Організовано благодійних концертів та акцій 32 на рік |
| 12 | Організувати проведення культурно-мистецьких заходів | | | Підтримка місцевих ініціатив, емоційне розвантаження населення. | | | | | | Проведено гастрольних концертів та акцій 19 на рік |
| 13 | Відродження проведення обрядових заходів. | | | Популяризація українських обрядів та звичаїв. Відродження і розвиток самодіяльної художньої творчості | | | | | | Проведено 4 вистави на рік |
| 2.1.7 Забезпечення соціального захисту населення, у тому числі внутрішньо переміщених осіб. Підтримка сімей, дітей та молоді. | | | | | | | | | | | | | | |
| *Завдання 1* Реалізація державної соціальної політики у сфері соціального захисту населення | | | | | | | | | | | | | | |
| 1 | Надавати адміністративні послуги соціального характеру в межах повноважень, визначених чинним законодавством, з метою матеріальної підтримки вразливих верств населення, які опинились в складних життєвих обставинах | | | | Управління соціального захисту населення Ніжинської міської ради | | | Своєчасне та в повному обсязі забезпечення соціальними виплатами передбаченими чинним законодавствомта місцевими програмами, мешканців громади ( в тому числі ВПО), які належать до вразливих верств населення та опинились в складних життєвих обставинах | | | | | | Надати матеріальну підтримку особам з числа вразливих верств населення до 13 800 осіб на рік |
| 2 | Реалізувати державні соціальні гарантії окремим категоріям громадян | | | | Забезпечення своєчасної видачі мешканцям громади документів, що підтверджують їх право на пільги та державні соціальні гарантії;  забезпечення потреби мешканців громади в реалізації ними прав на державні соціальні гарантії та пільги | | | | | | Повне задоволення потреби окремих категорій громадян у пільгах та соціальних гарантіях, право на яке вони мають згідно з чинним законодавством |
| 3 | Провести інформаційні заходи для населення через засоби масової інформації про зміни чинного законодавства з питань нарахування та призначення компенсаційних виплат та державних соціальних допомог, заходів з реалізації ветеранської політики | | | | Збільшення кількості мешканців громади, які можуть бути охоплені заходами соціального захисту населення з боку держави та місцевої влади | | | | | | Підвищення інформаційної обізнаності мешканців громади щодо можливих соціальних виплат та пільг |
| *Завдання 2* Реалізація державної соціальної політики у сфері надання населенню соціальних послуг (соціального обслуговування) | | | | | | | | | | | | | | |
| 4 | Створити умови для соціальної інтеграції осіб з інвалідністю, дітей з інвалідністю та інших категорій населення з метою задоволення потреб людей з обмеженими фізичними можливостями | | | Управління соціального захисту населення Ніжинської міської ради | | | | Задоволення потреби осіб з інвалідністю, дітей з інвалідністю та інших окремих категорій населення у допоміжних засобів реабілітації (технічних та інших засобів реабілітації) та у виплаті грошової компенсації вартості за самостійно придбані технічні та інші засобиреабілітації;  забезпечення в повному обсязі осіб з інвалідністю та/або дітей з інвалідністю послугами із комплексної реабілітації | | | | | | Збільшення кількості осіб, забезпечених допоміжними засобами реабілітації відповідно до висновку про необхідність забезпечення особи з обмеженнями повсякденного функціонування допоміжними засобами реабілітації (технічними та іншими засобами реабілітації) на підставі індивідуальної програми реабілітації, на 15%;  Збільшення кількість дітей з інвалідністю та осіб з інвалідністю, які отримали комплексну реабілітацію на 15 % . |
| 5 | Надавати соціальні послуги (соціального обслуговування) громадянам похилого віку, особам з інвалідністю, які не здатні до самообслуговування і потребують постійної сторонньої допомоги. | | | Забезпечення повного та якісного надання соціальних послуг мешканцям громади відповідно до виявленої потреби в соціальних послугах | | | | | | Збільшення кількості отримувачів соціальних послуг на 20%. |
| *Завдання 3* Сфера надання соціальних послуг розширена, а її види збільшені | | | | | | | | | | | | | | |
| 6 | Створити Службу з перевезення при відділенні організації надання адресної натуральної та грошової допомоги Територіального центру соціального обслуговування (надання соціальних послуг) Ніжинської міської ради | | | Управління соціального захисту населення Ніжинської міської ради | | | | Забезпечення мешканців громади комплексом соціальних послуг | | | | | | Збільшення кількості отримувачів соціальних послуг, які проживають у віддалених районах громади, на 40%. |
| 7 | Забезпечити  роботу Простору соціальної адаптації при відділенні денного перебування Територіального центру соціального обслуговування | | | Підтримка психічного здоров’я населення та зниження загального рівня стресу і тривожності серед населення; адаптація осіб/сімей/групи осіб до кризових ситуацій, набуття навичок стресостійкості, мінімізація ризиків психологічної ретравмати-зації | | | | | | Збільшення кількості отримувачів соціальних послуг, які проживають у віддалених районах громади, на 75%. |
| 8 | Започаткувати роботу «Арт-світлиці» на базі Простору соціальної адаптації з метою ревіталізації жінок, постраждалих від війни | | | Збільшення кількості отримувачів соціальних послуг на 10% |
| 9 | Удосконалити роботу сервісу «Університет третього віку» - як складової послуги соціальної адаптації | | | Збільшення слухачів УТВ на 50% |
| 10 | Розвиток комплексної послуги з формування життєстійкості з метою реалізації експериментального проекту згідно з постановою Кабінету Міністрів України від 03.10.2023 № 1049 | | | Підтримка психічного здоров’я населення та зниження загального рівня стресу і тривожності серед населення; адаптація осіб/сімей/групи осіб до кризових ситуацій, набуття навичок стресостійкості, мінімізація ризиків психологічної ретравмати-зації; забезпечення комплексного підходу до надання соціальних послуг особам/сім’ям/групам осіб, які перебувають у складних життєвих обставинах та/або належать до вразливих груп населення; зміцнення сімейних і родинних зв’язків та розвиток батьківських компетентностей | | | | | | Збільшення кількості отримувачів послуг на 45% та зниження загального рівня стресу і тривожності серед мешканців громади |
| *Завдання 4.* Удосконалення проведення соціальної роботи | | | | | | | | | | | | | | |
| 11 | Проводити інформаційно-роз’яс-нювальну роботу з питань пошуків кандидатів у батьки - вихователі для створення та діяльності прийомних сімей | | | Управління соціального захисту населення Ніжинської міської ради  Відділ у справах сім’ї та  молоді | | | | Заохочення сімей/осіб до створення прийомних сімей та збільшення таких сімей в громаді | | | | | | Збільшення кількості прийомних сімей до 13 |
| 12 | Здійснювати працівниками Ніжинського міського центру соціальних служб соціального супроводження прийомних сімей | | | Охоплення піклування сімейними формами виховання дітей сиріт,  дітей позбавлених батьківського піклування | | | | | | 100 % охоп-лення дітей сиріт, дітей позбавлених батьківського піклування сімейними формами виховання |
| 13 | Забезпечити роботу мобільної бригади соціально-психологічної допомоги особам, які постраждали від домашнього насильства та/ або насильства за ознакою статі та спеціалізованої служби первинного соціально-психологічного консультування осіб, які постраждали від домашнього насильства та/ або насильства за ознакою статі. Функціонування «Денного центру з кризовою кімнатою» | | | Зменшення кількості сімей в яких вчиняється насильство та забезпечення тимчасовим житлом осіб, які постраждали від домашнього насильства | | | | | | 100% охоп-лення постраж-далих осіб соціальними послугами у спеціалізова-них службах підтримки |
| 0 | Реалізувати Програму запобігання та протидії домашньому насильству на 2023-2024 роки | | | Зменшення кількості випадків домашнього насильства та насильства за ознакою статі | | | | | | Охоплення 100% кривд-ників Програ-мою «Впро-вадження програм для кривдників, які вчиняють до-машнє насиль-ство» |
| 15 | Здійснити організаційні заходи щодо соціальної та професійної адаптації ветеранів війни, членів їх сімей та прирівняних до них осіб | | | Забезпечення соціального захисту та сприяння поверненню до продуктивної зайнятості ветеранів війни, членів їх сімей та прирівняних до них осіб | | | | | | Здійснення заходів з професійної адаптації вете-ранів війни, членів їх сімей та прирів-няних до них осіб до 7 на рік |
| *Завдання 5* Розвиток сімейних форм виховання дітей-сиріт та дітей, позбавлених батьківського піклування,створення умов для всебічного розвитку та виховання дітей. | | | | | | | | | | | | | | |
| 16 | | Організувати своєчасне виявлення, облік, проведення соціального інспектування та супроводження сімей, які неспроможні або не бажають виконувати виховні функції стосовно дітей, надавати комплексну допомогу сім’ям з дітьми. | | Служба у справах дітей виконавчого комітету Ніжинської міської ради  Служба у справах дітей виконавчого комітету Ніжинської міської ради | | | Подолання або мінімізація складних життєвих обставин та повернення дітей в сім’ї, попередження соціального сирітства.  Упровадження нових форм та методів, спрямованих на раннє виявлення дітей, які опинилися у складних життєвих обставинах, профілактику право-порушень та соціального сирітства. | | | | | | | Кількість сімей, яким надана комп-лексна допо-мога |
| 17 | | Влаштувати дітей у патронатні сім’ї, прийомні сім’ї та дитячі будинки сімейного типу. | | Охоплення сімейними формами виховання дітей-сиріт та дітей, позбавлених батьківського піклування | | | | | | | Створення 1 прийомної сім’ї, 1 патро-натної сім’ї |
| 18 | | Забезпечити роботу Єдиного електронного банку даних дітей-сиріт та дітей, позбавлених батьківського піклування і громадян, які бажають взяти їх на виховання та Єдиного електронного банку даних дітей, які опинились у складних життєвих обставинах | | Облік даних дітей-сиріт та дітей, позбавлених батьківського піклування і громадян, які бажають взяти їх на виховання та даних про дітей, які опинились у складних життєвих обставинах | | | | | | | 100% запов-нення обліко-во-статистич-них карток |
| 19 | | Забезпечити пріоритети націо-нального усиновлення дітей-сиріт та дітей, позбавлених батьків-ського піклування | | Забезпечення права кожної дитини-сироти або дитини, позбавленої батьківського піклування, на виховання в сім’ї. Ніжинської міської ради | | | | | | | 100% охоп-лення дітей-сиріт та дітей, позбавлених батьківського піклування сімейними формами виховання |
| 20 | | Забезпечити в разі втрати дитиною батьківського піклу-вання, першочергове її влаштування в сім’ї громадян України на усиновлення, під опіку та піклування, на виховання в дитячі будинки сімейного типу, прийомні сім’ї. | | Збільшення кількості кандидатів в усиновителі та кількості усиновлених дітей. | | | | | | | Станом на 2024 р. 1 подружня пара є кандидат в усиновителі; на 2025 р. 2 |
| 21 | | Здійснювати контроль за дотриманням культурно-розважальними закладами нормативно-правових актів щодо порядку відвідування їх дітьми, заборони продажу алкогольних напоїв, тютюнових виробів, розповсюдження наркотиків, пропаганди насилля, жорстокості та сексуальної розпусти проведення рейдів у місця відпочинку молоді та дітей, операцій «Діти вулиці», «Вокзал», «Урок», «Канікули». | | Упровадження нових форм та методів, спрямованих на раннє виявлення дітей, які опинилися у складних життєвих обставинах, профілактику правопо-рушень та соціального сирітства. | | | | | | | Збільшення кількості рейдів до 48 за рік |
| 22 | | Удосконалити механізм взаємодії з питань профілактики правопорушень та соціального сирітства, здійснення контролю за умовами утримання, виховання та навчання дітей-сиріт та дітей, позбавлених батьківського піклування. | | Забезпечення належного утримання і виховання дітей-сиріт та дітей, позбавлених батьківського піклування, в прийомних сім'ях, дитячих будинках сімейного типу, сім'ях опікунів, піклу-вальників | | | | | | |  |
| 23 | | Провести, з нагоди 1 червня – Міжна-родного дня захисту дітей | | Привернення уваги до проблем дотримання прав і охорони здоров’я дитини. Визначення ролі сім’ї у суспільстві | | | | | | | Кількість учас-ників у організованих заходах до 644 осіб |
| 24 | | Провести з нагоди 1 вересня акцію «Готуємо дітей до школи» для дітей, які перебувають у складних життєвих обставинах | | Зменшення кількості дітей, які не приступили до навчання в загальноосвітніх закладах, через скрутне фінансове становище | | | | | | | 100% охоплен-ня дітей, які перебувають на обліку в Службі |
| 25 | | Сприяти соціалізації підлітків та молоді, позбавлених батьків-ського піклування, шляхом налагодження комунікації з проактивною молод-дю міста під час проведення спільних комунікативних платформ та ігрових заходів.  Забезпечення влаш-тування дітей-сиріт та дітей, позбавлених батьківського піклу-вання з урахуванням пріоритетності впровадження сімейних форм влаштування | |  | | | Зменшення кількості правопорушень серед підлітків та молоді, позбавлених батьківського піклування, | | | | | | |  |
| *Завдання 5* Формування сімейних цінностей, протидія дискримінації та гендерній нерівності | | | | | | | | | | | | | | |
| 26 | | Поліпшити соціально-побутові умови багатодітних сімей. Надавати фінансову допомогу багатодітним сім’ям, які опинились у складних життєвих обставинах, багатодітним сім’ям, в яких діти вступають до першого класу, у яких народилася п’ята та наступна дитина | | Відділ у справах сім’ї та молоді | | | | | | Задоволення потреб багатодітних сімей, створення сприятливих умов для виховання дітей у багатодітних сім’ях | | | | Надати матеріальну допомогу не менше ніж 34 багатодітним сім’ям |
| 27 | | Підтримка родин загиблих, з метою їх соціального захисту | | Поліпшення соціально-психологічного мікро-клімату членів сімей загиблих (померлих) Захисників і Захисниць України. Можливість отримання сім’ями додаткових соціальних гарантій та допомог, сприяння вирішенню інших соціально-побутових пи-тань. | | | | Кількість родин, охоп-лених під-тримкою |
| 28 | | Забезпечити оздо-ровлення пільгових категорій населення. | | Охоплення оздоровчими та відпочинковими послугами дітей громади | | | | Оздоровлення у дитячих таборах не менше ніж 50 дітей. |
| 29 | | Проведення різноманітних заходів, які висвітлюють проблеми гендерної нерівності та дискримінації | | КЗ «Ніжинський міський молодіжний центр» | | | | | | Підвищення обізнаності молоді щодо протидії гендерній нерівності та дискримінації; формування у молоді нетерпимості до будь-яких форм дискри-мінації | | | | Проведено мінімум 3 сесії настільних ігор на місяць протягом року |
| 30 | | Проведення кіно-показів документ-тального кіно в межах клубу медіапросвіти з прав людини «БезПопкорну» мережі DocuDays з тем гендерної нерівності, дискри-мінації тощо | | Підвищення обізнаності молоді щодо протидії гендерній нерівності та дискримінації шляхом інструменту документ-тального кіно; популя-ризовано інструмент документального кіно як форми роботи з молоддю | | | | Проведено кінопокази документального кіно мінімум 1 раз на місяць протягом року |
| **2.1.8**. Надання якісних адміністративних послуг | | | | | | | | | | | | | |  |
| *Завдання 1* Формування зручної сервісної системи надання адміністративних послуг у громаді | | | | | | | | | | | | | | |
| 1 | Впровадження опти-мізованих спрощених процедур для отримання адміні-стративних послуг | | | Управління «Центр надання адміністративних послуг» | | | | | Розширення можливостей для отримання адмінпослуг.  Покращення якості, кількості та швидкості надання таких послуг | | | Зменшення часу очіку-вання для отримання ад-міністративних послуг | | |
| 2 | Відновлення роботи державних реєстрів та відповідного доступу до них реєстраторів Центру надання адміні-стративних послуг | | | Збільшення кількості наданих адмінпослуг | | |
| 3 | Впроваджувати кращі практики у роботі Центру надання адміністративних послуг та поширення публічної інформації щодо його діяльності | | | Підвищення якості резуль-татів наданих адмінпослуг, зменшення скарг та нарікань | | |
| 4 | Першочергове забез-печення адмін-послугами ветеранів війни, членів їх сімей та прирівняних до них осіб | | | Кількість на-даних послуг ветеранам війни, членам їх сімей та прирівняних до них осіб | | |

2.2. Забезпечення належних умов для проживання громадян та стабільної діяльності житлово-комунального господарства громади

|  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| № п/п | Зміст заходів | | | Відповідальні виконавці | | Очікувані результати | | | | | Індикатори результату | | | |
| 2.2.1. Забезпечення стабільного функціонування критичної інфраструктури, житлово-комунального господарства громади | | | | | | | | | | | | | | |
| *Завдання 1* Створення умов для ефективного функціонування підприємств житлово-комунального господарства | | | | | | | | | | | | | | |
| 1 | Модернізація систем тепло -, водопостачання та водовідведення та очистки стічних вод з метою приведення їх технічного стану до сучасних норм та підвищення їх стійкості  Скорочення питомих показників використання енергетичних і матеріальних ресурсів, необхідних для виробництва (надання) житлово-комунальних послуг. | | | | УЖКГ та Б Ніжинської міської ради, фінансове управління НМР, комунальні підприємства | Оновлення техніч-ної бази КП, забезпечення безперебійної роботи КП, забезпечення спо-живачів кому-нальними послуга-ми належної якості | | | | | Збільшення кількості підприємств, які оновили матеріально-технічний стан у поточному році | | | |
| 2 | Оптимізувати фінансову підтримку з бюджету громади для вирішення нагальних питань господарської діяльності комунальних підприємств | | | |  | | | |
| 3 | Раціонально планувати діяльність підприємств комунальної форми власності. Забезпечити виконання  затверджених показників фінансових планів на 2025 рік. Оптимально використовувати кадрові, майнові, матеріальні і фінансові ресурси. | | | | Комунальні підприємства громади, сектор економічного аналізу відділу економіки | Підвищення ефективності фінансово-господарської діяльності підпри-ємств комунальної власності | | | | | Збільшення кількості КП, які проводять прибуткову діяльність | | | |
| 4 | Забезпечити прибутковість  комунальних підприємств за рахунок збільшення обсягів виконання планових робіт та підвищення якості послуг. | | | |
| 5 | Стимулювати інвестиційну діяльність комунальних підприємств з метою залучення додаткових коштів для модернізації та реконструкції виробничо-технологічних фондів | | | | Комунальні підприємства громади, відділ міжнародних зв’язків та інвестиційної діяльності | Підвищення рівня забезпеченості споживачів послу-гами належної якості | | | | | Збільшення обсягів залучених інвестицій | | | |
| 6 | Сприяти тимчасовій зайнятості шляхом залучення до громадських та інших робіт тимчасового характеру | | | | Комунальні підприємства, Ніжинська міськрайонна філія Черні-гівського обласного центру зайня-тості | Підтримання належного рівня благоустрою території громади, забезпечення зайнятості та соціальної інтег-рації громадян;  відновлення та відбудова об’єктів критичної інфра-структури | | | | | Збільшення кількості залучених безробітних до громадських та суспільно корисних робіт на 30% | | | |
| 7 | Проводити інформаційну роботу з метою недопущення зростання боргів споживачів за надані житлово-комунальні послуги | | | | Комунальні підприємства громади | Підвищення рівня оплати за надані послуги спожива-чами. Забезпечення обіговими коштами підприємств, які надають житлово-комунальні послуги | | | | | Зниження заборгованості за надані житлово-комунальні послуги на 15% | | | |
| 2.2.2 Розвиток транспортної інфраструктури | | | | | | | | | | |  | | | |
| *Завдання 1* Забезпечення належного стану безпеки руху на дорогах комунальної власності | | | | | | | | | | | | | | |
| 1 | Заміна пошкоджених та встановлення відсутніх дорожніх знаків | | | | УЖКГ та Б Ніжинської міської ради | Підвищення безпеки дорожнього руху | | | | | Кількість встановлених дорожніх знаків | | | |
| 2 | Зміна організації дорожнього руху на перехресті вулиць Незалежності-Нечвалівська шляхом будівництва світлофорного об’єкта . | | | | Покращення стану вулично-шляхової мережі, забезпе-чення безпеки дорожнього руху. Попередження дорожньо - транс-портного травма-тизму | | | | | Зменшення ДТП та випадків травматизму | | | |
| 3 | Встановлення огороджень (турнікетів), що унеможливлюють вихід пішоходів на проїзну частину по вулиці С. Прощенка | | | | Забезпечення без-пеки дорожнього руху | | | | | Кількість встановлених турнікетів | | | |
| 4 | Нанесення дорожньої розмітки на вулично – шляховій мережі міста Ніжина | | | | Попередження дорожньо-транспортного травматизму | | | | | Кількість вулиць з оновленою розміткою | | | |
| Завдання 2 Відремонтовані ділянки доріг та вулиць | | | | | | | | | | | | | | |
| 5 | Капітальний ремонт дороги по вул. Богушевича | | | | УЖКГ та Б Ніжинської міської ради | Покращення стану вулично-шляхової мережі, забезпечення безпеки дорожнього руху | | | | | Протяжність дороги 253м | | | |
| 6 | Капітальний ремонт внутріквартальної дороги по вул. Олександра Мацієвського | | | | Протяжність дороги 580м | | | |
| *Завдання 3* Покращення якості послуг та підвищення рівня безпеки у сфері пасажирських автоперевезень. | | | | | | | | | | | | | | |
| 7 | | | Забезпечити рух маршрутних автобусів згідно затвердженої Маршрутної мережі та оптимальної кількості рухомого складу для роботи на маршрутах по Ніжинській територіальній громаді | | УЖКГ та Б Ніжинської міської ради | Забезпечення перевезення пасажирів на маршрутах, визначених рішен-ням виконавчого комітету Ніжин-ської міської ради | | | | Збільшення обсягів пере-везення паса-жирів на маршрутах | | | | |
| 8 | | | Сприяти оновленню рухомого складу на транспортні засоби середньої і великої місткості та обладнані не менше, ніж двома входами/виходами для пасажирів з автоматичним відкриванням дверей. | | Підвищення якості і доступності пасажирських автотранспортних послуг; підви-щення рівня безпеки пасажир-ських автопере-ревезень | | | | Кількість онов-лених транс-портних засобів | | | | |
| 9 | | | Поліпшити транспортне обслуговування осіб з обмеженими фізичними можливостями, шляхом стимулювання до цього приватних перевізників | | Забезпечення перевезення піль-гових категорій населення | | | | Кількість транспортних засобів з поліп-шеним обслуго-вуванням | | | | |
| 10 | | | Здійснювати контроль за виконанням договірних умов і вимог законодавства у сфері пасажирських автоперевезень | | Забезпечення належного виконання договірних умов щодо перевезення пасажирів на автобусних маршрутах загального користування | | | |  | | | | |
| 2.2.3. Забезпечення якості надання населенню житлово-комунальних послуг | | | | | | | | | | | | | | |
| *Завдання 1* Забезпечити стабільне функціонування систем тепло-, водопостачання та водовідведення | | | | | | | | | | | | | | |
| 1 | Улаштувати когенераційну установку на одній із котелень міста за умови надання її благодійним фондом. | | | | ТОВ «НіжинТеплоМережі» | | | | Забезпечення власних потреб котельні високоефективним альтернативним джерелом електричної енергії. | | | | |  |
| 2 | Провести реконструкцію мереж теплопостачання із залученням міжнародних грантів | | | | Зменшення втрат теплової енергії в мережах теплопостачання | | | | | Зменшення питомої ваги втрат тепла на 16,4 % |
| 3 | Здійснювати контроль за якістю питної та стічної води відомчою акредитованою лабораторією КП «НУВКГ» відповідно до затверджених графіків відбору проб Щоквартальний паралельний відбір проб питної води з Ніжинським лабораторним центром та Ніжинською міжрайонною державною лабораторією. | | | | КП «НУВКГ» | | | | Забезпечення мешканців громади якісною питною водою | | | | | Поліпшення якості питної води та стічних вод |
| 4 | Проводити та виконувати планово-попереджувальні ремонти, ревізії основного та допоміжного обладнання, підготовка до роботи в осінньо-зимовий період,здійснення ремонту і заміни найбільш аварійних та зношених інженерних мереж. | | | | Підтримка в робочому стані споруд та обладнання водопровідних, каналізаційних насосних станцій і очисних споруд | | | | | Кількість проведе них ремонтів та ревізій, зменшення кількості аварій |
| 5 | Весняна та осіння промивка резервуарів чистої води та вуличних водопровідних мереж. | | | |
| 6 | Вжити заходів для забезпечення своєчасних та в повному обсязі розрахунків споживачів за надані послуги тепло- та водопостачання | | | | ТОВ «НіжинТеплоМережі», КП «НУВКГ» | | | | Збільшення обігових коштів підприємств, які надають кому-нальні послуги | | | | | Зростання рівня оплати за житлово-комунальні послуги до 98% |
| *Завдання 2* Створення дієвої системи управління відходами на території громади | | | | | | | | | | | | | | |
| 1 | Збільшити кількість контейнерних майданчиків у громаді | | | | Управління ЖКГ та Б | | Зменшення стихійних сміттєзвалищ, покращення санітарного стану громади | | | | | | Збільшення кількості контейнерних майданчиків до 64. | |
| 2 | Розробити оновлену схему санітарної очистки міста | | | | Покращення благоустрою міста  Підвищення екологічної безпеки. Адаптація до зміни клімату. Відновлення і захист сприятливого для життєдіяльності населення навколиш-нього природного середовища. | | | | | |  | |
| 3 | Зменшити кількість стихійних сміттєзвалищ | | | | КП «ВУКГ» | | Покращення санітарного стану територій, недопущення складування відходів у невстановлених для цього місцях;  покращення якості та умов проживання громадян;  досягнення безпеч-ного для здоров’я людини стану навколишнього природного сере-довища | | | | | | Зменшення обсягів утворення стихійних сміттєзвалищ до 3203,3 т | |
| 4 | Розробити та розміщувати плакати (постери) з інформаційно-комунікаційною інформацією на об’єктах благоустрою, у транспорті, громадських місцях та поширення відео- та аудіо- роликів в медіа | | | | Підвищення обізна-ності громадськості стосовно сучасного управління побуто-вими, покращення санітарного стану територій, недопу-щення складування відходів у невстановлених місцях. | | | | | | Збільшення рівня охоплення споживачів послугою з управління побутовими відходами на 1% | |
| *Завдання 3* Підтримка житлового фонду та територій в належному стані | | | | | | | | | | | | |  | |
| 1 | Надавати послуги згідно переліку робіт, що входять у договори на управління багатоквартирними будинками. | | | | Комунальне підприємство «Служба єдиного замовника», мешканці громади | | |  | | | | | 100% охоплення послугою прибудинкових територій | |
| 2 | Забезпечити в зоні обслуговування своєчасне та якісне прибирання прибудинкових та додаткових територій | | | | Покращення санітарного стану та благоустрою територій, недопущення утворення стихійних сміттєзвалищ, диких порослів | | | | |
| 3 | Обслуговувати та ремонтувати інженерні мережі життє-забезпечення в багатоквартирних будинках | | | | Своєчасне та якісне надання послуги з управління бага-токвартирними будинками та недопущення виникнення аварійних ситуацій мереж життєзабезпечення. | | | | | Зменшення кількості аварійних ситуацій | |
| 4 | Проводити згідно планів поточні ремонти та обслуговувати основні конструктиви житлових будинків | | | |
| 5 | Обслуговувати та утримувати в належному стані ліфти | | | |
| 6 | Обслуговувати димові та вентиляційні канали | | | |
| 7 | Придбавати електроенергію для освітлення місць загального користування у житлових будинках на договірних засадах | | | |
| 9 | Забезпечити належні санітарні умови та запобігати виникненню аварійних ситуацій мереж життєзабезпечення. | | | |
| 10 | Розвиток сучасних форм самоорганізації населення в утриманні житлового фонду | | | | Управління ЖКГ та Б | | | Сприяння створення нових ОСББ та інших форм самоорганізації населення | | | | | Збільшення кількості ОСББ на 2. | |
| 2.2.4 Розширення енергозберігаючих заходів | | | | | | | | | | | | |  | |
| *Завдання 1* Оптимізація енергоспоживання | | | | | | | | | | | | | | |
| 1 | Сприяти збільшенню обсягів виробництва та споживання енергії, виробленої з альтернативних, в тому числі відновлювальних джерел енергії (встановлення сонячних електростанцій, когенераційних установок, котлів на твердому паливі, теплових насосів тощо). | | | | Відділ економіки (сектор енергоменедж-менту та енергоефектив-ності) | | | Покращення екологічного стану громади шляхом змен-шення викидів СО2. Зміцнення стійкості громади до надзвичайних ситуацій, пов’язаних з військовими діями. | | | | Збільшення обсягів виробництва та споживання енергії, виробленої з альтернативних, в тому числі відновлювальних, джерел енергії.  до 1200000 кВт/год | | |
| 2 | Розширити використання механізму енергосервісу для оптимізації енергоспоживання об’єктами бюджетної та комунальної сфер, соціальної інфраструктури. | | | | Економія витрат енергоресурсів в бюджетній та комунальній сферах. | | | | Кількість діючих енергосервіс-них договорів  13. | | |
| 3 | Розпочати впровадження автоматизованого обліку енергоспоживання та параметрів мікроклімату з дистанційною передачею даних до системи енергомоніторингу. | | | | Покращення контролю за споживанням енергоресурсів та можливості оперативного реагування . | | | | Кількість будівель комунальної власності, обладнаних приладами дистанційної передачі даних -  3 будівлі | | |
| 4 | Проводити навчання енергоефективної поведінки з відповідальними особами з енергозбереження будівель бюджетної та комунальної сфер та проведення роз'яснювальної роботи щодо необхідності та економічних переваг впровадження енергоефективних заходів населенням у побуті. | | | | Економія витрат енергоресурсів в бюджетній та комунальній сферах. | | | | Кількість людей, які пройшли навчання . | | |
| 5 | Проводити роз'яснювальну роботу щодо необхідності та економічних переваг використання відновлювальних джерел енергії на підприємствах та у побуті. | | | | Зміцнення стійкості громади до надзвичайних ситуацій, пов’язаних з військовими діями. | | | | Кількість людей, охоплених відповідною інформацією.  Зростання кількості діючих СЕС до 10 шт. | | |
| 6 | Модернізація вуличного освітлення та встановлення енергозберігаючих світлодіодних ліхтарів вуличного освітлення | | | | УЖКГ та Б,  КП «ВУКГ» | | | Скорочення питомих показників використання енергоресурсів; поліпшення комфорту та умов проживання громадян. | | | | Кількість встановлених енергозберігаючих світло-діодних ліхтарів вуличного освітлення за рік 283 шт. | | |
| 7 | Герметизація температурних швів та міжпанельних стиків у багато-квартирних будинках | | | | КП «СЄЗ» | | | Покращення енергетичних характеристик житлового фонду; зменшення питомих витрат теплової енергії, зменшення витрат державного бюджету на фінансування субсидій та пільг населенню на оплату житлово-комунальних послуг | | | | Кількість будинків, де проведена герметизація 10 | | |
| 8 | Утеплення труб системи опалення у підвалах багатоквартирних будин-ках | | | | Кількість будинків, де проведено утеплення труб 9 | | |
| 9 | Встановити в місцях загального користування (під’їзди, підвали) енергозберігаючих освітлювальних приладів з датчиками руху | | | | Кількість замінених ламп у багатоквартирних будинках 4 | | |
| 10 | Заміна дерев'яних вікон у місцях загального користування на метало-пластикові | | | | Кількість будинків , у яких замінені вікна 6 | | |
| 11 | Заміна вхідних блоків у під'їзди на металеві. | | | | Кількість будинків, де замінені вхідні блоки-5. | | |
| 2.2.5 Забезпечення ефективного управління об’єктами комунальної форми власності | | | | | | | | | | | | | | |
| *Завдання 1* Ефективне використання комунального майна | | | | | | | | | | | | |  | |
| 1 | | Забезпечити проведення поточної інвентаризації об'єктів комунальної власності територіальної громади | | | Управління комунального майна та земельних відносин Ніжинської міської ради | | Належний облік об'єктів комунальної власності та їх збереження | | | | | |  | |
| 2 | | Проводити незалежні оцінки нерухомого майна, їх рецензій та послуг з технічної інвентаризації майна | | | Забезпечення якісної оцінки майна для визначення реальної вартості та можливості прийняття у комунальну власність | | | | | | Кількість проведених незалежних оцінок нерухомого майна-11 | |
| 3 | | Розміщувати інформацію у друко-ваних та електронних ЗМІ про комунальне майно, про взяття на облік безхазяйного майна. | | | Формування та підтримка інтересу до об`єктів кому-нальної власності | | | | | | Кількість розміщеної інформації -12 | |
| 4 | | Здійснювати першочергову прива-тизацію об'єктів з малою інвести-ційною привабливістю | | | Ефективне управ-ління майном, збільшення надход-жень до бюджету | | | | | | Кількість обєктів з малою інвестиційною приваб-ливістю, що підля-гають при-ватизації 2 | |
| 5 | | Виявляти безхазяйне майно на території громади та проводити заходи щодо прийняття майна у комунальну власність | | | Упорядкування обліку майна, збільшення надход-жень до бюджету громади від його використання чи реалізації . | | | | | | Кількість майна, прийнятого у кому-нальну власність -6 | |
| 6 | | Замовляти проекти реконструкцій, перепланування та переобладнання, дозвільної документації на буді-вельні роботи та їх виконання | | | Реконструкція нежитлового майна в житлове з метою включення до комунального житлового фонду квартир, поліпшення житлових умов громадян | | | | | | Кількість замовлених проєктів | |
| 7 | | Укладати та продовжувати догово-ри оренди комунального майна | | | Поповнення бюджету громади від оренди | | | | | | Кількість укладених договорів та продов-жених -20,  збільшення надход-жень до бюджету на 10%. | |
| *Завдання 2* Соціально орієнтовне землекористування на засадах ринкової економіки | | | | | | | | | | | | |  | |
| 1 | | Контроль за своєчасністю укладан-ня договорів оренди земельних ділянок, внесення змін та розірван-ня/припинення договорів оренди земельних ділянок | | | Управління комунального майна та земельних відно-син Ніжинської міської ради | | Стабільне наповнення бюджету громади для спрямування на соціально-економічний розвиток громади | | | | | | Кількість укладених договорів | |
| 2 | | Продаж земельних ділянок власни-кам об’єктів нерухомого майна, розміщеного на цих ділянках | | | Кількість проданих земельних ділянок 10 | |
| 3 | | Продаж права оренди/власності вільних від забудови земельних ділянок комунальної власності на земельних торгах | | |

2.3 Створення сприятливих умов для стабільного функціонування бізнесу

|  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| № п/п | Зміст заходів | | Відповідальні виконавці | | | Очікувані результати | | Індикатори результату | |
| 2.3.1 Модернізація та розвиток промислового виробництва | | | | | | | |  | |
| *Завдання 1* Створення умов для *з*береження промислового потенціалу громади | | | | | | | | | |
| 1 | Надавати всебічну підтримку підприємствам, що мають стратегічне значення для економіки громади та формують її економічний потенціал в межах повноважень органів місцевого самоврядування. | | | Відділ економіки виконавчого комітету Ніжинської міської  Відділ міжнародних зв’язків та інвестиційної діяльності виконавчого комітету Ніжинської міської ради | | Збереження та розвиток промис-лового потенціалу міста | | Збільшення частки прибутково працюючих підприємств | |
| 2 | Проводити моніторинг обсягів промислового виробництва та діяльності промислового комплексу громади. | | | Стабілізація та поліпшення роботи промислових під-приємств | | Кількість підприємств які відновили діяльність | |
| 3 | Залучати до участі у заходах, які сприяють підвищенню конкуренто-спроможності товарів та послуг місцевих виробників, інформаційна підтримка, яка сприяє виходу на ринки інших регіонів та отримання комерційних пропозицій від потенційних партнерів. Промоція експортного потенціалу серед між-народної спільноти | | | Укладання нових контрактів, розши-рення кола кон-тактів | | Збільшення кількості учасників у заходах | |
| 2.3.2 Розширення зовнішньоекономічної діяльності та реалізація інвестиційного потенціалу громади | | | | | | | | | |
| *Завдання 1* Громада є інвестиційно привабливою | | | | | | | | | |
| 1 | | Підтримка партнерських зв’язків та розширення співробітництва з новими міжнародними партнерами, дипломатичними представ-ництвами та консульськими установами іноземних держав | | Відділ між народ-них зв’язків та інвестиційної діяльності виконавчого комітету Ніжинської міської ради | | Зміцнення міжна-родної співпраці, залучення нових інвесторів, поліп-шення репутації міста на міжнародній арені, підписання нових угод про співпрацю та реалізація спільних проектів з міжнародними партнерами. | | | Сума залу-чених гран-тових кош-тів 166,5 млн. грн  Кількість укладених меморанду-мів про співпрацю  10 |
| 2 | | Співробітництво з міжнародними та вітчизняними фінансовими установами стосовно отримання кредитів, грантів та залучення міжнародної технічної допомоги для реалізації інвестиційних проектів | | Отримання фінан-сових ресурсів для реалізації інвести-ційних проектів, зниження фінан-сового навантаження на місцевий бюджет, модернізація інфраструктури, створення нових робочих місць, підвищення інвестиційної привабливості міста. | | | Кількість підписаних угод про співпрацю 10 |
| *Завдання 2* Розроблення містобудівної документації | | | | | | | | | |
| 1 | | Розробити Комплексний план просторового розвитку території Ніжинської міської територіальної громади | | Відділ містобудування  та архітектури | | Збезпечення сталого розвитку терито-ріальної громади, з додержанням прин-ципу збалан-сованості держав-них, громадських та приватних інтересів | | |  |
| 2 | | Оновити Генеральний план та історико-архітектурний опорний план міста Ніжин, відповідно до Порядку розроблення, оновлення, внесення змін та затвердження містобудівної документації затвердженого Постановою КМУ від 01.09.2021 року № 926. | |  |
| 2.3.3 Забезпечення доступу до ресурсів та стимулювання розвитку бізнесу | | | | | | | | | |
| *Завдання1* Створення умов для розвитку підприємництва | | | | | | | | | |
| 1 | | Підтримка в актуальному стані на офіційному сайті міської ради розділу «Регуляторна політика» | | Відділ економіки виконавчого комітету Ніжинської міської ради (сектор розвитку підприємництва, споживчого ринку та захисту прав споживачів) | | | Забезпечення публічності та прозорості реа-лізації державної регуляторної політики | | Кількість публікацій |
| 2 | | Проводити публічні обговорення проєктів регуляторних актів із залучення малого та середнього бізнесу | | Залучення суб’єктів господ-дарювання до розробки рішень міської ради, що впливають на розвиток МСП. Дотримання ре-гуляторної про-цедури. | | Кількість проведених обговорень |
| 1 | | Співпраця з Радою підприємців, у тому числі щодо підготовки пропозицій та звернень до органів державної влади, щодо адаптації чинного законодавства до умов ведення бізнесу та викликів, спричинених воєнним станом | | Відділ економіки виконавчого комітету Ніжинської міської ради (сектор розвитку підприємництва, споживчого ринку та захисту прав споживачів)  Відділ економіки виконавчого комітету Ніжинської міської ради (сектор розвитку підприємництва, споживчого ринку та захисту прав споживачів) | | | Спільна діяльність представників бізнесу та органу місцевого самоврядування щодо підтримки та розвитку підприємництва | | Кількість підготовлених спільних пропозицій та звернень |
| 2 | | Запровадити консультації та поширити інформаційні повідомлення для суб’єктів МСП в соціальних мережах, офіційному сайті ін. ресурсах щодо можливостей підтримки розвитку бізнесу з боку держави та донорських організацій, зокрема через популяризацію дайджесту грантів | | Підвищення поінформованості суб’єктів підприємництва щодо можли-востей фінансово-кредитної під-тримки, підприєм-ницьких ініціатив. | | Кількість проведених консультацій, кількість інформаційних повідомлень-195 |
| 3 | | Розширити діяльність Центру підтримки підприємництва (Бізнес-хабу) шляхом органі-зації/поширення інформації щодо проведення інформаційних заходів, вебінарів, навчань з питань ознайомлення з грантовими програмами для бізнесу та підготовки заявок, бізнес-проектів | | Підвищення обізнаності суб’єктів господарювання та осіб, бажаючих відкрити власну справу в питаннях ведення господар-ської діяльності, участі у грантових програмах, особ-ливостей скла-дання необхідних документів | | Кількість поданих заявок та кількість бізнес-проектів. Кількість заходів на  рік -7, кількість публікацій 50 |
| 4 | | Надавати фінансову допомогу суб’єктам господарювання на безповоротній основі на створення або розвиток власного бізнесу, розвиток туристичної інфраструктури на території Ніжинської МТГ, визначеним категоріям отримувачів | | Розширення фі-нансових можливостей суб’єктів господ-дарювання | | Кількість СГ, які отримали фінансову допомогу |
| 5 | | Відзначати суб’єктів господ-дарювання до професійних свят: День працівників торгівлі, День підприємця, День працівників харчової промисловості, День працівників сільського господ-дарства України та ін. | | Популяризація здійснення  підприємницької діяльності в громаді | | Кількість залучених учасників заходу |
| *Завдання 2* Підтримка волонтерського руху в громаді | | | | | | | | | |
|  | | Надавати фінансову підтримку громадським організаціям, що зареєстровані та здійснюють волонтерську діяльність на території Ніжинської МТГ, за рахунок коштів бюджету Ніжинської МТГ | | Відділ економіки виконавчого комітету Ніжинської міської ради (сектор розвитку підприємництва, споживчого ринку та захисту прав споживачів) | | | Популяризація та підтримка волонтерського руху в громаді, забезпечення потреб ЗСУ | | Кількість СГ, які отримали фінансову підтримку |
|  | | Відзначати міжнародних партнерів та активістів волонтерського руху до Міжнародного дня волонтера | | Кількість відзначених учасників |
| 2.3.4 Розвиток ринку праці, підвищення рівня зайнятості населення | | | | | | | | |  |
| |  |  | | --- | --- | | *Завдання 1* Реалізація заходів сприяння зайнятості та підтримка економічної активності мешканців громади |  | | | | | | | | | | |
| 1 | | Сприяти працевлаштуванню населення, що шукає роботу та звертається за послугами до служби зайнятості, на вільні та новостворені робочі місця; подальшому розвитку клієнто-орієнтованості соціальних послуг. | | Ніжинська міськрайонна філія Чернігівського обласного центру зайнятості | | | Підвищення рівня зайнятості населення | | Збільшення кількості працевлаштованих |
| 2 | | Продовжити профорієнтаційну роботу у напрямку інформування та мотивації широких верств населення до професійного росту, розвитку вмінь, компетенцій та кваліфікації протягом усього життя, легальної зайнятості. | | Якісна та адресна профорієнтаційна робота з населенням, направлена на обґрунтований вибір або зміну професії відпо-відно до потреб ринку праці | | Кількість організованих заходів профорієнта-ційного спрямування |
| 3 | | Проводити професійну підготовку, перепідготовку та підвищення кваліфікації безробітних громадян з метою підвищення їх конкурент-ноздатності та покращання якості робочої сили з урахуванням потреб та відновлення ринку праці. | | Покращення якості робочої сили, задоволення потреб робото-давців у кваліфікованих кадрах | | Кількість безробітних громадян, які підвищили кваліфікацію |
| 4 | | Організовувати громадські роботи, роботи тимчасового характеру та суспільно-корисні роботи, які заохочують та стимулюють безробітних до продуктивної зайнятості та здійснюються в інтересах громади. | | Мотивація безро-бітних до праці, тимчасова зайня-тість населення, матеріальна під-тримка осіб, що втратили роботу | | Кількість безробітних, залучених до участі у громадських роботах |
| 5 | | Стимулювати створення нових робочих місць роботодавцями, що ведуть свою діяльність в пріоритетних галузях економіки, шляхом надання компенсації фактичних витрат у розмірі єдиного внеску на загальнообов'язкове державне соціальне страхування у разі працевлаштування за направленням служби зайнятості безробітних громадян, в тому числі, які недостатньо конкурентоспроможні на ринку праці | | Створення нових робочих місць роботодавцями та стимулювання працевлаштуван-ня безробітних | | Кількість створених нових робочих  місць для працевлаштування безро-бітних |
| 6 | | Стимулювати роботодавців працевлаштовувати працівників, які відносяться до певних категорій, які недостатньо конкурентоспроможні на ринку праці, шляхом надання певних компенсаційних виплат в залежності від категорії працівника | | Стимулювання працевлаштування осіб, які недостатньо кон-курентоспромож-ні на ринку праці | | Кількість осіб, які отримали компенсаційні виплати |
| 7 | | Сприяти зайнятості населення, створення або розвиток власного бізнесу, шляхом надання грантів. | | Стимулювання створення нових робочих місць та розвиток бізнесу, підтримка УБД. | | Кількість осіб, які скористалися грантами |
| |  |  | | --- | --- | | *Завдання 2* Створення сприятливих умов для трудової діяльності |  | | | | | | | | | | |
| 1 | Надавати рекомендації сторонам соціального діалогу, включати до колективних договорів зобов’язання роботодавців щодо забезпечення ефективної зайнятості, належних умов праці, підвищення рівня професійної кваліфікації та соціального захисту найманих працівників | | | | Відділ економіки (сектор економічного аналізу) ВК Ніжинської міської ради | | Ефективна орга-нізація умов праці та її оплати. Соціальний за-хист працюючих через механізм колдоговірних відносин | | Кількість наданих ре-комендацій |
| 2 | Проводити моніторинг показників заробітної плати та своєчасності її виплати, вжити заходів щодо сприяння погашенню заборгованості із виплати заробітної плати та запобігання виникненню нових зарплатних боргів | | | | Скорочення (лік-відація) заборго-ваності із виплати заробітної плати | | Зниження та ліквідація заборгованості із виплати заробітної плати |

**3. Джерела фінансування програми економічного і соціального розвитку Ніжинської міської територіальної громади на 2025 рік.**

Фiнансування прiоритетних напрямків соцiально-економiчного розвитку громади, у тому числі через міські цільові програми, здійснюватиметься з урахуванням реальних можливостей бюджету громади, а також видiлених фінансових ресурсів державного та обласного бюджетів, приватних iнвестицiй, кредитних ресурсів та мiжнародних органiзацiй. Спрямування інвестиційних потоків у різні сфери економічної та соціальної діяльності дозволить забезпечити вирішення основних соціальних питань та виконання планових надходжень до бюджету громади.

***Додаток 1***

**О С Н О В Н І П Р О Г Н О З Н І П О К А З Н И К И**

**економічного і соціального розвитку на 2025 рік**

**Ніжинська міська територіальна громада**

| **П о к а з н и к и** | **Один. виміру** | **2023 р.**  **факт** | **2024 р. очікувані** | **2025 р. прогноз** |
| --- | --- | --- | --- | --- |
| Середньорічна чисельність зареєстрованого населення (за інформацією, яка міститься в реєстрі територіальної громади ) - всього | осіб | 62379 | 62955 | 63100 |
| *у тому числі:* |  |  |  |  |
| міського | осіб | 61626 | 62186 | 62352 |
| сільського | осіб | 753 | 769 | 748 |
| Обсяги промислового виробництва у порівняльних цінах | млн. грн | 6129,2 | 5366,5 | 5447,0 |
| Доходи місцевих бюджетів (без трансфертів з держбюджету) | млн.грн | 672,4 | 656,1 | 589,8 |
| Бюджет розвитку місцевих бюджетів | млн.грн | 4,1 | 6,5 | 2,9 |
| Питома вага бюджету розвитку місцевих бюджетів | % | 0,6 | 1,0 | 0,5 |
| Обсяг перевезення вантажів автомобільним транспортом | тис. тонн | 300,0 | 300,0 | 300,0 |
| Обсяг перевезення пасажирів автомобільним транспортом | тис. пас. | 6500 | 6500 | 6500 |
| Обсяг залучених позабюджетних, грантових, кредитних коштів на розвиток Ніжинської МТГ | млн.грн | 72,9 | 140,0 | 166,5 |
| Кількість підписаних угод про співпрацю з міжнародними та вітчизняним фондами та  грантовими організаціями | шт. | 7 | 13 | 10 |
| Кількість об’єднань співвласників багатоповерхових будинків (ОСББ) | одиниць | 103 | 105 | 107 |
| т.ч. створених протягом року | одиниць | 1 | 2 | 2 |
| Економія енергоресурсів за рахунок діяльності (впроваджених заходів з енергозбереження) енергосервісних компаній. | кВт/год | 1115142,55 | 700000 | 1080000 |
| Виробництво енергії (теплової, електричної) з відновлювальних (альтернативних) джерел в бюджетній та комунальних сферах громади. | кВт/год | 1057270 | 1170000 | 1200000 |
| Економія споживання енергоресурсів в бюджетній та комунальних сферах громади в порівняні з базовим 2019 р. | кВт/год | 1080741 | 800000 | 850000 |
| Зменшення викидів СО2 за рахунок впровадження енергоефективних заходів | тон | 553,34 | 409,60 | 435,20 |
| Збільшення потужностей установок з виробництва енергії з ВДЕ | кВт | 0 | 365 | 600 |
| Середньомісячна заробітна плата штатних працівників, зайнятих економічною діяльністю | грн | 12600 | 13650 | 13730 |
| Надходження до бюджету від оренди комунального майна | млн.грн. | 2,35 | 3,0 | 3,2 |
| Надходження від оренди комунального майна на рахунки балансоутримувачів | млн.грн | 4,2 | 3,2 | 4,2 |
|  | млн.грн. | 2,9 | 0,09 | 1,0 |
| Надходження до бюджету від оренди землі | млн.грн. | 12,8 | 12,5 | 12,5 |
| Забезпеченість населення соціальною інфраструктурою: |  |  |  |  |
| лікарняними закладами на 10 тис. жителів (стаціонар) | ліжок | 70 | 70 | 70 |
| амбулаторно-поліклінічними закладами на 1 мешканця | відвідувань. за рік | 3,1 | 3,2 | 3,2 |
| лікарями на 10 тис. мешканців | осіб | 3,3 | 3,5 | 3,6 |
| Кількість структурних підрозділів, що надають населенню первинну медичну допомогу | од. | 9 | 10 | 10 |
| Кількість структурних підрозділів, що надають населенню вторинну амбулаторну медичну допомогу | од. | 1 | 1 | 1 |
| Кількість лікарів, що надають первинну медичну допомогу (лікарів терапевтів, педіатрів, загальної практики – сімейної медицини ) | осіб | 35 | 37 | 37 |
| Середня кількість декларацій, укладених в розрахунку на 1 лікаря, що надає первинну медичну допомогу | декларацій | 1619 | 1489 | 1500 |
| Охоплення дітей дошкільного віку (від трьох до шести (семи) років) всіма формами дошкільної освіти, % | % | 96 | 96 | 97 |
| Охоплення дітей позашкільною освітою (у % до кількості дітей шкільного віку) | % | 46 | 47 | 48 |
| Кількість загальноосвітніх навчальних закладів | одиниць | 15 | 15 | 15 |

Примітка: переважна більшість планових показників розраховані на основі відкритої інформації щодо макроекономічних прогнозів Міністерства економіки України, оскільки формування офіційних статистичних даних та оприлюднення статистичної інформації по м. Ніжин та Ніжинській міській територіальній громаді за 2022, 2023 рік - І півріччя 2024 року призупинено, що пов’язано з введенням в Україні воєнного стану відповідно до Указу Президента України від 24.02.2022 №64.

***Додаток 2***

**Перелік міських цільових програм, які передбачається реалізувати**

**у 2025 році**

|  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- |
| **№ п/п** | **Назва програми, дата і номер нормативно-правового акта про її затвердження** | | **Термін реалізації** |
| 1 | Програма з відзначення державних та професійних свят, ювілейних та святкових дат, відзначення осіб, які зробили вагомий внесок у розвиток Ніжинської територіальної громади, здійснення представницьких та інших заходів на 2025рік |  | 2025 |
| 2 | Міська цільова програма з виконання власних повноважень Ніжинської міської ради на 2025рік |  | 2025 |
| 3 | Програма юридичного обслуговування Ніжинської міської ради та виконавчого комітету Ніжинської міської ради на 2025рік |  | 2025 |
| 4 | Програма розвитку міжнародної та інвестиційної діяльності в Ніжинській територіальній громаді на 2025 рік |  | 2025 |
| 5 | Міська цільова Програма фінансової підтримки комунального некомерційного підприємства «Ніжинська центральна міська лікарня ім. М.Галицького» на 2025рік. |  | 2025 |
| 6 | Міська цільова програма «Фінансова підтримка та розвиток КНП «Ніжинський міський пологовий будинок» на 2025р. |  | 2025 |
| 7 | Міська цільова Програма фінансової підтримки комунального некомерційного підприємства «Ніжинська міська стоматологічна поліклініка» Ніжинської міської ради Чернігівської області на 2025 р |  | 2025 |
| 8 | Міська цільова Програма фінансової підтримки Комунального некомерційного підприємства «Ніжинський міський центр первинної медико-санітарної допомоги» Ніжинської міської ради Чернігівської області та забезпечення медичної допомоги населенню на 2024-2026 рр. | Рішення міської ради від 08.12.2023р. №2-35/2023 із змінами | 2024-2026 |
| 9 | Міська програма захисту прав дітей Ніжинської територіальної громади «Дитинство» на період 2022-2026 рр. | Рішення міської ради від 21.12.2021р. №6-18/2021 зі змінами | 2022-2026 |
| 10 | Програма реалізації проекту «Ніжинські грецькі підземелля» на 2022-2026рр. | Рішення міської ради від 21.12.2021р. №6-18/2021 | 2022-2026 |
| 11 | Міська цільова програма «Турбота» на 2025р. |  | 2025 |
| 12 | Програма інформатизації Ніжинської міської ТГ на 2024-2026 роки |  | 2024-2026 |
| 13 | Комплексна міська програма підтримки сім’ї, гендерної рівності та протидії торгівлі людьми на 2025рік |  | 2025 |
| 14 | Програма запобігання та протидії домашньому насильству на 2025 рік |  | 2025 |
| 15 | Міська цільова програма «Молодь Ніжинської міської територіальної громади» на 2025р. |  | 2025 |
| 16 | Міська цільова програма національно-патріотичного виховання на 2021-2025 рр. | Рішення міської ради від 24.12.2020р №3-4/2020 | 2021-2025 |
| 17 | Комплексна програма енергоефективності бюджетної, комунальної та житлової сфер Ніжинської територіальної громади» на 2025 рік. |  | 2025 |
| 18 | Міська програма розвитку та функціонування української мови «Сильна мова - успішна держава» на 2022-2026 рр. | Рішення міської ради від 21.12.2021р №6-18/2021 | 2022-2026 |
| 19 | Міська програма утримання та забезпечення діяльності КЗ Ніжинський молодіжний центр Ніжинської міської ради на 2025 рік |  | 2025 |
| 20 | Програма виплати стипендій обдарованій учнівській та студентській молоді Ніжинської міської територіальної громади на період до 2025 рік |  | 2025 |
| 21 | Програма розвитку малого та середнього підприємництва у Ніжинській міській територіальній громаді на 2021-2027 рр. | Рішення міської ради від 24.12.2020р.№3-4/2020 зі змінами | 2021-2027 |
| 22 | Програма забезпечення пожежної безпеки Ніжинської територіальної громади на 2025рік |  | 2025 |
| 23 | Програма розвитку цивільного захисту Ніжинської територіальної громади на 2025 рік |  | 2025 |
| 24 | Програма юридичного обслуговування управління соціального захисту населення Ніжинської міської ради Чернігівської області на 2025 рік |  | 2025 |
| 25 | Програма громадських оплачуваних робіт Ніжинської територіальної громади 2025рік |  | 2025 |
| 26 | Програма розвитку культури, мистецтва і охорони культурної спадщини на 2025 рік |  | 2025 |
| 27 | Міська цільова програма «Розробка схем та проектних рішень масового застосування та детального планування на 2024 – 2025 роки | Рішення міської ради від 08.12.2023р.№2-35/2023 | 2024-2025 |
| 28 | Цільова Програма розвитку Комплексної дитячо-юнацької спортивної школи Ніжинського місцевого осередку фізкультурно-спортивного товариства «Спартак» на 2024-2026 рр. | Рішення міської ради від 08.12.2023р.№2-35/2023 | 2024-2026 |
| 29 | Міська цільова Програма «Юридичного обслуговування управління житлово-комунального господарства та будівництва Ніжинської міської ради на 2025рік» |  | 2025 |
| 30 | Міська цільова програма «Розвитку комунального підприємства «Ніжинське управління водопровідно-каналізаційного господарства» на 2025 рік» |  | 2025 |
| 31 | Міська цільова програма «Реконструкція, розвиток та утримання кладовищ Ніжинської міської територі-альної громади на 2025 р.» |  | 2025 |
| 32 | Міська цільова програма «Удосконалення системи поводження з твердими побутовими відходами, розвитку та збереження зелених насаджень, благоустрою територій Ніжинської міської територіальної громади на 2025рік» |  | 2025 |
| 33 | Міська цільова програма «Забезпечення функціону-вання громадських вбиралень на 2025р.» |  | 2025 |
| 34 | Міська цільова Програма «Розвитку та фінансової підтримки комунальних підприємств Ніжинської територіальної громади на 2025р.» |  | 2025 |
| 35 | Міська цільова програма «Контролю за утриманням домашніх тварин та регулювання чисельності безпритульних тварин гуманними методами на 2025рік» |  | 2025 |
| 36 | Міська цільова програма «Охорона навколишнього природного середовища Ніжинської територіальної громади на період 2025р.» |  | 2025 |
| 37 | Програма з управління комунальним майном Ніжинської міської територіальної громади на 2025рік |  | 2025 |
| 38 | Програма юридичного обслуговування управління комунального майна та земельних відносин Ніжинської міської ради Чернігівської області на 2025 рік |  | 2025 |
| 39 | Міська програма реалізації повноважень міської ради у галузі земельних відносин на 2025рік |  | 2025 |
| 40 | Програма забезпечення діяльності комунального підприємства «Муніципальна служба правопорядку – ВАРТА» Ніжинської міської ради Чернігівської області на 2025 рік |  | 2025 |
| 41 | Міська програма забезпечення службовим житлом лікарів комунальних медичних закладів Ніжинської міської територіальної громади Чернігівської області на 2025рік. |  | 2025 |
| 42 | Програма розвитку фізичної культури та спорту відділу з питань фізичної культури та спорту Ніжинської міської ради на 2025 рік |  | 2025 |
| 43 | Програма «Соціальний захист учнів закладів загальної середньої освіти Ніжинської міської територіальної громади шляхом організації гарячого харчування на 2025 р. |  | 2025 |
| 44 | Міська цільова програма з капітального ремонту ліфтів в багатоквартирних житлових будинках Ніжинської міської територіальної громади на 2025 рік |  | 2025 |
| 45 | Програма матеріально-технічного забезпечення військових частин для виконання оборонних заходів на 2025 рік |  | 2025 |
| 46 | Програма реалізації Громадського бюджету (бюджету участі) Ніжинської міської територіальної громади на 2022-2026рр. | Рішення міської ради від 21.12.2021р. №6-18/2021 | 2022-2026 |
| 47 | Програма сприяння розвитку волонтерства Ніжинської міської територіальної громади на 2023-2027роки | Рішення міської ради від 09.02.2023р. №24-28/2023 | 2023-2027 |
| 48 | Програма підвищення стійкості територіальних громад до кризових ситуацій, викликаних припиненням надання чи погіршенням якості важливих для їх життєдіяльності послуг або припиненням здійснення важливих функцій Ніжинської міської територіальної громади на 2024-2025 роки | Рішення міської ради від 08.12.2023р. №2-35/2023 | 2024-2025 |
| 49 | Міська цільова програма енергозбереження та енергоефективності КП «Ніжинське управління водопровідно-каналізаційного господарства» на 2025 рік |  | 2025 |
| 50 | Міська цільова програма фінансової підтримки комунального підприємства «Ліки Чернігівщини» (соціальні аптеки// соціальні аптечні пункти) на 2025 рік |  | 2025 |
| 51 | Програма допризивної підготовки, мобілізаційних заходів Ніжинської міської територіальної громади на 2025р |  | 2025 |
| 52 | Комплексна програма заходів та робіт з територіальної оборони Ніжинської міської територіальної громади на 2025р |  | 2025 |

**Додаток 3**

**Перелік інвестиційних проектів, які планується реалізувати у 2025 році.**

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| № з/п | Назва інвестиційного проекту | Сума запланованих залучених коштів , млн.грн. |
| 1 | Будівництво реабілітаційно-спортивного комплексу з басейном по вул. Незалежності, 22 м. Ніжин | 205 |
| 2 | Будівництво, придбання та встановлення захисних споруд цивільного захисту | 2 |
| 3 | Придбання обладнання для забезпечення стійкості громади в умовах повномасштабної війни | 4 |
| 4 | Закупівля медичного обладнання для КНП «Ніжинська центральна міська лікарня ім. М. Галицького» | 5 |
| 5 | Забезпечення енергоефективності універмагу «Прогрес» | 3,7 |
| 6 | Будівництво мережевої сонячної електростанції для власного споживання електричної енергії КП «Ніжинське управління водопровідно-каналізаційного господарства» в м. Ніжин Чернігівської області | 4,1 |
| 7 | Встановлення мережевої сонячної станції потужністю до 50 кВт в КНП «Ніжинська центральна міська лікарня ім. М. Галицького» за рахунок ЕСКО компанії. | 3,2 |
| 8 | Встановлення мережевої сонячної станції потужністю до 100 кВт в КП «Ніжинське управління водопровідно-каналізаційного господарства» за рахунок ЕСКО компанії. | 7 |
| 9 | Модернізація системи централізованого теплопостачання м. Ніжина | 90 |
| 10 | Заміна системи аерації аеротенків-змішувачів системи біологічної очистки стоків, в т.ч. розробка ПКД | 2,5 |
| 11 | Будівництво мулових відстійників | 2,0 |
| 12 | Ремонт каналізаційно-насосної станції по вул. Академіка Амосова, 1 (*ремонтно-відновлювальні роботи)* | 1,6 |
| 13 | Артезіанська свердловина по вул. Козача (Червонокозача), 5, м. Ніжин, Чернігівської області – будівництво | 12,5 |
| 14 | Реконструкція/модернізація каналізаційних очисних споруд та каналізаційних мереж м. Ніжин що, передбачено Планом управління річковим басейном Дніпра на 2025-2030 рр. | 1170,0 |
| 15 | Придбання повітродувки з шафою керування для заміни на повітродувній насосній станції Очисних споруд | 6,1 |
| 16 | Будівництво карти мулового майданчика на Очисних спорудах | 1,2 |
| 17 | Поточний ремонт дитячого відділення КНП «Ніжинська центральна міська лікарня ім. М.Галицького», вул. Академіка Амосова, 1 | 2.5 |
| 18 | Поточний ремонт допоміжного корпусу колишнього реабілітаційного відділення КНП «Ніжинська ЦМЛ ім. М.Галицького»,  вул. Академіка Амосова, 1, літера «Г» | 4.4 |
| 19 | «Реабілітація на рівні громади в Україні: Пілотування комплексного реабілітаційного підходу в цільових громадах», який фінансується Європейським Союзом, реалізується БФ Пацієнти України, і здійснюється GIZ Ukraine в рамках «Спеціальної програми підтримки України /EU4ResilientRegions» в КНП «Ніжинська центральна міська лікарня ім. М.Га- лицького» | Загальна вартість проєкту буде визначена експертами GIZ Ukraine після візиту до Ніжинської МТГ |
| 20 | Підвищення обізнаності підприємців Ніжинської МТГ про використання огірка як гастробренду у своєму бізнесі, створення умов для розвитку гастробренду у Ніжинській ТГ в рамках співпраці з програмою USAID DOBRE. | 0,6 |
| 21 | Маркетплейс для підтримки та просування місцевих крафтових виробників Ніжинської ТГ в рамках співпраці з програмою USAID DOBRE. | 0,6 |

**Додаток 4**

**Звіт про стратегічну екологічну оцінку Програми економічного і соціального розвитку Ніжинської міської територіальної громади на 2025 рік (додається на 42 аркушах)**